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Ten geleide. 
 

Onderstaande herinneringen zijn vooral persoonlijke herinneringen, die boven kwamen drijven, toen 

ik terugdacht aan mijn tijd bij Werf Gusto en Gusto Engineering. Dat denken werd in 2015 op gang 

gebracht door deelname aan de ‘geschiedenisgroep van GustoMSC’. Een club van meest Gustorianen, 

die in steeds wisselende samenstelling, vier keer per jaar, bijeenkomen, onder leiding van Jan 

Suyderhoud. Dit gebeurt ten huize van het huidige GustoMSC in Schiedam. GustoMSC heeft dit pand 

gekocht. Het is de vroegere timmerwinkel van Wilton Fijenoord, omgebouwd tot een prachtig 

ultramodern kantoorgebouw.  

Mijn herinneringen zijn niet een chronologische opeenvolging van feitelijkheden, waaruit de loop van 

de geschiedenis kan worden begrepen. Maar toch …. 

 

 
Aandachtig luisterende leden van de 'history group'. 

De herinneringen handelen over de periode bij Werf Gusto, maar ook bij Gusto Engineering. Over de 

overgang wordt ook het nodige geschreven.  

Het was in 1989 dat ik Gusto Engineering ‘inruilde’ voor een kort dienstverband met de FME, waar ik 

als de eerste Personeelsadviseur binnen de nieuw opgerichte afdeling Management Ondersteunende 

Diensten ( MOD) op parttime basis werkzaam was bij diverse metaalwerkgevers in het land, waaronder 

toevallig (?) ook Gusto Engineering. 

 

In  februari 1992 maakte ik de 

overstap naar het toenmalige IHC 

Holland NV met vestigingen in 

Sliedrecht, Kinderdijk e.a. in de 

functie van Hoofd  Personeel en 

Organisatie Nieuwbouw. Mijn 

bemoeienissen met Gusto 

Engineering heb ik toen in mei van 

dat jaar afgebouwd.  

In september 2007 , na 15 jaar IHC, 

maakte ik gebruik van de regeling 

Vervroegde Uittreding. Ik laat mijn vertellingen stoppen rond de tijd, dat ik Gusto Engineering verliet 

en JD. Bax met pensioen ging. 
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Hier begint het (1970). 
 

Na mijn militaire dienstplicht trad ik op 16 maart 1970 in dienst van N.V. Werf Gusto (WG), v/h Firma 

A.F. Smulders te Schiedam in de functie van 1e Medewerker Personeelszaken. Ik had verlof eerder af 

te zwaaien omdat Gusto wilde, dat ik snel zou beginnen. 

 

 
De bemensing van kamer 17R, Verbindings Opleidings Centrum, Ede, november 1968. 

 

De advertentie voor deze functie trof ik op 17 januari 1970 aan in de Elsevier. De sollicitatiegesprekken 

vonden plaats met A.L(oek). van der Meer en B(art) van Dam.  
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Voordat de aanstelling een feit was, werd ik getest bij Verschoor en Oudshoorn aan de Coolsingel in 

Rotterdam. A.L. van der Meer was het Hoofd Personeelsdienst bij WG. De chef Personeelszaken was 

Bart van Dam. De afdeling bestond toen verder uit Gerda van Iperen, secretaresse en Aart van Luijk. 

Ik volgde Henk Sterkenburg op, die WG inmiddels had verlaten. De medische aanstellingskeuring 

werd uitgevoerd door dr. H.L. Tan. Hij stelde vast, dat ik 'kleurenblind' was. De toenmalige 

bedrijfsverpleegkundige (Verbandmeester) was de heer J. Hoedjes. Later werd de Verbandkamer 

uitgebreid met een tweede verpleegkundige, de heer A.J. van Amelsfoort, die iedere dag vanuit 

Oosterhout (N.Br.) kwam aangesneld. 

 

Voor mijn werkzaamheden werd ik aanvankelijk – samen met Aart en Gerda - gehuisvest in de kamer 

in het voorkantoor, waarvan het raam uitzicht gaf op de toegangspoort (personeelsingang) en de 

portiersloge. Linksachter het hek de buitentrap op en de gang van het voorkantoor in en dan direct de 

eerste deur rechts. Wij deelden aanvankelijk het toestel (nr.137), dat op een zwaaiarm was gemonteerd. 

Wanneer je dat bedieningsgemak vergelijkt met de huidige ‘smartphone’ zou je zeggen dat het zich in 

de middeleeuwen afspeelde. 

 

De medewerkers van de Loonafdeling, 

zoals die afdeling toen heette, waren in 

het ernaast gelegen kantoor in die gang 

gehuisvest. Ook zij maakten toen nog 

deel uit van de Personeelsafdeling. Geen 

direct daglicht voor hen! De toenmalige 

chef heette Gerrit van Stijn en de 

medewerkers: Ali(da) Straver (overleden 

in oktober 2016 op 94-jarige leeftijd), 

Anton van Latensteijn en Arend 

Nieuwstraten. De tijdschrijvers waren 

Daan Tuyl en William de Haas. 

Overigens was de gang in het 

voorkantoor op allerlei plaatsen met 

grote houten en stalen balken gestut, het 

hele pand dreigde steeds verder scheef te 

zakken. Men zei wel dat het pand van 

goud was, zoveel was er al aan versleuteld. Tegenover het kantoor van de Loonafdeling huisde A.L. 

van der Meer. De laatste kamer voor de hoofdingang. Je kwam dan in de hal, met aan de rechterzijde 

achter glas de daardoor ‘coronaproof’ receptie, waar de dames tevens de telefooninstallatie 

bedienden. Het was eenieder verboden om deze ruimte te betreden. Maar tegen de achter/zijwand 

bevond zich een kast met ‘rookvoorraad voor representatiedoeleinden’, waar ik later veel uit putte in 

verband met de wervingsacties. 

Op de eerste dag werd ik door Bart van Dam rondgeleid en nadat ik ‘meneer Frido’ en de ‘Z-cars’ de 

hand had geschut, herinner ik mij in ieder geval van mijn bezoek aan de ‘Kostenadministratie’, dat 

Wim Huiskes zei: “zo, is dat alles, dan kan ik nu weer aan mijn werk gaan”. Ook na de sluiting van 

WG heb ik het goed kunnen vinden met hem. Ik werd samen met Jaap Finke verkozen tot lid van de 

Kascommissie van de Gusto Auto Club (1989-1990) toen ik mij daar, na de sluiting van de werf, per 

ongeluk een keer liet zien om te tanken. Het directiesecretariaat (eerder betiteld als ‘Z-cars’) werd 

gevormd door Mw. Lydia Zondag en Mw. E.U.C. van Zetten, die later, na de sluiting van de werf in 

het huwelijk zou treden met de heer Karelse, correspondent/vertaler op de afdeling Correspondentie, 



4 

 
GUSTO & GUSTORIANEN                                                                               

WIM VOSSEN 

 

die toen onder leiding stond van de heer T. Braaksma, die ook op 17 maart 1970 in dienst was getreden 

om de heer Van Toorn op te volgen. De gelieven waren al wel eens gespot door collega's o.a. in 

Amsterdam bij een klassiek concert. Niemand hield voor mogelijk, dat ze wat met elkaar hadden of 

zouden kunnen krijgen. Ik herinner mij dat ik in de eerste maanden van mijn WG-tijd de Elsevier te 

leen kreeg van Mej. Van Zetten. Voor welk artikel het precies was, herinner ik me niet meer. Ik mocht 

de krant zelfs in het weekend meenemen, wanneer hij maandag maar weer terug was voor de directie 

(Guust Smulders). Je begrijpt het al, ik vergat de krant mee te nemen. Mej. Van Zetten stond zo waar 

met stemverheffing naast mijn bureau te stampvoeten. Tja, dat hielp niet. Na het daaropvolgende 

weekend kwam ie pas terug. Ze heeft me nooit aardig gevonden. Dat was wederkerig. 

Ik ontving een tijdelijke pensionkostenvergoeding, want passende woonruimte was in die tijd in de 

Randstad niet te verkrijgen, zeker voor iemand die van buiten de regio kwam. De eerste paar maanden 

kon ik in Rotterdam-Zuid aan de Retiefstraat (Afrikaanderplein) wonen in het door mijn broer Ton 

gehuurde pandje. Toen daar al zo snel een einde aan kwam, moest ik wat anders. Na veel soebatten 

van onder andere Gerda van Ieperen, was William de Haas bereid mij onderdak in zijn flat in de 

Rotterdam-Alexanderpolder (Rodaristraat 208) te verschaffen op ‘voorwaarden’. Een daarvan was, dat 

wij op maandagavond het voorgaande weekend, welke ik nooit in de flat aanwezig mocht zijn, 

bespraken onder het genot van een stevig glas ‘keizerbitter’. Dit duurde tot juni 1971 toen de 

claimwoning aan het Johann Straussplein 351 te Schiedam ter beschikking kwam. Bart van Dam, 

bewoner van dit pand, had een huis gekocht in Numansdorp,  waarvan de oplevering enkele maanden 

was vertraagd. De Benelux tunnel kostte toen 1 gulden per passage. Wanneer je dicht op elkaar reed, 

kon je voor ‘één geldje’ met z’n tweeën of meer erdoor. Er waren heel wat Schiedammers waaronder 

Gustorianen, die toentertijd naar de eilanden verhuisden en tweemaal dagelijks te maken kregen met 

deze passage. Door het verkrijgen van de baan bij Werf Gusto en spaarcenten van Marja en mij, kon 

ik me de aanschaf veroorloven van een Citroen 2CV-4. Hiermee 'snelde' ik door het land. Wanneer ik 

het hoogste punt van de Van Brienenoordbrug had bereikt, gaf de snelheidsmeter nog bijna 60 km/u 

aan. Naar beneden werd wel 107 km p/u gemeten.  

 

Een deel van het meubilair dat Straussplein 351 

moest aankleden, stond een aantal weken in dit 

mobiel opgeslagen door de eerder genoemde 

bouwvertraging in Numansdorp en omdat de 

meubelstukken moeizaam door het dak naar 

binnen waren gewurmd. 

In juni 1971 was de driekamerflat naar genoegen 

schoon gekrabd, geverfd, opnieuw behangen, van 

vloerbedekking voorzien en ingericht en werd het 

kerkelijk huwelijk op 19 juni 1971 in Venlo 

ingezegend (Loek van der Meer, Gerda van Ieperen 

en William de Haas waren gezamenlijk op de 

receptie aanwezig), nadat ik eerder dat jaar al op 16 april voor ‘de wet’ was getrouwd op het Stadhuis 

in Breda met Marja Schretlen.  

 

Het vloeroppervlak van de woonkamer was 4,26m. x 4,26m. De flat was gelegen op de 4e verdieping 

en kon slechts via het trappenhuis worden bereikt. Een niet geïsoleerd betonnen dak, enkel glas, dat bij 

storm vervaarlijk in de sponningen trilde. Een liftinstallatie ontbrak. Gezien de woningnood waren wij 

toen heel erg blij met ons flatje. Gelukkig hoefden we daarin de Lock down niet door te brengen.  
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Onze woning was een zogenaamde claimwoning. WG had voor 10 jaar het recht gekocht om te bepalen, 

wie er in deze claimwoning mocht wonen. In mijn geval gebeurde dat, voordat die periode verstreken 

was. Wanneer ik later rondkeek over het Straussplein, wist ik inmiddels dat er diverse andere 

Gustorianen ook een claimwoning hadden, zoals bijvoorbeeld Leo van Putten, Bernhard Celant, de 

heer A(Toon). Moonen, Goof Rutten, Cees Ostendorf, Leidy Boon, Dik Kroos en nog vele anderen.  

Toen ik in oktober 1974 mijn huidige woning had gekocht en verhuisde naar Kethel kon Coen 

Magielsen, werkzaam bij de TD van de Werf nog net binnen de claimperiode als nieuwe huurder 

worden aangewezen. Hij woont er nog steeds en zat er wel in Lock down. 

Ik kon de woning aan de Vlaardingseweg kopen met een 90% hypotheek van het IHC Pensioenfonds. 

Het resterende benodigde geld schraapten wij bij elkaar. Het ontbrak er nog maar aan, dat we in de 

schuldsanering zouden komen.  De premie voor de overlijdensrisicoverzekering via IHC, toen, was 

een schijntje ten opzichte van wat er in latere jaren moest worden betaald. 

Bij de verhuizing werden wij bijgestaan door Ab Bijloo, met gebruikmaking van het personeelsbusje 

waarvan hij de bestuurder was. Dit vervoer was ingesteld toen IHC Gusto Staalbouw naar Sliedrecht 

verhuisde en er mannen (Ab Bijloo, Theo Nieuwenhuizen, Arend Nieuwstraten, Cees Ostendorf, Cor 

van der Hoeve, Loek Rousse en Jos Koelewijn) vanuit Schiedam dagelijks hun werk vonden in 

Sliedrecht en vanaf 1975 in ‘Slik en Bagger’. Het zijportier van het busje  stond open tijdens de 

verhuisrit (200 meter) om de halfronde zitbank, half uitstekend, te kunnen vervoeren. Ik moest wel op 

de bank plaats nemen, anders zou hij kiepen. 

 

Werving. 
 

In de eerste maanden van mijn tijd bij Gusto heb ik me voornamelijk beziggehouden met het 

vervaardigen en publiceren van talloze advertenties en het organiseren en uitvoeren van 

wervingscampagnes. De economie was flink in beweging en WG kon daar zijn voordeel mee doen, 

wanneer het maar over ‘voldoende’ personeel beschikte.  

Het ontwerpen van personeelsadvertenties bracht mij door het gehele bedrijf. Ik leerde de mensen 

kennen en begrijpen, wat er belangrijk was in de verschillende functies, waarvan een groot deel was 

vastgelegd in functiebeschrijvingen volgens de Functieclassificatie Methode (FC). Nadat de 

advertentietekst inhoudelijk was goedgekeurd, begon dan ‘het gevecht’ met het reclamebureau Vaz 

Diaz over de inhoud en vorm, waarin en bovenal over de ‘wervende’ koptekst. Deze koptekst bepaalde 

in hoge mate de prijs, die betaald moest worden (zoveel gulden per mm hoogte, per kolom).  Met Vaz 

Diaz (Frans Volmer) in Amsterdam deed IHC al jaren zaken voor personeels- en andersoortige 

advertenties ook in het buitenland.  

In september 1970) werd ik, vanwege mijn ‘voortreffelijke’ uitspraak van de Engelse taal, uitverkoren 

om als PZ ’er deel uit te maken van een wervingsteam in Engeland. Samen met Chiel van Houselt, 

Hans Sjouke en Leidy Boon als secretariële ondersteuning, trokken wij gevieren een week lang door 

Engeland en Schotland. Wij hadden afspraken met heel wat kandidaten in London, Birmingham, 

Glasgow en Newcastle. Uiteindelijk werd er niemand aangenomen. De verwachtingen van de 

‘bereidwillige” Engelsen en Schotten waren te hoog gespannen. Het was niet de bedoeling het 

functiehuis van WG op grond hiervan in te laten storten. In Londen sliepen we overigens in het 

Parklane Hotel. Leidy Boon kreeg de beschikking over een suite (kamer met een voorkamer), zo een, 

waar normaliter sjeiks en dergelijke lieden met hun bijvrouwen en zo werden ondergebracht. Wij 

gebruikten de voorkamer om de sollicitanten te ontvangen en uit te melken. Dat scheelde een paar 

centen. In het hotel in Glasgow stond op het mededelingenbord een verwijzing naar ene Mr. I.H.C. 

Holland. Wie kent deze man niet?! Het was een prachtige ervaring. Toen ik met Marja in mei 1972 in 
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Londen (Chorleywood) logeerde bij Freek en Margriet Higler, bezochten wij opnieuw Tiddy Dolls in 

Sheperdsmarket, waar wij ten tijde van de wervingscampagne in Londen op die ene avond aten en 

dronken. Het restaurant bestaat nog steeds (2020). Freek en Margriet hadden zich tijdelijk in 

Chorleywood gehuisvest in verband met Freek’s uitzending naar SEAL in London. Wij hielpen om de 

tuin van huize “Meriden” aan de Burfieldroad  te fatsoeneren De tuin bestond vooral uit akelig 

prikkende wilde bramenstruiken. We hebben grote bomfire’s gemaakt, maar vonden ook gelegenheid 

om gezamenlijk Londen te bezoeken. 

 

 
Greenwich bij Londen, Marja staat op de 0-meridiaan. Freek en Margriet rechts van haar. 

Dat ik toen nog niet zo bereisd was, bleek op de dag, dat ik ’s morgens vanaf Zestienhoven naar 

Engeland zou vertrekken met het wervingsteam. Ik was meer dan ruimschoots op tijd. De 

marechaussee vroeg of ik wist, dat de toegang tot Engeland was uitgesloten voor mensen met een 

verlopen paspoort. Mijn reisgenoten waren enigszins beduusd, dat ik in de vertrekhal werd weggeleid. 

Het had heel wat voeten in aarde om een ‘toeristenpas met vingerafdrukken’ verstrekt te krijgen. De 

grote trap naar het vliegtuig was al weggerold en een kleine naar de deur vlak achter de cockpit, gaf 

mij in de stromende regen, mijn koffer meezeulend, toegang tot het vliegtuig. We konden zonder verder 

oponthoud vertrekken. Mijn medereizigers zaten dus al breeduit in het vliegtuig en keken blij verrast, 

dat ik toch mee ging. Mijn luchtdoop! 

De wervingscampagnes op verschillende plaatsen in Nederland waren voor de tekenkamers, de 

productieafdelingen van de werf en voor Staalbouw (o.a. .ten behoeve van de Montage Hoogovens). 

De montageleider, die mij ter plekke rondleidde, was Wim Kok sr.. Later zou ik zijn zoon, (ook) Wim, 

als directeur tegenkomen bij IHC Lagersmit. Overigens was een van mijn directe aanspreekpunten op 

de Hoogovens de bouwplaats-administrateur Wim Kraakman. Hij sprak Nederlands maar met een 

onvervalst Amsterdams accent. Hij was altijd luide te verstaan. Op diverse zaterdagen en 

vrijdagavonden was ik te vinden in bijvoorbeeld “het Koppel Paarden” in Dussen of een café in Leiden 

of in het cafetaria van het verzamelgebouw van Rotterdam-Zuid (Wout Tims). “Men” wist via 

advertenties, dat ik op die plek zitting zou houden en informatie verstrekken over ‘werken bij Gusto’ 

c.q. Gusto Staalbouw. Voor Staalbouw werden vooral auto’s met 3, 4 of 5 montagewerkers geworven. 

Kwaliteitslassers, sleutelaars, monteurs en bankwerkers, daar zochten we naar. Voor de selectie van de 

juiste mensen was Jo den Ambtman, de latere chef werkplaats in Geleen, mijn aanspreekpunt. De 



7 

 
GUSTO & GUSTORIANEN                                                                               

WIM VOSSEN 

 

zogenaamde montage(dag)vergoeding, die de staalbouwers naast het salaris ontvingen, zorgde voor 

een aanzienlijk deel van hun besteedbaar inkomen.  

De acties “Open Huis” waren ook bijzonder te noemen. Door middel van advertenties in de kranten, 

het huis-aan-huis verspreiden van het Gusto Nieuws en het al musicerend rondmarcheren van de Gusto 

Muziekvereniging door de Gorzen, werd het publiek naar de werf gelokt. Alle afdelingen waren aan 

het werk en de bezoekers, waaronder natuurlijk ook de familie van de medewerkers, konden overal een 

kijkje nemen. Op strategische punten werden de bezoekers opgevangen en verleid tot het invullen van 

een sollicitatieformulier, voor zover ze nog niet werkzaam waren bij WG. Het laatste ‘Open Huis” 

werd op 13 maart 1976 gehouden. Er werden volgens het IHC Gusto-Nieuws op die zaterdagmiddag 

zeker 2000 bezoekers geteld.  

Met alle ‘technische scholen’ op de verschillende niveaus, waren contacten aangeknoopt. Groepen 

leerlingen van de LTS ’en of studenten van de MTS, HTS of Universiteit werden op het bedrijf 

ontvangen en rondgeleid. Het startpunt van de rondleidingen was steeds in de modellenzaal van het 

hoofdkantoor. Staande voor het vliegwiel van de eerste stoommachine, dat nu (nog?) staat opgesteld 

in het Maritiem museum in Rotterdam, ontving ik iedereen. Na de verwelkoming en mijn 

introductiepraatje, kwamen de rondleiders opdraven. Een aantal jonge gasten (o.a. John van Dorst en 

Peter Koetsveld, Arij van Rij en Aad Goudswaard)  uit het bedrijf, die hiervoor waren geselecteerd. 

Prijzen werden verloot onder de invullers van de enquêtes. Deze werden gehouden om de adressen te 

vergaren van de jongelui die een of meerdere jaren later een diploma zouden halen. De 

advertentiecampagnes om jongelui voor de bedrijfsschool te werven waren uitdagend in die tijd. 

Zittend op een prachtige Zündapp brommer, sprak de jongeman, dat hij iedere dag ‘gemotoriseerd’ 

naar de werf kwam. Dit gebeurde allemaal voor de eigen werf c.q. IHC werven.  

Er waren ook activiteiten samen met de andere werven via de FME. Zoals de vorming van de 

Stichting Rijnmetaal (later Deltametaal). Vanuit deze uitzend- detacheringsorganisatie werden 

vakbekwame mensen ‘uitgeleend’ aan de deelnemende bedrijven tegen gezamenlijk bepaalde 

salarissen en vergoedingen. De directie van WG  had bestuursverantwoordelijkheid. In principe was 

de uitlening voor een beperkte periode, maar het bleek niet goed mogelijk om een goed ingewerkte en 

opgeleide vakman, zomaar naar de concurrentie te laten vertrekken. Dus ...... zo lang mogelijk 

vasthouden of 'kort weg' en 'heel snel' weer lang terug. De vergaderingen werden door PZ bijgewoond; 

de heer K(arel). G. Vrauwdeunt regelde vanaf december 1973 de inleningen vanuit de PZ-afdeling in 

samenspraak met het Bureau Onderaannemers onder leiding van Henk Waanders.  

Ook via contracten met de Joegoslavische uitzendorganisaties als ‘Jugomontaza’ en ‘Jugo-ingra’ 

kon in de immer bestaande behoefte aan productiepersoneel eveneens worden voorzien. Eens per jaar 

organiseerde het staatsuitzendbureau Jugomontaza een grootse manifestatie in de Rotterdamse Doelen 

om eigen mensen en vertegenwoordigers van opdrachtgevers een avond van zang en dans voor te 

schotelen. Mr. Popovice, de bedrijfsleider van deze club, betitelde mij, bij het voorstellen aan de 

Joegoslavische ambassadeur: “Meneer de ambassadeur, dit is mister Vossen, Personaaldirektor der 

Gusto”. Ik voelde me uiteraard zeer vereerd, ik moest dit natuurlijk gauw bij Gusto gaan vertellen. 

Toen Popovice dat jaar terugkwam van vakantie, bracht hij een grote fles Slivovitsj 48%, voor me mee. 

Gelukkig kon ik er mijn vader een plezier mee doen. Ik was geen geheelonthouder, maar dit was nogal 

sterk spul. Ik zal toch niet chantabel zijn geworden?! 

“Vrouwen in de Metaal” was een actie onder andere samen met Wilton. Het bleek duidelijk nog te 

vroeg voor deze nieuwe wervingsbron, want van de 7 door ons geworven en in dienst gestelde dames, 

zijn er uiteindelijk ook weer 7 vertrokken na verloop van (korte) tijd. Een foto in het Nieuwe Stadsblad 

van 22 oktober 1971 toont de persbijeenkomst in het toenmalige restaurant Europoort met de heer Bart 

Wilton en onder de diverse anderen, mijn persoon van een paar dagen eerder. 
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Bijeenkomst van de initiatiefgroep ‘Vrouwen in de Metaal’. 

Nog weer een andere mogelijkheid om aan meer gekwalificeerd personeel te komen, was door een 

compleet bedrijf over te nemen. Dat geschiedde in 1971, toen Lastechnisch bedrijf De Kleijn te 

Sliedrecht door IHC werd overgenomen. Pogingen om de arbeidsvoorwaarden met die van WG te 

harmoniser- en, bleken niet goed mogelijk. Ook voor een beginnend PZ ’er was dat wel duidelijk. 

Maar ‘onder druk wordt alles vloeibaar’.  

 

Zeker niet onvermeld mag blijven, dat de stad Schiedam in maart 1975 haar 700-jarig bestaan 

vierde met onder andere een grote manifestatie “Schiedam maakt het” in de Margriethal, geopend 

door ir. Bart Wilton. IHC Gusto, voornamelijk de Personeelsafdeling bemenste een grote stand :”IHC 

Gusto mijn werf (k)”, waarbij werving natuurlijk een van de hoofdpunten was. Op de foto is Engelien 

van Biesen te zien. In gepaste Schiedamse klederdracht. Het was ook het jaar waarin “Proosje van 

Schiedam” werd ‘uitgevonden’.  

 
Op de foto van de Rotterdamse Kuip rechtsboven, is te zien hoe enorm de afmetingen van de Viking Piper waren. Deze 

kwam over de randen van de kuip heen.  
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Stakingen. 
 

Het was mij bekend dat er in het Rotterdamse en met name in de haven met regelmaat werd gestaakt 

om allerlei ‘verbeteringen’ af te dwingen. Bij WG heb ik een aantal stakingen uit die tijd meegemaakt.  

 

 
Op de tweede rij, tweede van rechts Herman Speelmeijer. Op de achterste rij, tweede van links met haardos Ton 

Rondeltap (MBGK) 

 

Ten tijde van de zgn. 400-gulden-staking in 1970, bleken wij een zekere Paul Donker op de loonlijst 

te hebben staan. Een vurige activist uit de MBGK-gelederen. Toen Mueller Thomson (Dhr. Dikhof) 

vroeg wat voor man dit was, omdat die bij hen had gesolliciteerd, heb ik hem niet echt aangeprezen. 

Zij hebben daarna nog geruime tijd met hem van doen gehad in zijn hoedanigheid als stakingsleider.  

In 1971 werd er gestaakt in de Metaal vanwege de koppelbazenproblematiek en de smogvorming. Met 

een gezamenlijke verklaring van werkgevers en –nemers eindigde deze staking. 

 

De staking in 1972, vanaf 17 januari, was een zeer langdurige. Deze begon omdat de 

Metaalbedrijfsbond NVV, vanaf 1 januari van dat jaar Industriebond NVV geheten, zich afzette tegen 

de overeenkomst per 1 januari 1972 van een nieuwe cao, die gesloten was met de 5 overige 

vakverenigingen. De NVV riep op tot actie en staking. De industriebond wilde met afzonderlijke 

bedrijven gaan praten om alsnog een beter onderhandelingsresultaat te bereiken. De FME en de IHC-

bedrijven en andere metaalwerkgevers wilden zich uiteraard niet uit elkaar laten spelen.  

Het is daarom, dat de directie van IHC Holland op het idee kwam om bij alle IHC-vestigingen te gaan 

registreren, wie er ‘werkwillig’ waren. Iedere medewerker zou een ‘werkbereidheidsverklaring’ 

toezonden krijgen. Op het Straussplein 351 werd een groot deel van de voor Gusto bestemde brieven 

met voorgefrankeerde antwoordenveloppe gevouwen en van adresstickers voorzien. De oogst werd 

naar het IHC Computercentrum in de Spaanse Polder te Rotterdam gebracht om op het juiste moment 

te kunnen worden verzonden. Dat moment is gelukkig nooit gekomen, ook al duurde de staking voort.  
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De FME en de andere 

metaalwerkevers spanden een 

kort geding aan tegen de 

Industriebond NVV, waarin ze 

de rechter vroegen de 

aangekondigde staking te 

verbieden. En dat verbod kwam 

er ook. De Ondernemingsraad 

was er mordicus op tegen 

geweest om werkwilligen op de 

werf toe te laten. Er ontstond een 

spontane bedrijfsbezetting. Aan 

alle medewerkers ook van de 

kantoorafdelingen werd de 

toegang tot de werf geweigerd. 

Uitsluitend de Directie en de 

afdeling PZ werden toegelaten. Wanneer een lid van de directie werd toegelaten, werd er luid 

gejoeld. Met dozen vol ponsconcepten liep ik de poort uit, om deze naar het Computercentrum in 

Rotterdam te brengen. Het was een hachelijke onderneming, want onder het bovenste laagje 

ponsconcepten bevonden zich een aantal ordners van de Projectenafdeling. Zij wilden de beschikking 

hebben over deze ordners om door te kunnen werken. Toen, op een onbewaakt moment, de 

monumentale toegangspoort was gesloopt en afgevoerd, werd de bedrijfsbezetting ‘overgenomen’ 

door de Staalbouwers. Nadat hen gebleken was, dat zij hun montagevergoeding over de niet gewerkte 

dagen niet betaald zouden krijgen. Nu brak pas echt de hel los. Een groep Staalbouwers trok door de 

panden en 'verzocht' iedereen het pand te verlaten. Ze dreigden met geweld wanneer ze dat niet 

deden. Aan de afbouwkade gingen zij aan boord van de Pétrel en sommeerden alle ‘scheepsbouwers’ 

en anderen het schip te verlaten. Natuurlijk wilde niet iedereen zich de les laten lezen door die 

Brabanders, maar het gevolg was wel, dat een enkeling met kop en kont buiten de reling boven het 

water werd gehouden. Daarbij werd de belofte afgedwongen, het werk neer te leggen. Toen J.D. Bax 

samen met enkele stafleden zich, al zwaaiend met een lederen koffer en beschermd met 

handschoenen zonder vingers, een weg hadden gebaand tussen de bezetters en onder de 

bandenwagen door, die de toegang tot de werf belemmerden, werden zij ‘toegezongen’ door de 

stakers: ‘Hie, ha, hondenlul!’ De onderlinge verhoudingen waren volledig verziekt. Rond 21 februari 

1972 kwam er een einde aan de stakingen. Partijen hadden besloten een bemiddelingscommissie te 

benoemen, die met een voor alle partijen bindend advies zou komen. Dat laatste gebeurde pas nadat 

de bemiddelingscommissie niet op alle punten tot overeenstemming had kunnen komen. Het was ene 

mr. Erdbrink , oud minister van Financiën, die uiteindelijk het advies opstelde, waarin alle leden van 

de commissie zich wel konden vinden.  
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De volgende staking een jaar later rond maart 1973 had als leuze: geen procenten, maar centen. Dat de 

salarisschalen op enig moment met guldens werden aangepast en niet met procenten, was een 

rechtstreeks gevolg van deze staking.  

 

Herman Speelmeijer, die op de (stakings-) foto staat, kwam ik in februari 2018 tegen, toen ik samen 

met Ben Berkhout ‘zitting’ hield in het Gusto-café in het Gemeentemuseum van Schiedam. Foto’s van 

Cas Oorthuis werden tentoon gesteld. Oorthuis had bij het 100-jarig bestaan van Werf Gusto het 

merendeel van de foto’s voor het gedenkboek : ‘De som der delen’ gemaakt. Er kwamen heel wat 

mensen af op “Wij waren de Gusto!” De tentoonstelling was geopend door Bart van Dam. 

Ze kwamen om een bakkie koffie te drinken en te zien wat en wie er allemaal was. Het was prachtig 

veel oud-collega’s (Bert Weideman, Fam. Lissenberg, Fam. Bruinsma) tegen te komen of te horen, dat 

ze geweest waren op andere momenten. Vroeger jaren herleefden voor velen en afspraken over 

‘nalatenschappen’ werden gemaakt.  
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(IHC) Gusto Nieuws / Zesk(r)ant. 
 

Het aanleveren van teksten voor het Gusto Nieuws, het wekelijks personeelsblad voor de medewerkers 

van Werf Gusto, kostte op de woensdag steeds veel ‘energie’. De door mij verzamelde en aangeleverde 

teksten voor het GN moesten in het begin van mijn 'redacteurschap', beoordeeld worden door A.L. van 

der Meer of door Bart van Dam. Door Gerda werden de teksten getypt op speciaal papier, geschikt 

voor de stencilmachine van Drukkerij Speed, die gehuisvest was in de hal van de Teerstoof in 

Schiedam. De totstandkoming van de weekeditie kostte echt veel bloed, zweet en tranen. (Waarover 

schrijven we, hebben we genoeg, past het in de lay-out van het GN, een passend ‘wijs’ woord, halen 

we de deadline?) Wanneer deze dan toch weer was gehaald, bracht ik op de fiets het materiaal om 

17.00 uur naar de drukkerij. 

Meestal vrijdagsochtends kwam de deels visueel gehandicapte drukker, ook op de fiets, het 

afgesproken aantal exemplaren in een bruin papieren omslag aanleveren. De distributie vond plaats op 

vrijdag door de portiers en de tijdschrijvers. Op diverse plaatsen waren houten bakken opgehangen, 

waaruit de medewerkers ieder een exemplaar konden nemen. De verspreiding mocht natuurlijk niet te 

‘vroeg’ plaats vinden, want dat leidde ook nog tot boze opmerkingen vanuit de omgeving van het 

directiekantoor, omdat het de mensen van het werk afhield. Er werden exemplaren toegezonden aan 

het Hoofdkantoor aan het Marconieplein, waarvandaan het nodige commentaar werd geleverd. Voor 

zover het van de afdeling Communicatie kwam, werd dit ‘commentaar’ in druk geleverd in het Zeskant. 

Ook zij bleken dus het Gusto Nieuws te lezen. In 1971 werden mij de oren gewassen door Robert 

Smulders. Ik had de initialen I, H en C in het GN vertaald in “Industriële Handels Combinatie”. Dat 

deed men niet meer! IHC was een begrip.  Juist in dat jaar was voor veel geld het nieuwe logo 

ontwikkeld. En daar had hij natuurlijk volkomen gelijk in.  Hij censureerde het Gusto Nieuws op dat 

moment. Het logo bestaat nog steeds, alleen zweeft er tegenwoordig een ‘corona’ boven, maar dat is 

een ander verhaal. 
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Later werden de teksten in kolommen en niet meer over de volle paginabreedte getypt en zelfs werden 

er foto's geplaatst. Zo was Engelien van Biesen de mannequin die in 1974 de neusspray demonstreerde. 

De neusspray werd ingezet tegen het griepvirus. Bij het toedienen van de spray waren buiten de 

medewerkers van de medische dienst ook Engelien en Wia Wilbrink en betrokken om te assisteren. 

 

 Wia was de secretaresse van Hans Sjouke. Tijdens de sollicitatieprocedure met Wia werd er heel veel 

gelachen. Ik weet nog dat zij vertelde dat haar vader directeur van het postkantoor was. Zij woont nu 

nog steeds in Kethel met haar Chiel. Wij komen elkaar soms tegen en als we niet over onze kinderen 

praten, dan hebben we het over de boeken die Chiel, als oud-politieman, schrijft of over de ‘verdwenen 

pensioenen’ van Wia.  

 

Doorgaans werden veelal kleine tekeningetjes gebruikt, die werden vervaardigd door een jongmens, 

werkzaam bij de afdeling Publiciteit. Toen echter een fototoestel van Bert Kollerie en nog wat andere 

zaken waren verdwenen, verdween ook dit jongmens. We bedienden ons daarna verder van de 

kunstuitingen van een constructeur op tekenkamer Scheepsbouw, Goof Versluis. Hij stotterde een 

beetje, herinner ik me. Ik moest wanneer ik zijn inbreng nodig had, toestemming vragen aan Jan 

Dekker, zijn chef. Overigens werden we steeds vindingrijker, we verzamelden allerlei plaatjes in 

mappen. Soms werkte dat sneller en met een zwarte pen kon je zelf ook heel wat bereiken naast 

knippen, plakken en fröbelen. Op enig moment, het moet geweest zijn toen Bert Kollerie ‘geen tijd 

meer’ had om er invulling aan te geven, werd mij opgedragen het bedrijfsredacteurschap van de 

Zeskant namens IHC Gusto te gaan vervullen. Het duurde erg lang voordat zijn naam op de lijst met 

redacteuren was gewijzigd in ‘W. Vossen’.  Ik begon maar gewoon. De redactievergaderingen vonden 

bij toerbeurt bij de verschillende IHC-vennoten plaats, hetgeen ervoor zorgde, dat ik op elk van die 

bedrijven (enige) bekendheid kreeg. De vergaderingen vonden plaats onder leiding van Henk Jansen. 

De IHC Hoofdkantoor-mannen waren Rob Gebhart en Kees Brouwer. Het meest in het oog sprongen 

natuurlijk de zgn. Gusto-flitsen. Een aantal sprekende foto’s (vervaardigd door Jaap Paardekam of 

fotobureau Kramer) met beperkt onderschrift, gaf een goed idee, waar wij bij Gusto allemaal mee bezig 

waren (zie: www.werf-gusto.com ). Ik mocht en moest het kantoor dus met enige regelmaat verlaten 

voor deze bijeenkomsten. Dat gaf vrijheid! En bijgevolg zorgde dat er ook voor, dat ik over een aantal 

benzinebonnen kon beschikken, toen in 1973 de zgn. oliecrisis speelde. Ik kon steeds blijven rijden al 

was het maar, dat Karel Wiegel ook vervoerd moest worden naar de werf. Ik heb nu nog bonnen over, 

ha! Kijk maar. 

 

 
 

http://www.werf-gusto.com/
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In dit kantoor kwam Gerritje zijn beklag doen. De zwart-witte Stevenstoorn gaf enige fleur aan het geheel. 

 

Wanneer we het over benzine hebben, komt het verhaal van Gerritje Kerkhof in mijn herinnering. Hij 

was werkzaam bij transport, chauffeur op de grote plateauwagen, en vanwege zijn staat van dienst, 

mocht hij de directieauto’s aftanken. Dit voorrecht viel ook auto van de heer Spruijt Hoofd Inkoop ten 

deel. Op een goede dag komt Gerrit bij mij het kantoor binnen, we zaten toen nog in het oude 

Hoofdkantoor, en vertelde het volgende. Hij had de auto van de heer Spruijt afgetankt en was de sleutel 

boven gaan terug brengen. De dankbaarheid was groot, hij kreeg voor zijn goede diensten een kleine 

cigarillo aangeboden. In plaats van wederkerige dankbaarheid te tonen, had hij voorgesteld om deze 

‘peuk’ maar in de zon te leggen, zodat hij tot vollere wasdom kon komen en was vertrokken. Maar hoe 

zou Gerrit erachter zijn gekomen, dat ik dozen vol sigaren (bolknakken) en ander rookgerei had om 

sollicitanten te paaien. Ik kon natuurlijk niet minder, dan er hem een te offreren als troost voor de 

beledigende cigarillo. De aandachtige lezer kan weten waar ik mijn voorraad vandaan haalde. 

 

In augustus 1976 wordt besloten het IHC Gusto Nieuws nog slechts 1x in de twee weken te laten 

verschijnen, om in 1977 de nieuwsverzorging over te laten aan het Zeskant, wat daarna Zeskrant ging 

heten (dubbel tabloidformaat). Dus het vertrouwde Zeskant was daarmee (ook) aan z’n einde gekomen, 

in de aanloop van de sluiting van de werf. 

 

  
 

“AFSCHEID. 

 

Hierbij ontvangt u de laatste aflevering van het Gusto-Nieuws in zijn huidige vorm. De redactie van 

uw lijfblad neemt geen echt afscheid van u. Zoals u reeds in het Zeskant heeft gelezen krijgen we 

ruimte voor ons nieuws in de Zeskrant. Tot het einde van dit jaar verschijnen wij l x in de 4 weken. 

Wat dat betreft geschiedt de nieuwsvoorziening dus minder vaak. Tot die tijd is er uiteraard altijd de 
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mogelijkheid om, ofwel met een speciale editie van het Gusto-Nieuws, of met een mededeling op het 

mededelingenbord het nieuws bij u te brengen. Er komt echter een verandering waar wij persé 

melding van willen maken. U zult begrijpen dat het erg onaantrekkelijk is voor de grote schare lezers 

buiten de IHC om hele kolommen dankbetuigingen te lezen bij de verschillende werkmaatschappijen. 

Daarom is besloten deze niet op te nemen in de Zeskrant. Uw dankbetuigingen blijven echter gewoon 

welkom en zullen door ons te bestemder plaatse worden overgebracht. Tot ziens in de Zeskrant!” 

 

(Uit: IHC Gusto Nieuws, Nr. 6, 8 april 1977) 

 

Meestal onderaan de (laatste) pagina van het I.H.C.-Gusto Nieuws stond steeds een ‘wijs-woord’ 

afgedrukt, Het was een crime om steeds een toepasselijk woord met ‘vertaling’ te vinden. De 'Succes- 

agenda' bracht in veel gevallen een gepaste oplossing. Overigens werd in het laatste jaar het Gusto 

Nieuws niet meer gedrukt bij Speed maar bij  Drukkerij Van Noortwijk. Deze drukker verzorgde ook 

voor de Gemeente Schiedam het drukwerk van de notulen van B&W. Dat ging nog ouderwets met 

loden letters, letterkasten etc.  Heel anders dan een stencilapparaat. Maar hij had gelukkig ook een 

offset machine waarop het meerbladige Gusto-nieuws werd gedrukt.  

 

In Zeskrant nr. 8, juli 1978, werd afscheid genomen van Gusto. Eindredacteur Rob Gebhart schreef: 
 

“Afscheid. 

Nu per 13 juli de activiteiten van Gusto-na de tewaterlating van het boorschip CO 950 -niet meer 

onder de vlag van IHC maar onder die van RSV vallen, moeten wij officieel afscheid nemen van onze 

Gusto-lezers. Officieel, want er is besloten dat Zeskrant nog tot het eind van het jaar aan hen zal 

worden toegezonden. Het spreekt vanzelf, dat wij als redactie niet ingaan op het hoe en wat en de 

omstandigheden en oorzaken, die tot dit afscheid hebben geleid. In de afgelopen maanden hebben wij 

getracht om in ons blad de gebeurtenissen zo nauwkeurig mogelijk te volgen om daarmee de 

betrokkenen zo goed als mogelijk was te informeren. Afscheid nemen, dat betekent ook vaarwel 

zeggen tegen de Gusto-vertegenwoordiger in het redactieteam, Wim Vossen. Veel tijd was hem in de 

afgelopen periode niet gegund om voor Zeskrant te werken. Dank daarom ook aan Jaap Paardekam, 

die voor hem inviel en die als fotograaf trouwens al jaren regelmatig bijdragen leverde. Bedankt 

voor jullie beider inbreng in het redactiewerk. Vaarwel Gusto-medewerkers en Gusto-lezers. Achter 

een boeiend en interessant stuk IHC geschiedenis is deze maand een dikke punt gezet. 

De redactie.” 

 

De afdeling Personeelszaken.  
 

De organisatie van de afdeling bij mijn aantreden, heb ik eerder beschreven. Deze werd in juni 1972 

gewijzigd. Het was bijzonder druk. De sector-personeelschef werd geïntroduceerd. Ik werd als zodanig 

aangesteld en kreeg er meteen een collega bij, Bart Roelfsema. De sectoren voor Bart werden de 

productieafdelingen en Slikkerveer en voor mij waren het Hoofdkantoor, Administratie, Techniek, 

Tekenkamers + Prodo, Staalbouw incl. Geleen en de Bedrijfsopleidingen.  

In juli 1971 verlieten de heer A.L. van der Meer en zijn secretaresse Gerda het bedrijf voor iets wat 

zich achter gesloten deuren moet hebben afgespeeld. In 1972 werd er een nieuwe opsplitsing gemaakt 

toen Kees (K.M.) Houtaar, afkomstig van Hunter Douglas, het nieuwe Hoofd Personeelsdienst was 

geworden en niet zoals wij hadden verwacht, Bart van Dam. 

Frans Klinkhamers van Gusto Staalbouw in Geleen werd de 3e sectorchef. Gusto Geleen moest 

namelijk worden afgebouwd omdat er daar structureel te weinig werk was.  Frans vertrok na ruim een 
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jaar alweer en wel naar het Centraal Bureau voor de Statistiek, dat toentertijd in Heerlen een grote 

vestiging had. Frans had samen met Mariet en hun hondje in Schiedam onderdak gevonden in een van 

de inmiddels leegstaande ‘Russen-flats” aan het Beethovenplein. Het waren de Russen van het 

bouwteam van de Suleyman Vezirov, die daar hadden gewoond. Frans maakte tot aan zijn terugkeer 

naar Limburg dankbaar gebruik van de flat en de nog aanwezige inventaris. 

Niet onvermeld mag blijven een voorval ,van geheel andere orde, aan het einde van de ombouw van 

de Installer I, voor Terminal Installations Corporation, een dochter van SBM. Het schip was uitgerust 

om olieoverslagboeien op zee te installeren. Dit gebeurde met behulp van een soort glijbaan, waarover 

de boei werd neergelaten in het water.  

In die tijd was er sinds kort een lasser (Doest) in dienst. Hij bleek het vriendje te zijn van de tijdelijke 

secretaresse van de Chef Tekenkamer Kraanbouw , Van der Horst. Zij kwam via een uitzendbureau. 

Op haar eerste maandag kwam zij in een baljurk opdraven. Rood was de kleur, ’oben ohne’, ze zag er 

uit als een sprookjesprinses. Iedereen was diep onder de indruk. Wanneer ze er was, kon ze redelijk 

goed werken. Haar vriend, die ook uit Suriname afkomstig was, was aangenomen als lasser en kreeg 

natuurlijk, zoals zovelen toen, een voorschot op z’n salaris. Het voorschot werd opgehoogd, hij kwam 

een poosje niet en het werd een steeds groter probleem, toen hij ook nog eens met justitie te maken 

bleek te hebben. Hoe van hem af te komen? Ik stelde voor, dat hij aan zou monsteren op de Installer 

I, want daar waren vacatures. Hij zou daar goed kunnen verdienen en hij was voor ons van de kaart. 

Hij kon geld gaan verdienen en hij hoefde niets terug te betalen aan Gusto. Even tekenen bij het kruisje. 

Hij voer uit met het schip en naar de verhalen gaan, was hij het leven aan boord zat en droste al in Le 

Havre. 

 

 
Overdracht Suleyman Vezirov, 9 april 1974. V.l.n.r. Van Duin (tolk Russisch), Cees Meerhof, Jan Houweling en de 

'bedrijfsredacteur' Wim Vossen 

Eens in de week was er afdelingsoverleg van de Personeelsdienst. Dit overleg werd genotuleerd. 

Aanwezig waren: HPD, secretaresse, chef PZ,  3 sectorpersoneelchefs, de Veiligheidsinspecteur ( Jan 

Olde Monnikhof), de bedrijfsarts (H.L. Tan), de chef bewaking (Henk Waanders), 

Bedrijfsmaatschappelijk werkster (Marian van de Poll- Elion), chef opleidingen ( D. Meerman) en de 

chef Personeelsbeheer (Dirk Lubeek). Een gezelschap van maar liefst 12 personen. 

In die tijd werd door Kees Houtaar het Sociaal Jaarverslag geïntroduceerd. In grote langdurige zinnen 

werd het gevoerde beleid beschreven. Aan Bart Roelfsema en mij werd gevraagd of wij ons er op een 

avond over wilden buigen en vertellen wat we vonden van het eerste exemplaar. Wij maakten de fout 
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om niet te ‘vertellen’ wat we er bij mij thuis van hadden gevonden, maar we schreven het met ballpoint 

tussen de getypte tekstregels. We hadden natuurlijk niet op een droogje gezeten en hadden daardoor 

wat meer moed verzameld. Wij hadden de volgende dag te doen met juffrouw A. Verhagen, die het 

hele spul opnieuw moest uittypen. Met een correctielint was dit niet te verhelpen. Welke aanbevelingen 

zijn overgenomen, zijn wij nooit te weten gekomen.  

Kees Houtaar heeft getracht om wat meer aansluiting te krijgen met zijn ondergeschikten maar, dat is 

ook niet gelukt met een cheese-party, die hij bij zichzelf thuis in Den Haag organiseerde op kosten van 

Gusto. De eerste secretaresse van Kees paste ook niet bij het behang. Bij de afdelingsvergadering zat 

zij op een kruk in de vrije ruimte, rechts naast het bureau van haar baas. De hoogblonde, kortgerokte 

mevrouw was het aanzien zeker waard, wat leidde tot wakkere maar wel onderuitgezakte sectorchefs, 

wier aandacht steeds weer van het vergaderen werd afgeleid. Zij werd in juni 1973 opgevolgd door 

Engelien van Biesen-Valkenburg. De eveneens blonde Engelien had blozende wangen, maar paste 

uitstekend bij het behang. Van haar namen we afscheid eind 1976 toen zij – getrouwd met haar Jos – 

verhuisde naar Eijsden in Limburg, in welke omgeving Jos aan het werk ging als pas afgestudeerde 

stedenbouwkundige. Zij kochten een  rijksmonument (Bat 2) om ‘bewoonbaar’ te maken voor het 

gezinnetje in spe.  

Bart van Dam verliet de werf op 1 april 1974. Hij werd het Hoofd van Personeelszaken en nog meer 

van IHC Gusto Staalbouw, te Sliedrecht. Eind 1974 vertrekt Houtaar naar het ministerie van Sociale 

Zaken. Hij wordt pas in augustus 1975 – als gevolg van diens lange opzegtermijn bij Friko - opgevolgd 

door Bob Heiligers. Bob kwam van oorsprong uit Rotterdam. Om terug te keren naar het Rotterdamse 

liet hij het ‘kazen’ te Leek aan anderen over. Vanwege de hitte in augustus van dat jaar zijn we een 

poosje in een tropenrooster gaan werken. De heer Vliegh ging rond over de werf met grote kannen 

thee, die later werden ontvreemd. Aanvang werktijden was bepaald op 06.00 uur. ’s Middags lag 

iedereen aan het strand in Monster of Hoek van Holland. De personeelsbussen, waarvan ik de 

regulateur was, reden een aangepast schema. Niemand kwam te laat. Het was een bijzondere ervaring.  

Bob Heiligers schrok zich in 1976 alsnog een hoedje, toen hij begreep dat de werf binnen afzienbare 

termijn zou kunnen worden gesloten. Dat deze kans erin zat, hadden Robert Smulders (per 1 april 1976 

Verkoopdirecteur bij IHC Smit) en Chiel van Houselt maar ook Ger Veen van IHC Concern 

Personeelszaken hem bij zijn sollicitatie niet verteld.  

In de periode tot aan de komst van Bob Heiligers, moesten de 3 sector-chefs het samen zien uit te 

vinden. Ik werd beschouwd als de 'primus inter pares'. Dit betekende, dat ik wat meer op de voorgrond 

trad. Binnen IHC startte in de loop van 1975 een soort stoelendans. In 1975 wordt ook de samenstelling 

van de afdeling gewijzigd. De salarisadministratie (Inge Krijgsman) wordt ondergebracht bij de 

Administratie en de Afdeling Personeelsbeheer wordt vormgegeven. Dirk Lubeek gaat hiermee aan de 

slag samen met Bert van Schijndel en Nancy van Nielen. Bert ging in de avonduren zijn P&O-opleiding 

volgen om na de sluiting van de werf in dienst te treden van de VDSM, waar hij later als Hoofd P&O 

nog jarenlang  (ook toen VDSM  door Keppel was overgenomen) werkzaam is geweest.  

Ik ben altijd veel uithuizig geweest, want bracht het PZ-werk voor Staalbouw met locaties als 

Hoogovens, Geleen, Sliedrecht mij aanvankelijk regelmatig buiten de deur, ik bezocht ook de 

vergaderingen van ‘Leden Werven’ van de Metaalbond, kantoorhoudend aan de Westersingel 101 te 

Rotterdam (de secretaresse van de directeur was Mevrouw Taks). Dit instituut werd later omgevormd 

tot FME met voor ons het districtskantoor in Barendrecht, dat later verhuisde naar Zoetermeer 

(Bredewater). Ook in het kader van de werving reisde ik enkele keren per jaar naar Haarlem (HTS 

Scheepsbouw) alleen of bijvoorbeeld samen met Hans Sjouke, naar de bedrijvendag op de TU in Delft, 

HTS Rotterdam en Dordrecht etc. etc. Ook het redacteurschap van de Zeskant bracht mij zoals elders 

beschreven bij alle andere IHC-vennoten verspreid over het land. 
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Smit & Bolnes in Zierikzee werd in 1977 gesloten. In verband daarmee ben ik daar in 1976 enige tijd 

actief geweest gedurende een of twee dagen in de week om alle vertrekkers ten minste te voorzien van 

een ‘eigen’ getuigschrift. De toenmalige Personeelsman van S&B , Ko van Norden, kwam ik later 

(1979) in Schiedam weer tegen als personeelsman, toen hij de Schiedamse vestiging van zijn bedrijf 

kwam bezoeken, gevestigd in ons, door Brink en Kooiman beheerde gezamenlijke pand: 's -

Gravelandseweg 557. 

 

Ik was op vrijdag 25 juni 1976 op weg naar Geleen om luister bij te zetten aan een speciale 

jubileumviering van een van de langdurig zieke medewerkers. Ik reed in mijn gele Fiat 128 over de A2 

ter hoogte van Weert, toen kort na elkaar eerst een rood lampje begon te branden op het dashboard en 

daarna een grote knal te horen was. De motor stopte ermee en in de grote hitte – er was sprake van een 

hittegolf – zocht ik een praatpaal op en daarna was het wachten op de Wegenwacht. De andere 

passagiers werden naar het station in Weert gebracht, waarvandaan pas kon worden gebeld – mobieltjes 

moesten nog worden uitgevonden - en de auto werd met mij naar een garage in Weert gebracht. Het 

personeel was die dag juist in een tropenrooster gaan werken. Na veel vijven en zessen en soebatten 

lukte het de auto op zaterdag gerepareerd (nieuwe distributieriem) te krijgen. De nacht werd 

doorgebracht bij vrienden in Munster Geleen. Het jubileum werd die vrijdag wat later gevierd en de 

volgende dag werd de auto tegen contante betaling opgehaald en de thuisreis aanvaard. Reden om 

stante pede naar een andere auto (rode Fiat 128) uit te zien, want deze gele roestte trouwens toch ook 

al op de folder. 

 

Voordat Bob Heiligers langere tijd ziek werd en Frans Klinkhamers begin 1976 naar het CBS in 

Heerlen ging en Bart Roelfsema daarna naar IHC Gusto Staalbouw,  hebben we gevieren op een 

zaterdag bij mij thuis, op basis van een recept van mijn vader -handgeschreven op de achterzijde van 

een sigarendoos- balkenbrij en zult gemaakt. Een hoeveelheid goed voor 4 gezinnen. Ik bleef met bijna 

de gehele productie zitten, want Frans en Bob durfden er thuis niet mee aan te komen, als ze zouden 

moeten vertellen, waarvan en hoe een en ander vervaardigd was. 

Bart Roelfsema en ik 'verdeelden' in 1976 ook de verschillende bedrijfsafdelingen, waarbij voor hem 

het accent viel op alles wat productie gerelateerd was en voor mij kantoor en opleidingen, die toen 

Frans ons kwam versterken, bij hem onder gebracht waren geweest. Met het vertrek van Bart 

Nieuwjaarsreceptie 1976. 
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Roelfsema naar Staalbouw werd Bert van Schijndel mijn assistent en toeverlaat, totdat hij in dienst trad 

bij VEBO.  

Bij tijd en wijle kom ik Bart Roelfsema nog tegen, wanneer hij bijvoorbeeld zijn auto gereed maakt 

om zijn caravan te verslepen naar Drenthe of naar de wintersport. In vroeger dagen bezochten Marja 

en ik met Ruurd in de kinderwagen huize Roelfsema op de zondagochtend. De drie dochters van Bart 

en Carla vermaakten zich met Ruurd en de grote mensen dronken koffie en een borreltje.  

 

Secretariële ondersteuning voor Personeelsdienst en Personeelszaken. 
 

Bij mijn aantreden in 1970 beschikte alleen het Hoofd Personeelszaken over een secretaresse. Gerda 

van Ieperen. Zij verliet Gusto op een onverwacht moment (juli 1971) tegelijk met haar baas A.L. van 

der Meer. Zijn opvolger, Kees Houtaar trok als Hoofd Personeelsdienst een secretaresse aan via een 

bureau: Mej. A. Verhagen. Daarna kwam Engelien van Biesen. In de tussentijd was het duidelijk dat 

er in de afdeling Personeelszaken heel wat werk verzet moest worden. Bart van Dam mocht de afdeling 

met een afdelingssecretaresse versterken, Ludy van Noordt. Op de afdeling Personeelsbeheer, die later 

tot stand kwam, deed Nancy van Nielen haar intrede. Bart Roelfsema en ik konden een beroep doen 

op Ludy, maar deden ook nog geregeld een beroep op Nancy. Toen Paul van Erven Dorens IHC Gusto 

verliet, kwam de Technische Dienst eind 1973 onder Ide Engelsma. De volledig blinde Karel Wiegel, 

die bij de TD werkzaam was, werd overgeplaatst naar PZ. Hij werd ingezet om de telefonische 

ziekmeldingen te gaan registreren en daarnaast belast met het secretariaat van de sectorpersoneelchefs. 

Karel miste beide ogen, maar uitgerust met braille- en afspeelapparatuur voor de geluidsbandjes die de 

sectorchefs inspraken, konden er toch verzorgde brieven vervaardigd worden, waardoor hij z'n plaats 

binnen de afdeling gewoon verdiende. Karel verloor al op 18-jarige leeftijd zijn beide ogen door een 

ziekte. Hij was toen werkzaam als banketbakker bij Bakkerij Scheffers in Schiedam. Sindsdien was hij 

uitgerust met twee glazen exemplaren. Karel woonde samen met zijn vrouw Bets en twee zonen (Erik 

en Karel jr.) in Kethel Tuindorp, in de Populierenlaan, vlak bij Bart Roelfsema, die in de Lindenlaan 

woonde, en dus ook vlak bij mij. Wij spraken af om Karel om beurten thuis op te halen en in onze auto 

mee naar de werf te nemen. Een enkele keer heeft hij wel wat langer van zijn ontbijt kunnen genieten, 

omdat een van ons hem vergeten was op te halen. We kregen dan een telefoontje van moeder Wiegel 

die zei, dat ze graag een paar uur van hem verlost wilde zijn. Dit duurde totdat zij geslaagd was voor 

haar Daf-rijbewijs.  Karel liep steeds aan de arm mee naar de garderobe in de kelder, een voor hem 

‘bekende’ plek in het voorkantoor, vanwaar hij zijn weg wist te vinden naar zijn bureau. Het kwam 

voor, dat Karel bijna ‘zijn nek brak’ over obstakels, die op zijn pad lagen. Dat ontlokte bij hem de 

kreet: Kun je niet uit je doppen kijken? In het aller vroegste begin van mijn dienstverband met WG 

ontmoette ik Karel Wiegel al, wanneer ik uitstapte bij de tramhalte ‘Pompstation’ op de 

Rotterdamsedijk, wanneer ik eens niet gemotoriseerd met de 2CV4 naar de werf reisde. Daar nam hij 

ons (Henk van Ketel en/ of mij) bij de arm om gezamenlijk naar de werf te ‘wandelen’ . Het leek meer 

op een gestrekte draf om 'op tijd' te zijn. Ada de Bruin- van Putten kwam op 3 januari 1977 in dienst 

om secretariële ondersteuning te verlenen. Zij trotseerde alle problematieken omdat ze wist, dat het 

een ‘tijdelijk dienstverband’ zou zijn en blijven. 
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27 november 1978, afscheid van Ada de Bruijn en Alida Straver. Met gesloten ogen  Karel Wiegel, rokend Theo van  van Boven (VDSM) 

 
Rechtsboven Henk van Elswijk, ziekenbezoeker namens de Afdelingskas 

 

Opleidingen. 
 

Ieder jaar was er een speciale wervingsactie om 10 a 20 of meer jongelui te interesseren om bij Gusto 

te komen werken en al werkend een vak te leren. Vanuit mijn opleidingsachtergrond (Pedagogische 

Academie) had ik meer dan normale belangstelling voor alles wat te maken had met het opleiden van 

met name jongvolwassenen. Ik kreeg te maken met de leermeesters: D. Meerman, de 'oudste' van de 

leermeesters, Aad van der Vlist (Scheepsbouw) met Arie Jongste als assistent van Aad, Frits Heusdens 

(Machinale bewerkingen), opgevolgd door Hemminga toen Frits naar Tekenkamer overgeplaatst werd, 

Wim Ommering (Pijpenmontage); Gerard Slabbekoorn en later Huib Koevermans 

(Scheepsbetimmeringen), Jo Zwep ( Modelmaken).   

Deze opleidingen werden gegeven in het kader van de vastgestelde 2-jarige leertrajecten door de 

Stichting Bemetel . Het behalen van het Bemetel-diploma in een van de vakrichtingen was het doel, 

maar er waren ook jongelui die bovendien in staat bleken om het Uitgebreid Bemetel-diploma te 

behalen, meestal in het derde jaar. Onder de leiding van baas Aad de Jong van de afdeling Electro-

onderhoud werden ook ieder jaar enkele jongelui opgeleid voor het elektro-diploma van de Stichting 

VEV. 

 

Sollicitanten voor hoger ingeschaalde functies werden vanaf een zekere datum, voordat zij werden 

aangenomen, getest bij Slikboer en ten Hagen (Haarlem). In een enkel geval ook wel bij het GITP 

(Gemeenschappelijk Instituut Toegepaste Psychologie) in Rotterdam. 
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Rond 1974 werd ook overgegaan tot het geven van functionele opleidingen zoals lassen. Op de werf 

waren oefenboxen opgesteld in de Lasschool, want met name binnen de afdeling Staalbouw moest 

kwalitatief hoogwaardig laswerk worden geleverd aan onder meer grote pijpstukken. Om aan bepaalde 

werkstukken te mogen lassen, moest men beschikken over een (pijp-) lascertificaat (2G – 5G). De 

‘proeven van bekwaamheid’ werden in de lasboxen afgelegd en hadden betrekking op de verschillende 

lasposities.  Er werd per werkstuk door de eigen Kwaliteitsdienst (Gilles Westdijk, R. Lensink e.a.) 

een hele administratie bijgehouden om aan de toezichthouders van de opdrachtgevers aan te tonen dat 

we goed laswerk konden leveren. De afgegeven certificaten bleven in de administratie, maar toch 

bleken sommigen in staat om een kopie mee te nemen bij hun sollicitatie bij een andere werkgever. 

Hiermee was hun vakvaardigheid aangetoond en het bespaarde de nieuwe werkgever aanzienlijke 

kosten. Op enig moment werd besloten om een kopie van de certificaten in het personeelsdossier te 

bewaren, op grond waarvan bijvoorbeeld lastoeslagen op het salaris konden worden betaald en 

bijgehouden. 

In deze periode werden de Viking Piper maar ook diverse jackets gebouwd, waarvoor hoogwaardig 

laswerk moest worden verricht.  

Om in de eigen behoefte te voorzien en niet afhankelijk te zijn van de tarieven van de certificaatlassers 

van onderaannemers zoals bijvoorbeeld Staallas Twente, werden onder toezicht van Jan Osterholt door 

de ex-Staalbouwer, baas Joop van Daele, eigen medewerkers, maar ook nieuw aangetrokken 

medewerkers en mensen die zich hadden gemeld bij het arbeidsbureau voor omscholing, getraind in 

de Lasschool in het verrichten van laswerk. De lasschool was gehuisvest in de oude leerschool in de 

Powerhal en de bedrijfsschool voor de scheepsbouwopleiding verhuisde naar de oude Koperslagerij. 

Het kon natuurlijk niet zo zijn dat we in deze ‘nieuwe’ ruimte ons nek moesten breken over betonnen 

opstanden waartussen zand lag. Op een zekere dag herinner ik me, dat ik op het Overbeekhuis in 

Rotterdam werd uitgenodigd om de ingediende investering voor een nieuwe werkvloer ‘hard’ te 

maken. Gewoon opvullen met asfalt was ons idee. Mijn gesprekspartner was de heer Angwar 

Achwaristi. De vloer was top en de nieuwe apparatuur, zoals een kantbank e.d., die we eveneens 

mochten aanschaffen, zorgden ervoor dat de opleiding daarmee op een hoger plan kwamen.  

 

Diploma-uitreiking 4-11-1977   . 

 
Dhr.Koudstaal (Bemetel), Don (examinator), ik en de theoriedocent Aad van Zanten, rechtsonder baas Piet Verweij.  
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De nog aanwezige apparatuur van de bedrijfsschool zou bij de sluiting van de werf nog ‘geld’ 

opbrengen, toen Aad van der Vlist, met apparatuur en 10 leerlingen werd ‘verkocht’ aan scheepswerf 

Schram voor een bedrag van Dfl.40.000,- gulden. Overigens weet ik, dat de firma Schram de rekening 

nooit heeft hoeven betalen. 

Toen ik mijn (nieuwe) woning aan de Vlaardingseweg in 1974 betrok, wilde ik een vijver in de tuin. 

Deze werd geleverd, tegen materiaalkosten, door de leerschool; hij werd uitgevoerd in 

scheepsbouwstaal met een coating (molycote) die er vandaag de dag nog voor zorgt, dat het staal niet 

geroest in de aarde zit. De kleine vrachtwagen van Moerman en Robbers bracht het kleinood (Ed 

Thiele) ter plekke en achter de woning. Jaap Paardekam hielp mij met de ‘horizontalisering’ van de 

bak. Hetgeen altijd een probleem zou blijven. In Kethel en omstreken blijft de grond namelijk steeds 

zakken, ook nu nog na 40 jaar. Echter de bak is gedempt in 2008.  

Op de laatste dag voor de sluiting van de Bedrijfsschool (16 juni 1978) was er gebak voor alle jongens 

en leermeesters. Aad van der Vlist deelde uit. 

 

 

Laatste schooldag 16 juni 1978. 
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Directies. 
 

Bij mijn aantreden in 1970 was Frido  Smulders de directeur van de werf. Behalve een warme handdruk 

en wat algemeen gepraat op de eerste dag, heb ik nauwelijks contact gehad, althans waarvan ik me nu 

nog iets herinner. Er waren meer dan voldoende hiërarchische tussenlagen. Met Robert Smulders heb 

ik in de begintijd ook niet veel contact gehad. Hij gaf me overigens in 1971 op mijn donder, omdat ik 

I.H.C. met puntjes had uitgelegd in het Gusto Nieuws. Dat was in het jaar dat IHC gekozen had voor 

een nieuw bedrijfslogo, zoals dat heden ten dagen nog bestaat, zij het met een kroontje. Hij liet me dat 

verhaaltje verwijderen. Een pure vorm van ‘censuur’. Tijdens de stakingen hebben we wel contact 

gehad, zo ook bij jubilea, bejaardenboottochtjes e.d.  Over Robert ging overigens het verhaal dat hij 

bij een van de stakingen eens wilde zien hoe het er op de werf aan toe ging. Henk Waanders leverde 

hem een fiets (nieuwe) een kaki-ketelpak (nieuw) een helm (wit, nieuw) en een paar werkhandschoenen 

( nieuw). Zo reed hij geheel ‘onopvallend’ over de werf. Later, toen ik in Kinderdijk/Sliedrecht 

werkzaam was als Hoofd P&O van IHC Holland, kwam ik Rob Smulders nog een enkele keren tegen, 

tijdens de OR-vergaderingen, in zijn rol als commissaris bij IHC Hollland. En bij het opschrijven van 

deze herinneringen, kom ik Robert tegen als lid van de ‘History Group’. Prachtig dat hij op 90 jarige 

leeftijd nog zo actief en geïnteresseerd is en de reis naar Nederland vanuit Frankrijk steeds weer weet 

te maken. 

Alle IHC vennoten werden in 1973 B.V.’s ten einde te voorkomen dat ieder van de vennoten een apart 

jaarverslag zou moeten maken conform de nieuwe Europese richtlijnen. Dat bespaarde heel wat 

drukkosten. Alles kon in één publicatie worden samengevat. 

Met Eppo Sluis, Hans Sjouke, Chiel van Houselt, Gerrit van Wieringen, Bob Schuil, Lex van 

Gunsteren, Theo de Kleijn, Jaap Donkers (Raad van Toezicht Gusto Engineering), Willem de Vries en 

Jan Diederik Bax (J.D.R.A.) heb ik daarentegen altijd veel contacten gehad en/of mee gewerkt. 

Ik ben door de voorzitter, ing. G.P.A. van Wieringen, een keer bij het bazenoverleg van de Afdeling 

Scheepsbouw gevraagd om te zien of ik een bijdrage kon leveren aan een verbetering van het overleg. 

Er was er maar een, die niet bereid bleek mee te werken en dat was Gerrit van Wieringen zelf, ook al 

had hij me ervoor gevraagd. Voor hem moest het een ‘one-way-lection’ blijven. Ik had nog te weinig 

ballen om hem ervan te kunnen overtuigen. 

 

Toen Chiel van Houselt nog adjunct techniek was en in het Voorkantoor zetelde samen met Leidy 

Boon, was zij de bewaakster van het copy-verbruik op de kopieerapparatuur. Het beeld werd 

geprojecteerd op ietwat vochtig papier, wat uit een zwarte zak kwam. De zakken werden geteld en zo 

kon het verbruik worden vastgesteld. Maar ook andere (bloksleutels met teller) hulpmiddelen om het 

verbruik te stuiten, bleven machteloos. Er waren heel wat verenigingen en kerkgenootschappen, die 

‘bediend’ moesten worden. Dus van tijd tot tijd geen nieuwe voorraad, je moest je persoonlijk melden 

bij Leidy. De sleutels boden weliswaar uitkomst, maar je kon vaak de sleutel van een andere afdeling 

even ‘lenen’. 
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Foto op de voorzijde van het Zeskant 

(oktober 1970), Van Houselt, Van 

Wieringen, Van der Drift(OR) en Wim 

Vossen  bij de opening van 'Lapetumokus' ( 

het eigen onderkomen voor de jeugdigen) 

aan tafel met de jongerencommissie. 

 

 

Tegen de tijd dat de werf gesloten ging 

worden, maakte Chiel van Houselt een 

rondgang over de werf samen met Lou 

Lijmbach, onze bouwkundige van de TD, 

gewapend met een pot gele verf, althans zo 

wil het verhaal. In hun gedrevenheid het 

werfterrein te ‘cleanen’ van alle oud ijzer, zou 

er ook verf gesmeerd zijn op de roestende 

reserve-stinger van de Viking Piper, die daar nog lag. De opbrengst bij sloper Van As was per kilo en 

dus wat ‘minder’ dan het roestige kant-en-klare product.  

 

Later zou de Stichting Erfgoed Werf Gusto, Dirk Allewelt, het hek van de Gusto, dat zich jarenlang 

bij Van As in de tuin bevond, vinden en kopen. Het werd na bewerking het herinneringsmonument, 

zoals dat heden ten dage te bewonderen is als ‘Gusto-poort’ aan de rand van het oude 

‘Kaarsenterrein’ bij de sluis in de Voorhaven van Schiedam. Het werd op 13 juli 2018 onthuld door 

Mw. M. Smulders, gehuwd met een kleinzoon van Henrie Smulders.  Op de dag nauwkeurig precies 

40 jaar na de sluiting van Werf Gusto. Op de voorzijde van dit boekwerk prijkt de foto die ik op 12 

juli 2018 maakte. 

 

De 1975 in gang gezette stoelendans binnen IHC zorgde ervoor dat Rob Smulders vertrok en dat Bob 

Schuil -ad interim- het bedrijf leidde.  

In mei 1976 maakte Lex van Gunsteren zijn opwachting. Er werd gesleuteld aan het zgn. werfplan. Er 

zouden vele miljoenen moeten worden geïnvesteerd, maar na de verliezen geleden op de 3 eilanden 

van het Amerikaanse avontuur in Corpus Christi werd de investering teruggeschroefd naar een bedrag 

dat uiteindelijk ‘genoeg’ was voor een nieuw transformatorhuis. Niettegenstaande was het voor mij 

persoonlijk een interessante periode. Ik werd door Lex bij allerlei innoverende, opbouwende plannen 

betrokken en ik zat hele avonden en weekenden te rekenen aan de verschillende modellen. Hoe groot 

moest de samenstelling van de verschillende afdelingen zijn, urenpakketten, hoogte salarissen en 

schalen. Wat moest er op korte termijn gebeuren, wat op langere. Groot was de teleurstelling, toen In 

het najaar van 1976 Lex alweer vertrok, omdat alle plannen werden weggewuifd. Het rapport van de 

Beleidscommissie was in wording: voorlopig  geen werfplannen meer voor Gusto. De ‘Lex’, die ik in 

2018 voor het eerst weer tegen kwam bij de History Group, was voor mij een ‘onbekende’ geworden. 

Ik ben ook veranderd in die jaren, toch? 

Het vertrek van Lex was de aanzet naar een geheel andere periode. Bob Schuil nam de directiefunctie 

opnieuw tijdelijk waar, totdat Theo de Kleijn benoemd werd tot directeur begin 1977. 
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Met Marja te gast bij het personeelsfeest 1973 bij IHC Lastechnisch bedrijf De Kleijn 

Met Theo de Kleijn heb ik veel en ‘innig’ samengewerkt. In het begin werd door hem en door IHC nog 

ontkend, dat hij kwam om de werf te sluiten. Al gauw kon dit natuurlijk niet meer, toen in de eerste 

maanden van 1977 de Beleidscommissie Scheepsbouw met zijn rapport kwam: ‘Herstructurering 

Nederlandse Scheepsbouw’. Gusto was ingedeeld in Werfgroep I (grote schepen en offshore). Het was 

een bijzonder hectische en emotionele tijd voor alle betrokkenen. De wereld kon niet stilgezet worden. 

Alles moest doorgaan, zelfs de te water lating van het afbestelde boorschip: CO950. De 

verstandhouding met Theo was goed. Wij kenden elkaar uiteraard vanuit de periode, dat ik er als PZ’ 

er bij betrokken was, toen zijn bedrijf door IHC werd overgenomen. Maar de omstandigheden waren 

toen wel geheel anders. 

In de periode voorafgaand aan de sluiting hebben we een groot personeelsfeest voor het voltallige 

werfpersoneel georganiseerd in Lommerrijk in Rotterdam-Noord. Ik mocht Theo de Kleijn 

aankondigen en de artiesten (Saskia en Serge, Imca Marina e.v.a.). Aan het begin van de avond hadden 

Theo en ik de binnenzakken van ons colbert gevuld met stapels 

consumptiebonnen. Het zou niet gebeuren dat iemand iets tekort zou 

komen. De saté was lekker en het bier ook. Door veel collega’s werd 

het terecht beschouwd als het ‘afscheidsfeest’.  

 

 

Op 10 november 1977 gingen Theo en ik samen in zijn auto op 

bezoek bij de Gusto-jongeren die op kamp waren in de buurt van het 

Belgische Coo. Theo vroeg of ik wilde rijden op de terugweg, dan 

kon hij een dutje doen. Ter hoogte van de Moerdijkbrug raakte de 

benzine van het mobiel plots op en ging Theo achter het stuur en ik 

achter de auto om te duwen. Kennelijk was het toen nog niet zo druk 

dat dit ongestraft kon gebeuren. In de eerstvolgende afslag bij 's 

Gravendeel bevond zich gelukkig een benzinepomp.  

 

"wij dragen niet meer de tassen van de ondernemers", staat er te lezen..  

Een poging van de Gusto-jongelui om discussie uit te lokken in Coo? 
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Op 8 mei 1978 vond de laatste uitreiking van prijzen 

van de Ideeën-bus-commissie van IHC Gusto plaats 

onder het toeziend oog van de Secretaris. V.l.n.r.: 

Secretaris, Guus Smits,  gelukkige Piet Santra, Theo 

de Kleijn. 

 

 

 

 

 

Dubbelfunctie. 
 

Met de komst van Theo de Kleijn begon voor mij een periode op twee sporen. Ik verklaarde mij loyaal 

om te helpen de werf op een goede manier te helpen sluiten. Inmiddels was ik benaderd door een groot 

bouwbedrijf om er 'directeur sociale zaken' te worden. Ik heb daar al snel afgehaakt, enerzijds omdat 

er ook bij dat bedrijf zeer drastisch gereorganiseerd moest worden, anderzijds omdat ik in maart van 

dat jaar (1977) door J.D. Bax gevraagd werd om mee te helpen vorm en inhoud te geven aan IHC Gusto 

Engineering (GE). In dat laatste stak een toch grotere uitdaging, dan in afbraak bij een vreemd bedrijf. 

 

In de beginfase (1977) hadden we als GE te maken met 'de Raad van Toezicht', die was ingesteld door 

de Raad van Bestuur van IHC Holland. Voorzitter was de heer ir. J (aap) Donkers van MTE en bestond 

verder uit de heren Bob Schuil en Theo de Kleijn. Dat Jaap Donkers in de Raad zitting had, was te 

verklaren uit het feit dat er gedacht werd, dat het misschien goed zou zijn wanneer offshore engineering 

en Mining &Transport Engineering (MTE) in elkaar op zouden gaan. De Raad van Toezicht, die 

wekelijks vergaderde met de MT-leden van GE,  bepaalde in zijn wijsheid dat er een twee hoofdige 

directie moest komen. De Raad van Bestuur van IHC Holland maakte in maart 1978 bekend, dat ir. 

W.A.G. de Vries de nieuwe directeur van IHC Gusto Engineering zou worden, samen met J.D. Bax. 

Het was de taak van De Vries om leiding te geven aan de club en het proces van verzelfstandiging te 

begeleiden. Verder werd expliciet medegedeeld, dat er toentertijd geen gesprekken gaande waren met 

RSV over verzelfstandiging, naar aanleiding van het rapport van de Beleidscommissie. 

 

Zo begon Gusto Engineering met een tweetal directeuren: J.D.R.A. Bax, Directeur Verkoop en ir. 

W.A.G. de Vries, algemeen directeur. Willem de Vries heeft het moeilijk gehad om samen te moeten 

werken met J.D.. Willem was een plezierig ‘mensen-mens’. Bij hem ontbrak misschien de ‘gedreven 

hardheid’, die J.D. wel had. In een groot aantal dingen konden ze gelukkig samen optrekken. De strijd 

tegen het opportunisme van de RSV'ers en auto's.  

Jawel, er moesten bedrijfsauto's voor de beide heren worden aangeschaft. De auto moest 'aanzienlijk' 

maar 'goedkoop' zijn. Het zoekwerk werd onder andere verricht door Jan de Nijs, per slot was hij de 

directiechauffeur en had dus kennis van auto's. De keuze viel op een Rover 2600 (een rode en een 

witte), van helaas Engelse (Europese) makelij.  
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Waar niemand op gerekend had, gebeurde met beide auto's. De elektrische installatie bleek zo rot te 

zijn, dat ze de eerste dag al op de meest verwachte momenten niet wilden starten. Grote consternatie. 

De koopovereenkomst voor dit handeltje werd ongedaan gemaakt en naarstig werd gezocht naar andere 

auto's. De rode Roover bleek toch nog beter dan de witte van JD en werd alsnog door Willem aanvaard 

na grondige inspectie en beloften. J.D. liet zich verleiden tot een BMW in de 5 serie. Als directiewagen 

voor Jan de Nijs hadden we inmiddels een Mercedes 180 met benzinemotor aangeschaft bij Garage 

Victoria. Een echt scheurijzer. Van de 's -Gravelandseweg naar Schiphol in 23 minuten. Er golden toen 

maar weinig snelheidsbeperkingen. Dat was de tijd, die ik nodig had om die afstand af te leggen. Jan 

de Nijs lag met hartritmestoornissen in het ziekenhuis  en was niet in staat de heer Bax van Schiphol 

op te halen en thuis te brengen. Ik had erop gerekend J.D. bij te praten over de toestand bij GE, maar 

hij gaf er de voorkeur aan om verder te slapen. Hij kon op eigen commando 'slapen'. 

 

We hadden van doen met RSV. De heer Van der Want, komende van de Gazellefabriek als 

“fietsenmaker”, zou de ROSC gaan leiden. In mijn hoedanigheid (half IHC Gusto en half Gusto 

Engineering) kwam ik het ‘sociale’ lid van de raad van bestuur van RSV, de heer P. Botman, tegen 

met zijn assistent Piet Bruijninx. Zij moesten mij ‘in bedwang houden’ ten aanzien van de 

arbeidsvoorwaarden voor GE. Over veel informatie beschikten zij niet en ik verschafte deze ook slechts 

mondjesmaat. Piet zou later vanuit de RSV bij Boele in Bolnes gaan werken als Hoofd Personeelszaken 

(waar de Polly Bristol (Co 950) werd afgebouwd voor Kvaerner en waarbij Otto Brinksma als 

Projectleider optrad). Na zijn periode bij Boele, dat ter ziele ging,  startte Piet zijn eigen adviesbureau 

( APB ) in Roozendaal. Wij zijn jarenlang vriendelijk bij elkaar “in beeld” geweest, totdat Piet tegen 

het einde (2006) van mijn IHC-Baggerperiode, dreigde met ‘de rechter’ voor niet duidelijk door mij 

erkende geleverde bemiddeling. 

In 1979 maakte Willem de Vries bekend, dat hij naar FDI zou vertrekken en dus Gusto Engineering 

verlaten. Dat was jammer, want ik kon het uitstekend met Willem vinden en omgekeerd. Wij zochten 

elkaar later ook privé op en dronken samen met zijn Tira van tijd tot tijd een whisky eerst aan de 

Rotterdamse Rijweg in Rotterdam later in Haarlem aan de Heemsteedsedreef. We hebben nog jaren 

kerstkaarten uitgewisseld, totdat ze op waren en Willem en Tira verhuisd waren. Bilthoven (?). 
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Sport. 
 

Op de dinsdagavond werd er, jaar in jaar uit, in de gymzaal aan de Nolenslaan ‘indoor’ getraind, onder 

de naam Prodosport. Dit doet vermoeden dat de deelnemers vooral gezocht werden binnen de afdeling 

Prodo, hetgeen maar ten dele waar was.  Aanvankelijk stond een en ander onder deskundige leiding 

van Peter Lagerwaard, de landelijk bekende judoka en eigenaar van een Schiedamse sportschool. Hij 

trainde ook de leerlingen van de Bedrijfsschool. Na verloop werd deze begeleiding over genomen door 

Ernst de Groot. Plaatselijk bekend als docent gymnastiek en trainer van allerlei (voetbal)clubjes. Zal 

Prodosport zijn opgezet door George Lagers, overgenomen door Theo Meijer en rond de sluiting van 

de werf, na het vertrek van Theo Meijer, door mij. Ook voortgezet in de Gusto Engineering tijd, onder 

aanvuring van Ernst de Groot. De club moest zichzelf bedruipen, dus waren de onderhandelingen met 

de contribuanten hard en de sportievelingen kregen welhaast dreigbrieven van ‘het eenhoofdige 

bestuur’, om toch vooral de jaarlijkse contributie te voldoen, anders werd hun het genoegen om 

wekelijks te mogen komen hijgen ontnomen. Het was verboden om in de sportzaal te voetballen. 

Hetgeen soms leidde tot hachelijke situaties, wanneer er een inspecteur van de afdeling Sport & Spel 

van de Gemeente Schiedam trachtte binnen te komen. Actieve leden waren Jaap Paardekam, Jan 

Dekker, Jop de Gelder, Jan van der Stoel (zijn vader was een voor mij bekende personeelsman bij de 

RDM), Martin van der Schouw, Bart Boon, Freek Higler, Gerard Saarberg, Bart-Jan Groeneveld, Han 

Tiebout, Wim Schoonmade, George Nikkels, Gert Spijkerman, Jan de Nijs en nog vele, vele anderen. 

Op een van de avonden gingen we met de groep naar het Beatrixpark in Schiedam. Het gras was vochtig 

en er kon volop worden gevoetbald. Job de Gelder maakte op een moment een sliding en haalde 

daarmee Jan Dekker onderuit. Jan kwam plat op zijn rug terecht en was geruime tijd niet bij ons op de 

wereld. Ik herinner me nog hem flinke petsen in zijn gezicht te hebben gegeven en uiteindelijk kwam 

hij bij. Hij kon op eigen kracht in zijn auto de thuisreis aanvaarden. Een jaar of wat later werd Jan aan 

een dubbele hernia geopereerd. Daarvan?  Al naar gelang de jaren verstreken werd het aantal leden 

minder. We hebben er een punt achter gezet, toen Cees Verhagen in 1989 werd ‘gelanceerd’ en 

probeerde met zijn handen de muur weg te duwen. Luid knakte er een pols en Cees werd afgevoerd 

naar het ziekenhuis. Zijn motor werd in de kelder van ’s-Gravelandseweg 557 geparkeerd en ik belde 

Elly om te vertellen, dat Cees wat later zou komen die avond. Oh ja, Cees is even langs de EHBO, 

maar niks ernstigs hoor. En dat had ze al aangevoeld. Na afloop van de sportieve prestaties werd er 

vrijwel altijd, aanvankelijk in het Sterretje, later in de Noordmolen en nog later in Lokaliteit d 

’Ooievaar een pilsje gedronken om het vochtgehalte weer enigszins op peil te brengen. Bovendien 

zorgden de porties saté voor nog meer dorst. Bij de Noordmolen hadden ze van die grote half liter 

glazen in een houten blok om het gemis aan een voetje te compenseren. Voor de rest heerlijk en de 

‘eerste’ raakte de bodem niet. 

 

Op donderdagavond vanaf 17.00 uur tot donker speelde de Gusto Tennisclub in het zomerseizoen op 

het Tennispark Spieringshoek van eigenaar Jan van der Torren. Deelnemers waren onder meer Kerst 

en Marijke Toxopeus, Bernard en Muriel Celant, Gerrit Putters, Koos de Ruiter (Inkoop), Frank Klok, 

maar ook nog een aantal ‘buitenleden’ waarvan ik de namen Cor en Els van der Pluim (PTT) nog 

herinner. Ik speelde met een houten Donnay racket, nam wel les, maar wist te goed vanuit de ervaringen 

met tafeltennissen, hoe je moest kappen en slicen. Allemaal zaken waar de doorsnee baselinespelers 

een grondige hekel aan hadden. Rond de sluiting van de werf is de club in rook opgegaan en ontstond 

er daarna door mijn toedoen GELTC (Gusto Engineering Lawn Tennis Club). De vriendin van Peter 

de Lang, Heidy, gaf tennisles aan een heel stel beginnelingen.  Deze club bestond in 2015 nog en 

organiseerde een toernooi, waarvoor ik ook nog werd uitgenodigd. In 2016 heb ik geen uitnodiging 
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meer gekregen van Ary Floris Been, de aanjager van de club in de laatste jaren. In mijn werkkamer 

staat nog een bokaal ter gelegenheid van het winnen van de eerste prijs in poule 3 in het jaar 2000. Ook 

mijn Marja heeft nog diverse vetleren medailles hangen voor door haar gewonnen prijzen. Tot 2006 

heb ik nog met een aantal SBM/Gusto-jongelui deelgenomen aan de tennisactiviteiten op de 

donderdagavond, aanvankelijk op Spieringshoek in de zomer, later op het park van Van Vliet 

(gravelbanen) in Schiedam, ’s winters in de hal van Klaverstede en later Kethelhage op tapijt. De 

trouwste bezoekers waren Ernst de Groot, Arie Been, Jan van der Tak, Frank Klok, John Westerholt, 

Jan de Nijs, Ton en Lida Scholte, Gerard Saarberg, Cees Verhagen, Mark Johnstone, Wim van Haren, 

Wim Wortelboer, Wim Woldring, Ed van Elsäcker, en ook Jan de Nijs, maar die haakte snel af met 

een tennisarm. 

 

 
Gerard Saarberg 'reikte' met plezier de prijs uit aan Marja Vossen. De opperspreekstalmeester praat e.e.a. aan elkaar. 

 

Toen G.S.S., na de sluiting van de werf, op het Sportpark Harga de eerste steen legde voor een nieuw 

onderkomen en de directie van GE hierover was geïnformeerd door Teun Mastenbroek, werd bij de 

feestelijke happening een enveloppe met inhoud aangeboden om de verbondenheid met “GUSTO” te 

onderstrepen. 

 

 
Sponsoring door Gusto Engineering voor G.S.S. 
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Zeevissen met Gusto Engineering. 
 

Op 15 september 1979 ging in Scheveningen een kleiner aantal leden van de Gusto-bemanning, dan 

zich had opgegeven voor deelname, aan boord van de ‘Zeester’ van schipper Frans Vrolijk om te gaan 

zeevissen. Een ‘sport’ die toen in zwang was vooral op de tekenkamers. Het aantal opgekomen 

deelnemers was beperkt omdat zij mogelijk dachten dat het vissen zeker niet door zou gaan, vanwege 

de winderige weersomstandigheden. Het was maar een graad of 10 en wisselend bewolkt. Schipper 

Vrolijk waarschuwde mij, toe ik het bestelde aas op kwam halen, dat er een behoorlijke zeegang stond 

vanwege de eerdere onstuimige winden vanuit het Noord Westen. Hij voorspelde dat die landrotten 

dat niet konden door staan. Ik heb zijn goede raad in de wind geslagen en wij zijn uitgevaren. Ik kan 

me nog herinneren dat voordat wij de havenhoofden van Scheveningen waren gepasseerd Ben 

Berkhout en Ad Steevensz de vissen uitbundig aan het voeren waren. Alleen de aanblik al van deze 

bevrijdingen nodigde sommige anderen uit hetzelfde te doen. Een enkeling wist bijna niet meer op te 

houden en werd wanhopig, zoals George Vermeul. Ik wil mezelf niet uitvlakken. Ik maakte mijn ronde 

over het schip om de consumptiebonnen bij iedereen af te leveren. In de kombuis, in het stuurhuis, 

overal waar ik kwam, stonk het naar diesel en gebakken karbonades. Ik stond in de buurt van George 

Vermeul en Dick Dekker en ik moest me wel aansluiten bij het voeren der vissen. De schipper wist op 

een zeker moment het schip zodanig te positioneren dat we in rustiger viswater kwamen, want er waren 

lieden die constant aan het inhalen waren. De makrelen beten op ieder uitsteeksel van het werplood. 

Ook Ad van der Lugt stond geweldig in te halen. Een bemanningslid hielp hem bij het schoonmaken 

van de makrelen. Ze werden keurig uitgestald op een grote KOMO-keur zak. Hij beloofde de buit te 

verdelen. 

 

  
Het uitdelen van de consumptiebonnen. Jan Mookhoek, Peter de Lang, George Vermeul, Dick Dekker, ik, Peter 

Dijkgraaf (?) en Ton van Wijk. Rechts : ‘Zolang je ligt, word je niet zeeziek. 

In de tussentijd hadden wij onze Roerganger Bax, die op het zonnedek op een kist met 

reddingsmiddelen was gaan liggen, opmerkzaam gemaakt op de nadering van een marineschip. De 

oud-marineofficier was onmiddellijk opgesprongen en na enige tijd turen naar de horikim herkende hij 

het schip als de Hr. Ms. Bloys van Treslong, waarop hij als officier naar Nieuw Guinea was gevaren 

en wat toen onder die naam de wereldzeeën bevoer. Op dit schip kwam hij voor het eerst in aanraking 

met ‘automatisering’ zei hij altijd. De opwinding van dat moment bracht hem uit de concentratie en als 

laatste in de rij ging hij ook de vissen bevoorraden. Hij stond echter een dek hoger en helaas voor Ad 
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van der Lugt sproeide JD. tegen de wind in zijn maaginhoud over de uitgestalde schoongemaakte 

makreel. “Oh, Sorry hoor!” De zak met de gehele prak werd over boord gezet. 

Wij zijn nog naar een ander visstekkie gevaren, maar daar waren de vissen op, dus keerden we zonder 

vis terug naar de wal. Schipper Vrolijk bediende enkele van ons met een makreeltje uit de vriezer. Wij 

gingen huiswaarts. Het duurde de gehele volgende week nog,  voordat ik dat rare gevoel in mijn lijf 

kwijt was. Wat was ik ook ziek geweest. 

 

Ongevallen. 
 

Hoewel er gedurende een lange reeks van jaren veel aandacht werd besteed aan het voorkomen en 

bestrijden van ongevallen (Jan Olde Monnikhof, Veligheidsinspecteur) zijn er een enkele ongevallen 

uit de Gusto periode, die altijd in mijn herinnering overeind bleven. Ik herinner me nog de 

Veiligheidscompetitie, IHC-breed, waarvoor in de grote zaal bij Gusto op 12 maart 1974 de verloting 

plaats vond. De heer Houtaar hield de emmer op en Christien van Tricht trok daaruit de winnaars. Geen 

Gusto-mannen bij de prijswinnaars  

 

 
Op de rug gezien Bart van Dam, 

Ik denk aan Veli Hakan, een hulp ijzerwerker van Scheepsbouw-Binnen van Turkse afkomst. Bij het 

loskoppelen van een stuk plaatstaal van de kraanhaak begon de kraanhaak door scheeftrek te slingeren. 

Op het bijna verste punt werd het hoofd van Veli geraakt. Hij overleefde de klap en was een hele poos 

thuis, want zijn hersenmassa had een forse tik gehad. Ik heb hem thuis bezocht, namens de firma 

bloemen gebracht en van hem en zijn echtgenote geleerd hoe je Turkse koffiedrinkt.  

 

 
De onnatuurlijke stand van het rechter jacket is onmiskenbaar. 
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Het was februari 1973 toen er zoveel opdrachten tegelijk werden gebouwd en gemonteerd. Bij het 

uitladen ‘s middags van een van de gereedgekomen decks voor Ekofisk met gebruikmaking van Taklift 

I, viel dit deck uit de stroppen met donderend geraas en doorboorde het bovendek van de transportbak, 

waarop hij geplaatst diende te worden. Hoewel Toon Hermans en nog diverse andere mensen op het 

dek stonden onder de hijs,  raakte, wonder boven wonder, niemand hierbij gewond.  Wij werden er 

allemaal wat wijzer van, want Bart Boon heeft iedereen op de werf verteld, dat hijsogen ook 

‘rondgeslepen’ dienden te worden. Dit werd aanschouwelijk gemaakt door te trekken aan de uiteinden 

van een recht afgesneden stuk papier en een gescheurd stuk papier. Dit laatste was het niet bewerkte 

hijsoog natuurlijk. Iedereen begreep het. 

 

De personeelsafdeling was in april 1971 gehuisvest in het nieuwe bedrijfsbureau. De medische Dienst 

was aan de binnenzijde van het pand gelegen. Opeens op een dag, groot rumoer: Een van de 

elektriciens, te herkennen aan het blauwe ketelpak, werd gillend van de pijn door collega’s en 

verbandmeester Hoedjes naar de Verbandkamer gebracht. Hij was aan het werk geweest in het oude 

hoogspanningshuisje en door (on)verklaarbare oorzaak geëlektrocuteerd. Het heeft heel erg lang 

geduurd voordat Rinus weer aan het werk kon. 

 

Na het einde van een werkdag grote opschudding. Een van de medewerkers ( Elshof) had uitgeklokt 

maar was niet thuis aangekomen. In werkelijkheid had hij het terrein niet verlaten en had ‘men’ voor 

hem geklokt.  De zoektocht aan boord leverde een slachtoffer, die van een stelling was gevallen en 

onder in het ruim lag. Het was een van de 'voorbeelden' die door PZ en het Management daarna werden 

gebruikt om iedereen aan te zetten en te overtuigen om toch vooral zelf te klokken. 

 

Een montagewerker werkzaam bij de bouw van HO VII rijdt met meerdere collega's in de auto naar 

het werk in Velzen. Een meeuw vliegt tegen de voorruit van de wagen. Ruit stuk, medewerker mist 

een oog. 

Ik was nog maar net bij de werf in dienst, toen ir. Hadjidakis met zijn auto op zaterdagochtend vroeg 

verongelukte ergens in het Westland op weg naar huis. 

 

Bij de ontmanteling van de werf viel een dodelijk slachtoffer. Een ingehuurde medewerker van het 

sloopbedrijf had een staalplaat met een 'papegaaienbek' op de rand van een container gemanoeuvreerd. 

De aanpikker stond in de bak onder de plaat, toen de papegaaienbek de zijkant van de container raakte 

en de plaat losraakte en in de bak viel boven op het slachtoffer. Theo de Kleijn moest zich voor de 

rechter verantwoorden hiervoor. Dit waren niet de enige ongevallen, er waren er meer, zoals de 

explosie a/b van de Humber River. De bovenstaande gebeurtenissen heb ik om een of andere reden 

nog op het netvlies staan. 

 

Sluiting van de werf. 
 

Uiteindelijk bleef ik in 1977 als enige Sector-Personeelschef over om de Personeelsdienst te leiden, 

toen Theo de Kleijn zijn entree maakte als directeur van IHC Gusto. Hoewel de “Herstructurering van 

de Nederlandse Scheepsbouw” op dat moment nog geen officieel rapport had opgeleverd, was het voor 

mij allang duidelijk uit al hetgeen ik had ‘vernomen’, dat de werf op de nominatie stond te worden 

opgeofferd. Iedereen mocht zich het Amerikaanse avontuur van IHC herinneren als eerste aanzet. Zo 

herinner ik me heel specifiek  de thuiskomst van Harm Visser, een van onze ijzerwerkers. Hij was met 

een groep Gustorianen naar Corpus Christi geweest om te bezien hoe de klus daar geklaard moest 
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worden. Hij huilde echt bittere tranen. Een disaster dat uiteindelijk op zichzelf 80 miljoen gulden 

kostte. Over de hele IHC gemeten een verlies van 40 miljoen op de jaarrekening 1974 voor zover ik 

me herinner. Maar de jaren daarna zouden  nog heel veel extra geld gaan kosten. Astronomische 

bedragen, ongekend binnen IHC. De risico’s, die met het in zee gaan met Le Tourneau Marine 

Corporation waren genomen, waren veel te groot  en onverantwoord geweest, naar de mening van de 

Raad van Bestuur i.c. de heer D.L.H. Smit. De kop van Pieter Verschure rolde, maar dat was niet 

genoeg. Het bleek prachtig wisselgeld om de bagger te behouden, toen de omvang van de scheepsbouw 

in Nederland moest worden aangepast. De officiële bevestiging daarvan kwam in september 1977 toen 

de Beleidscommissie bepaalde, dat de productielocatie van de Werf Gusto diende te worden 

opgeheven. De productie lag door alle onzekerheid in die periode overigens  uitzonderlijk laag. Er was 

geen enkele ‘drive’ meer bij de mannen op de vloer om te werken. Op de helling lag de CO 950 en 

voor de afbouwkade de ‘Um Elzemoul’, een cutterzuiger voor ADNOC. Tijdens mijn rondje(s) over 

de werf heb ik ook nog een keer ’gewerkt’, zo, dat het opviel. Ik heb onder het toeziend oog van Gilles 

Westdijk het dek geschilderd met een grote roller. Foto! 

 

 

Eindelijk eens aan het ‘werk’. 

Afsluiting van de koffieautomaten buiten de pauzes of de sluiting 

van de waslokalen hielp niet. Er werd gedemonstreerd in 

Schiedam en Den Haag voor het openhouden van de werf (ook) 

door de vrouwen van de medewerkers. Tot de sluiting van de werf 

was in Den Haag, Rotterdam en Papendrecht al lang besloten, daar 

hielp geen demonstratie meer aan, maar dat besef was er nog niet. 

Men veronderstelde dat het tij nog te keren was. 

 

In de aanloop naar de sluiting was ik samen met Theo Meijer op 

bezoek gegaan bij de VDSM om te zien of men daar groepsgewijs 

Gusto-mensen, die bij Gusto al in de leegloop zaten, wilden 

inlenen tegen zgn. Deltametaal-tarieven. Herman Sonne c.s. 

hebben ons gefêteerd. We hebben genoten, maar we kwamen niet tot overeenstemming. Zij wensten 

hun eigen benadering en onze voorwaarden, die toen binnen de metaal en zeker tussen collega-

bedrijven heel gewoon waren, niet te accepteren. De verhoudingen zijn daarna altijd stroef gebleven.  

 

De Overeenkomst Sociale Begeleiding Herstructurering 2 (OSBH-2), zo luidde de naam van het 

sociaal plan, ontwikkeld door RSV met instemming van de bonden,  dat als leidraad werd gebruikt bij 

de sluiting van de werf. Daartoe hadden IHC, RSV en de bonden besloten. Natuurlijk was er grote 

opwinding want OSBH-1 was ruimhartiger. Vanaf het voorjaar 1978 maakte ik al gebruik van deze 

regeling om mensen voortijdig te laten vertrekken. Er waren er maar al te veel die niet voor RSV wilden 

werken. Kosten voor de uitvoering van deze regeling kwam voor rekening van IHC. Zonder een 

accountantsverklaring waren zij bereid 8 miljoen te betalen, anders maximaal 10 miljoen.  

 

Ik kreeg vanaf de TWL van de CO950, te maken met een aantal nieuwe collega's werkzaam bij de 

VDSM onder leiding van hun directeur Herman Sonne. Tjeerd Rodenhuis was Hoofd Personeelszaken 

en Theo van Boven, personeelsfunctionaris. Hoe het kwam dat ik met deze mannen geen 'click' had, 

laat zich raden. Het waren RSV' ers. Die zaten echt anders in elkaar en dachten heel anders dan IHC 

'ers. Vanaf de TWL  was er een nieuwe BV ( Gusto BV), als onderdeel van RSV, in het leven geroepen, 
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waarin de toen ook nog bij Gusto werkzame 768 mensen uit de productie waren ondergebracht, voor 

wie er op dat moment nog geen alternatief was gevonden. Voor die tijd had ik met instemming van 

Theo de Kleijn al zogenaamde ‘oprotpremies’ uitgedeeld aan mensen, die eerder konden en wilden  

vertrekken en elders hun heil zochten. Er was mij te verstaan gegeven dat ik binnen deze nieuwe Gusto 

geen enkele bevoegdheid meer had.  

 

Sociale Commissie 
 

De Sociale Commissie of Herstructureringscommissie, waartoe ik qualitate qua ook behoorde, had tot 

taak om actief te helpen bemiddelen bij het plaatsen van de werknemers van Gusto BV. De afspraak 

was dat plaatsing zou geschieden per groep inclusief leidinggevenden. Daar is niets van terecht 

gekomen.  Binnen de RSV-bedrijven ontbrak de wil om dit te doen en waarschijnlijk was het ook niet 

mogelijk. De zeggenschap van Sonne c.s. binnen de andere RSV-bedrijven was ‘nul’. Maar zij hadden 

deze optie wel ‘verzonnen’ en deze was zo opgenomen in het beleidsplan. Kortom het werden feitelijk 

bijna allemaal individuele overplaatsingen, waarbij ieder van de gegadigde bedrijven probeerde, om 

de krenten uit de pap te halen. Ook opgegeven vacatures bleken ineens niet meer te bestaan. Ik had 

overleg gevoerd met het GAK, waar mijn contactpersoon de heer Krijgsman was. Het handelde over 

de aangevraagde werktijdverkorting voor de Gustorianen die geen werk meer hadden en in afwachting 

waren van bemiddeling naar RSV. Het kostte het nodige overleg in Den Haag, maar we kregen voor 

elkaar dat er een zogenaamde ‘nul-uren-regeling’ werd afgegeven. Alleen werd als voorwaarde gesteld, 

dat iedere opgave, voorzien moest zijn van mijn goedkeurende handtekening. Dat was tegen het zere 

been van de RSV’ers, die mij hadden verboden om nog brieven voor Gusto BV op te stellen en te 

ondertekenen. Ik speelde hun spel, voor zover dat in het nadeel was van de Gustorianen, niet mee.  De 

commissie was overigens bijzonder actief met de bemiddeling en slaagde erin om heel wat plaatsingen 

ook buiten de ‘metaal’ te realiseren. Latere ontboezemingen van oud-medewerkers waren 

bijvoorbeeld: “ ik wist niet dat er buiten de scheepsbouw ook nog banen te vinden waren”; men werd 

koster, schoenlapper of wat dan ook, als het maar niet meer in de scheepsbouw was en vooral niet bij 

RSV. 

 

 
Coryfeeën bij de jubileumviering: V.l.n.r. Ben de Raaij, M.Scheefhals.., Guus Smits, Arie van der Veer, Theo de Kleijn, 

Wim Vossen, Piet Schudelaro, Ton Rondeltap 
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De laatste officiële bijeenkomst in het kader van de sluiting van de werf was de zogenoemde 

Collectieve Jubileumviering. Deze vond plaats op 21 september 1979. Tijdens deze bijeenkomst 

werden alle jubilarissen die tijdens de sluiting of daarna tijdens hun opzegtermijn hun jubileumdatum 

(25, 40, of 50 jaar) zouden  bereiken. gefêteerd. De organisatie was in handen van de Sociale 

Commissie en Theo de Kleijn. Ik was gast.Theo de Kleijn vroeg mij bij een van de laatste keren dat 

wij in de directiekamer dingen bespraken of er mogelijk een attribuut zou kunnen zijn ter herinnering. 

Ik kon op geen ander idee komen dat een eiken rolkastje, waarin een aantal uitschuifbare houten laden 

waren gemaakt. Van dit attribuut weet ik alleen dat het door een Gusto timmerman is gemaakt. Het 

siert mijn woonkamer en herbergt tegenwoordig vooral de knutsel- en tekenspullen van mijn 

kleindochters. De prijs die ik moest betalen bedroeg 65 gulden, want gratis was er niet bij. Ook voor 

mij niet. 

 

 

 

IHC/RSV Gusto Engineering (1977 - 78). 
 

Al eerder was IHC Gusto Engineering BV in het leven geroepen. Althans zo zou deze nieuwe BV gaan 

heten. De Raad van Toezicht had bepaald, dat er een 

tweehoofdige leiding zou moeten komen. Ir. W.A.G. de 

Vries werd in maart 1978 aangetrokken. Hij begon zijn 

werkzaamheden echter pas op 1 juni 1978. Hij kreeg als 

taak de algehele leiding over Gusto Engineering en het 

begeleiden van het proces van verzelfstandiging. De Raad 

van Bestuur van IHC wilde graag weten of offshore 

engineering en Mining & Transportengineering in elkaar 

op konden gaan. Vandaar ook dat Jaap Donkers zitting had 

in de Raad van Toezicht. De Beleidscommissie bepaalde 

later echter dat de engineeringsafdeling van Gusto toch 

ook zou worden ondergebracht bij RSV.  Door dit 

'gekonkel,' tussen RSV, IHC, bonden en politiek via de 

Beleidscommissie, werd het ineens RSV Gusto 

Engineering BV. Het ‘gouden ei’ mocht RSV niet 

ontgaan, zo vonden de bonden. 

Slechts een exemplaar is ervan over. 
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De company brochures, waarvan er nu nog slechts een (1) in het archief bij GustoMSC is, die ik had 

laten drukken met een zilvergrijze omslag, konden worden vernietigd. Er kwamen folders in rood met 

het opschrift RSV Gusto Engineering BV. Er waren afspraken gemaakt tussen IHC en RSV, dat de 

bagger bij IHC zou blijven en de offshore naar RSV zou gaan. Dat betekende dus zowel de 

overgebleven productiemedewerkers als de engineeringafdelingen. De engineering werd door de 

vakbonden in de pers “het gouden ei” genoemd. Het was heel spijtig, maar met de heer Bax en het 

Management Team van IHC Gusto Engineering was dit niet besproken. Ook hier bleek maar weer eens 

dat niet alle besluiten in vergaderkamers worden genomen of dat alle belanghebbenden daarbij 

aanwezig waren. Naar aanleiding hiervan werd door een delegatie van Gusto Engineering, onder 

leiding van J.D. Bax, spoorslags een bezoek gebracht aan de heer A.A. Rijke in zijn kantoor aan Het 

Lange Voorhout in Den Haag, waar de Raad van Bestuur van RSV toen was gehuisvest. Een lijst met 

10 eisen werd besproken, toegelicht en uiteindelijk ter plekke geaccordeerd, om de zelfstandigheid van 

GE te waarborgen. Ik herinner mij dat op de lijst stond:  

1. Waarborgen van zelfstandigheid in een aparte BV, 

2. De behaalde winst blijft in de onderneming,  

3. De onderneming wordt gehuisvest op een door het MT van Gusto Engineering zelf te kiezen locatie 

buiten het werfterrein (’s-Gravelandseweg 557),  

4. De onderneming behoudt de eigen arbeidsvoorwaarden,  

5. De pensioenverzekering van de werknemers blijft bij het Pensioenfonds voor de Metaalindustrie en 

het IHC Pensioenfonds en gaat niet over naar het RSV-Pensioenfonds. De zogenaamde excedent-

verzekering van de groep boven cao-medewerkers bleef daardoor  bij het Pensioenfonds van IHC 

Holland. En nog een aantal zaken, die ik niet meer op het netvlies heb staan. 

Iedere GE’er had natuurlijk al wel de ferme uitspraken gehoord van de heren Lou Boomsma en Sjoerd 

Hengst van de RDM, dat we allemaal een grote engineering club binnen de RSV zouden worden, maar 

dat we ons daarvan bij voorbaat al distantieerden, was duidelijk. Dat wilden we geen van allen. Toen 

J.D. was geïnformeerd, werd het verzet gesmeed en actie ondernomen en trokken wij dus naar Het 

Lange Voorhout.  

 

De eerste verhuizing van Gusto Engineering (1977). 

 

Gilles Westdijk, doorgaans bekend als Chef van de Kwaliteitsdienst, was rond de tewaterlating van de 

CO 950 veel breder inzetbaar gebleken. Allerlei taken werden door Theo de Klein naar hem 

toegeschoven en ook de Technische Dienst viel inmiddels onder zijn aandacht. Gekscherend werd 

gezegd, dat hij alleen nog niet de Medische Dienst en Personeelszaken toegewezen had gekregen. Toen 

– in overleg met de Raad van Toezicht - besloten was, dat IHC Gusto Engineering niet zou worden 

gehuisvest op de Straatmakerswerf, maar ook niet in het ‘voorkantoor’, werd besloten de Powerhal 'for 

the time being' in te richten als kantoor. Daartoe moest een verdiepingsvloer uitgebouwd worden, 

boven de hal waaronder ‘dagelijks’ nog met portaalkranen heen en weer werd gereden, er werd toen 

nog gewoon in gewerkt. 

In die nieuw ontstane ruimte daarboven, werden alle mannen van ‘tekenkamer’ en ‘ontwerp’ 

ondergebracht. De rijbewegingen van de kranen golfden lichtelijk, maar wel voelbaar, door het 

gebouw. De lichtdrukkerij en het microarchief van Jaap Paardekam, bleef waar die was in (de kelder) 

van het voorkantoor. 
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Een van de foto's uit de Zeskrant 

 

Iedereen kwam het ‘nieuwe’ kantoor binnen via het stenen (granieten) trappenhuis naar boven. Daar 

bevond zich ook de prikklok, waarvan eenieder geacht werd gebruik te maken. Halverwege naar boven, 

daar waar Suzanne van Vrijaldenhoven, ze werkte tot die tijd bij Inkoop,  haar kantoortje had en van 

waaruit zij op parttimebasis o.a. PZ assisteerde , kon je naar links of naar rechts. Rechts ging naar de 

nieuwe kantoorruimtes en links naar Directie, Verkoop ( Han de Bruin, Paul Doorenbosch en Lex 

Binée), PZ, het visseglas  en de 'Staalbouwbar'. Her en der was de ruimte opgesierd met een van de 

modellen, die later hun plek zouden vinden in de Modellenzaal op de 's-Gravelandseweg. En niet te 

vergeten prachtige productfoto’s van Jaap Paardekam. 

Mijn kantoor in de Powerhal gaf uitzicht op de Nieuwe-Waterweg. Een uitermate boeiend uitzicht, ook 

voor mij. Zo zeer zelfs, dat ik besloot om mijn bureau te keren en met mijn rug naar de waterkant te 

gaan zitten. Sollicitanten of gesprekspartners moest ik voldoende ‘boeien’, want anders keken ze 

automatisch naar al die scheepjes, die voorbijkwamen.  

In de oude keukenruimte werd een rechtstreekse telefoonaansluiting gerealiseerd met het IHC-

Computercentrum in Papendrecht. Deze zou in combinatie met apparatuur aangesloten op de 

computers van het CC gebruikt gaan worden voor allerlei scheepsbouwkundige berekeningen uit te 

voeren door Rik Homan en Klaas Brobbel. Maar het werkte niet! De apparatuur leek verdacht veel op 

de cryptoapparatuur, die ik tijdens de vervulling van mijn militaire dienstplicht voor de 

Verbindingsdienst had gebruikt. Wanneer zender en ontvanger dezelfde codering gebruikten, dan was 

er ‘over en weer begrijpelijke’ communicatie mogelijk. De toe te passen codering werd bij GE ingesteld 

via toestelknoppen in plaats van een ponsband. Dat ik dit systeem had ‘doorzien’ en aan de praat kreeg, 

gaf mij meteen grote faam als ‘automatiseerder’. Bart Boon ‘benoemde’ mij tot ‘specialist 

automatisering’. Later bemoeide ik me (daarom?) ook nog steeds met de aanschaf van de hardware 

van computertekensystemen (Intergraph) en dergelijken. Mijn visitekaartje vermeldde per slot van 

rekening Hoofd Algemene zaken  en Personeelszaken.  
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Lintjesregen (1978). 

 
De laatste lintjesregen voor Gustorianen van de werf vond plaats op 28 april 1978 in de aula van het 

Stedelijk Museum in Schiedam. Na het officiële gedeelte, waarbij de hoofdrol was weggelegd voor 

Burgemeester Arie Lems, vertrok het Gusto gezelschap naar een restaurant op loopafstand, voor een 

heerlijk diner. De heren Jaap van der Drift, Dirk van der Blom en Willem van Noortwijk ontvingen de 

zilveren speld, de heren Arie Zwanenburg, Jan Stokhof, Jan van Putten, Dirk de Grave en Ary 

Uittenbogaard de bronzen onderscheiding. 

 

  
Dirk Lubeek, Theo de Kleijn en Commissaris van Politie Van der Hagen. Ali Straver en Wim Vossen 

  

 
De onderscheiden jubilarissen met hun echtgenote aan een feestelijk diner. 

Aan alles komt een einde (1977). 
 

De laatste boottocht voor de gepensioneerden en weduwen vond plaats op 

15 juni 1977. Jaap Paardekam zette mij op de plaat op het Havenhoofd in 

Schiedam, vanwaar de tocht begon en eindigde. Het schip huurde ik toen 

van Rederij Heijmen uit Deventer. De Spido was duur en wilde niet 

‘leveren’.  

Er waren diverse bedrijven, die ervan uit gingen, dat er, gezien het feit dat 

het bedrijf ‘Gusto’ moest sluiten, geen geld meer in de knip zat. Dus je 

moest soms met een zak contanten ergens heen om toch geleverd te 

krijgen. Deze rederij verzorgde ook het ‘varen en dinnerparty’ bij het 5-

jarig bestaan van Gusto Engineering in 1983. 
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Reizen met Gusto Engineering(1981). 
 

Op 16 mei 1981 kon de bemanning van GE een bezoek brengen aan het werkeiland Neeltje Jans. Ieder 

kon met eigen auto over het terrein van bouwplaats rijden en een van de opengestelde pylonen 

beklimmen via een houten stellage. Het was allemaal erg gigantisch en het gaf een indruk wat de Ostrea 

aan hefwerk te wachten stond. Dit hefschip, van Gusto Ontwerp zou gebouwd worden bij de RDM. 

Het zou nog tot 1982 duren, voordat het schip in de ‘vaart’ kwam om die zware klus te klaren. Eerst 

moesten de Mytilus (trilnaaldenschip) en de Cardium (mattenlegger) nog hun werk doen.  

 

Reizen met Gusto Engineering naar Finland (1982) 
 

In het kader van ‘geen geld storten in de bodemloze put van RSV’ mocht ik twee keer een reis 

organiseren voor een groot deel van de bemanning van GE. De eerste reis in september 1982 met 68 

personen in een gecharterd vliegtuig van de NLM Cityhopper naar Mantiluoto. Ik had ons reisbureau, 

Dammers & Van der Heiden, ingeschakeld om een vliegtuig te charteren. Doelstelling was de werf in 

Mantiluoto te bezoeken en te zien wat er van de ontworpen boorschepen maar ook de ontworpen access 

tower terecht kwam. Gelukkig konden de Finnen zelf ook meedenken en hebben zij ons flink de oren 

gewassen. Maar in hun kantine lag er voor iedere deelnemer een chocolade koek, want de 

dienstverlening tijdens de vlucht had bestaan uit drank met afhankelijk van de keuze een bepaald 

alcoholpercentage. De knabbeltjes waren minimaal en meteen op! Dit had de hongergevoelens bij de 

meesten van ons wel erg doen toenemen. De koek was uiterst welkom maar veel te klein. Toen we ’s 

avonds incheckten bij het Rantasippi Hotel, werd mij kamer 401 toegewezen. ‘Oh, you are mr. Vossen, 

the tour leader.’ Op de kamer een vaas met prachtige bloemen, schaaltje met heerlijke knabbels en een 

gevulde kamerbar. 

Ieder van de deelnemers had een ‘vorstelijk’ zakgeld ontvangen van wel zeker 70 Finse marken. Toen 

Arij Been in de bar, waar we verzamelden na het inchecken, aan omstanders een biertje aanbood, 

voordat we aan het diner zouden beginnen, ontdekte hij, dat je van dat zakgeld misschien wel 2 biertjes 

kon kopen. Bart Boon had overigens ontdekt, dat de barman wist, dat 'bier' ‘bier’ was. Het was niet 

moeilijk om de kosten van dat en volgende rondjes te laten boeken op ‘Room 401’. Aan de bar dronk 

niet iedereen bier. De heer Bax dronk : "Vodka yi puhollokka mehu". Vertaald in het Nederlands: 

Wodka met vossenbessensap. Echter je moest wel de klemtoon goed leggen, want anders moest de 

ober naarstig op zoek naar heel wat anders. “Mehu” betekent namelijk ‘klotezooi’, afhankelijk van 

waar je de klemtoon legt. Steeds wanneer ik dat drankje bestelde, moest de ober vreselijk lachen. Later 

die avond werd dit geheim mij onthuld door een jonge juffrouw Paevi, die ik op de dansvloer tegen 

kwam, gekleed in een geheel lederen pak. Jawel de hoteldirectie had gezorgd voor de aanwezigheid 

van dames van onder andere de toeristenschool en het ziekenhuis, zodat de bokkenclub tijdens en na 

het diner een dansje kon wagen. In het dagelijks leven werkte Paevi in de kantine van de werf in 

Rantasippi. Bij het standaardmenu behoorde een glaasje cognac als afsluiting. De inlandse cognac 

smaakte al gauw naar meer.  De heer Bax vroeg om stilte en voor ieder hoorbaar aan mij of het budget 

nog een glaasje toeliet. Dat toneelstuk werd die avond nog een enkele keer opgevoerd. Er was een 

muziekband ingehuurd door het hotel, dat was in het weekend gebruikelijk, vertelde men. Ze speelden 

een eigentijds Europees repertoire. Iedereen had het naar z'n zin. Hun speeltijd was echter niet 

onbeperkt. Toen zij hun gezamenlijke inspanningen staakten, verplaatste het hele gebeuren zich naar 

de kelder van het hotel. Drankjes hier moesten ‘contant’ worden afgerekend, waarom ze ook nog eens 

duurder waren. Een deel van de jongelui ging nog even de stad in toen de ‘nachtclub’ om 2.00 uur zijn 

deuren sloot. Een deel van de rest, die 'binnen' bleef, kwam mij op mijn kamer bezoeken om te 
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controleren wat er allemaal in mijn kamerbar te vinden was. Bertus Bernhard stelde ook zijn fles 

(taxfree) cognac ter beschikking. 

 

 
Terug van de eerste reis zondag 19 september 1982. 

 
Na terugkeer van de tweede reis naar Turku en Pori op Zestienhoven op zondag 16 september 1984 
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Reizen met Gusto Engineering naar Finland (1984). 
 

Bij de tweede reis, in september 1984 bezochten we op de eerste dag de bouwplaats van het huidige 

Technip in Pori. Op de tweede dag vond 's ochtends voor vertrek naar de werf in Turku, appel plaats 

aan de ontbijttafel. Het tellen was wat moeilijk, want niet iedereen ging mee met de hoofdmacht. Ze 

vlogen alle kanten op maar sommigen bleven.  Het aantal vertrekkers moest wel kloppen. Bij een 

nadere laatste inspectie uiteindelijk in het vliegtuig met draaiende motoren, ontbrak toch een lid van 

de bemanning. Bert Timmermans lag nog op z'n rug in het hotel. Ik belde hem wakker vanaf het 

vliegveld. We spraken af dat hij een taxi zou nemen naar Turku. Vader Bax was onvermurwbaar. 'Die 

‘langslaper’ betaalt alle extra kosten uit eigen zak, want het is zijn eigen verantwoordelijkheid om op 

tijd te zijn.' Zoals ook nog voor komt in de 21ste eeuw, verdwijnen er weleens (taxi-)bonnetjes. Bert 

sloot zich weer bij de groep aan. Met de taxi was hij er op tijd en konden we met z'n allen terug naar 

Rotterdam om daar gezamenlijk op de foto te gaan. 

 

In oktober 1991, ik was nog slechts op parttime basis werkzaam voor GE, ben ik uitgenodigd een 

weekend mee te gaan om in Nyborg, Denemarken, de Svaene te bezoeken. Dit kraanschip was 

begonnen met het assembleren van delen van de Storebaeltbrua. Bijna alle bezoekers klommen tot 

boven in de toren of halverwege, maar gingen weer snel naar beneden vanwege de grote uitslag, die 

het vaartuig, ook bij een klein beetje wind, maakte. 

 

 

Reizen voor Gusto Engineering. 
 

1. Met een scheepsmodel naar Monaco (1987). 

 

Ik kwam terug van de zomervakantie. In die tijd bereed ik een Volvo 245 om onder andere om mijn 

caravan te kunnen trekken op de vele reizen die ik met mijn gezin maakte. Arie Heykoop en JD vroegen 

mij of ik met die grote auto een transportje wilde uitvoeren. Hoe zat dat? Hij had via Leo Groenendaal 

offerte laten vragen bij IMTRANS om het model van de Pélerin naar Monaco te brengen voor de 

Offshore tentoonstelling eind oktober en weer op te halen. Dat zou maar liefst zeven duizend gulden 

kosten. Dat was wel erg disproportioneel. Mijn antwoord was bevestigend en ik zei dat ik het voor de 

helft van het bedrag zou doen. Wat bleek daarna? Het model met omkasting paste niet in mijn Volvo. 

Maar …. ik had mijn zinnen erop gezet en overtuigde ook Marja, dat het een buitenkansje was. Het 

kwam precies uit met de herfstvakantie van de kinderen, maar ik moest dus een busje huren bij Aristo 

B.V. in Ridderkerk. Dat busje moest zijn voorzien van achteruitkijk spiegels, een trekhaak en een 

constante stroomdraad, want de caravan zou erachter gehangen worden en natuurlijk extra zitplaatsen 

voor Ruurd en Mijke. In de bus twee kinderen en wat bagage en een scheepsmodel, lichtbakken en 

stapels folders. Het werd een enerverend reis. De eerste novemberstorm van dat jaar kwam wat vroeger 

en wel op die vrijdag 16 oktober 1987. Wij vertrokken met windkracht 10. Wij vlogen over de 'route 

du soleil'. Nadat wij om 12.00 uur waren vertrokken, ik moest het model bij Mheer inklaren bij de 

Belgische douane. ( Er waren nog geen Schengen-landen) Wij kwamen die dag niet verder dan 

Némours. In de stromende regen en in het donker kwamen we eerst bij een 'camping de longue durée'. 

Fout dus! 

 

”Toch was het niet de regen die de aandacht trok, het was vooral de harde wind die de gemoederen 

bezighield. De storm hield vooral in Noordwest-Frankrijk en het oosten van Engeland huis. Duizenden 
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huishoudens kwamen zonder stroom te zitten en de bosgebieden liepen veel schade op. Toch kreeg 

Nederland flink wat mee van de storm waar overigens de restanten van een oude tropische storm met 

de naam Floyd in verwerkt in zaten.”( www.weer.nl) 

 

Wij wilden geen ‘langkampeerder’ worden, maar verder naar het Zuiden. De campingeigenaar was 

zo vriendelijk ons de weg door het bos naar de camping in Montargis te wijzen, een paar kilometer 

verderop, die 'gewoon open’ was. De volgende ochtend moesten mijn laarzen uitkomst brengen om 

de caravan aan te kunnen haken, want we stonden midden in een meer, zo had het geregend die 

nacht. De verdere tocht naar het zuiden verliep gelukkig zonder problemen.  

 

 
Op de parkeerplaats langs de Route du Soleil op weg naar Aix en Provence. 

 

Vanuit de camping in Nice meldde ik onze aankomst bij SBM en maakte voor de zondagmiddag een 

afspraak bij het nieuwe congrescentrum van Monaco. Je kon daar voor de ondergrondse ingang nog 

makkelijk parkeren. Ik was ‘alleen’ met de inhoud van de bus. Mejuffrouw Dominique, van SBM was 

op haar motor gekomen. Het schaalmodel met omkasting had toch wel enig gewicht en de enige weg 

op dat moment om boven te komen was via de roltrappen. Dominique wist zich gelukkig staande te 

houden, toen zij achteruit stappend en wankelend boven aan de roltrap kwam. Het model werd 

geplaatst, de lichtbakken aangesloten en de folders werden gestapeld. Een zucht van verlichting. Missie 

geslaagd. Als beloning een wandeling langs de boulevard en dan kom je ineens een aantal collega’s 

tegen, die je een pilsje gunnen van hun hoge onkostenvergoeding. (Wim Schoonmade, Wim de Boom). 

Toen begon onze herfstvakantie! Gorges du Verdon, Monaco, Nice, Grass etc. etc. Overigens, het busje 

paste qua hoogte maar net met zuigpassing in de parkeergarage in Monaco. Ramen kun je rustig 

openlaten, want ze zijn zo eerlijk als wat daar. Na ons bezoek aan het museum kwamen wij terug bij 

de bus. Het raam stond nog open en alles was onaangeroerd gebleven. De terugreis verliep zonder 

incidenten en na 2900 km kwamen wij weer heelhuids thuis (binnen budget) aan.  

 

2. Kraanofferte voor B&R London (1988). 

 

Tezamen met vertegenwoordigers van Sumitomo werden in ons kantoor aan de ’s-Gravelandseweg 7 

(zeven) verschillende offertes uitgewerkt voor Brown & Root. Zoals wel vaker voorkwam moesten de 

http://www.weer.nl/
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laatste handelingen worden verricht door de mensen van de afdeling Algemene Zaken. Met onze 

tekstverwerkers van Rank Xerox konden we (Mw. Nugteren, Marria Peulen en Ans Wandel) heel snel 

werken; met onze kopieerapparatuur konden we prachtige kopieën maken. We konden prachtige 

boekwerken opleveren maar helaas het kostte toch wel wat tijd. De mogelijkheid om iemand met een 

vliegtuig op zaterdagmiddag te laten vertrekken met die grote hoeveelheid papier (7 volle 

verhuisdozen) was niet meer aanwezig. Ter plekke werd besloten om die grote Volvo 245 GL (FH-46-

JL) stationcar weer in te zetten en volgeladen met papier via de verbinding Hoek van Holland – 

Harwich het Kanaal te laten oversteken. Bij de Douane leverde dat nog enige discussie op, want een 

ambtenaar schatte de waarde van de inhoud toch eigenlijk wel op vele duizenden guldens. Gelukkig 

zei zijn baas, die ik gevraagd had erbij te komen, dat het ‘waardeloos’ papier was. Het uiterste tijdstip 

voor de aflevering was de maandag daarop om 12.00 uur (l.t.) De overtocht was heftig want het waaide 

nogal. Eerste klasse was wel luxe, maar bij die schommelingen blijft er geen hap binnen. Tijdens een 

van die schommelingen viel de deur van de badkamer dicht en had Marja net niet genoeg tijd gehad 

haar vingers terug te trekken. Gevolg: blauwe vinger. De purser bracht veel klonten ijs. De zondag 

brachten wij door bij Marja's zus en zwager, die in Engeland wonen. Op maandag bereikten wij het 

kantoor van Brown & Root om 10.55 uur (l.t.). Toen wij de handtekening voor ontvangst hadden 

gekregen, mochten we even naar Schiedam bellen. Arie Heijkoop was over de rooie. Ik had het spul, 

naar zijn idee, veel te laat afgeleverd. Nou niet hoor, hij had even geen rekening gehouden met het 

tijdsverschil. Missie geslaagd dus. 

 

Bouwpastoor. 
 

In de jaren dat ik werkzaam was voor Gusto Engineering, als Hoofd Algemene- en Personeelszaken, 

ben ik tweemaal bouwpastoor geweest. De eerste keer was bij het inrichten van het kantoor in de 

Powerhal, zoals al eerder vermeld. Er konden voor de 106 medewerkers voldoende vierkante meters 

beschikbaar worden gemaakt. De ombouw geschiedde door aannemer Noordzij, die zijn opdrachten 

kreeg van de Technische Dienst van de werf, die toen onder leiding stond van Gilles Westdijk. De 

verhuizing vanuit de tekenkamers en het voorkantoor geschiedde door D. van Geijl's Internationale 

Verhuizingen uit Schiedam. Deze firma uit de Gorzen, tegenwoordig handelend onder de naam 

IMTRANS, verrichtte in bijna alle gevallen ook de interne verhuizingen voor de werf op basis van 

‘uurtje factuurtje’. Dus toen daarna GE verhuisde naar de ’s-Gravelandseweg 557 in Schiedam, werden 

zij opnieuw ingeschakeld om de inboedel te verhuizen, althans toen zij een aanvaardbare offerte 

neerlegden. Hun voorman was Aad Schrei. Aad nam de zaak van Van Geijl  over. De zonen van Aad 

kwamen later in de zaak en hebben het roer van pa over genomen. 
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Barkeeper van de ‘Staalbouwbar’: altijd “bolle meniscus ”ook aan de 

’s-Gravelandseweg ‘achter het visseglas’! 

 

 

 

In de Powerhal bevond zich eveneens de zogenaamde "Staalbouwbar". De 

Staalbouwers rondden in vroeger jaren hier hun onderhandelingen met 

klanten af. Wij hebben de bar in ere gehouden. Er was maar één 

‘slachtoffer’ en dat was ikzelf. Dat zat zo. De bevoorrading van de bar 

geschiedde als vanouds door Wijnhandel Oranje, waarvan de eigenaar met 

gezondheidsproblemen was gaan tobben. Hij kon de dozen niet meer de trap 

opdragen. Zodra hij op de werf was gekomen, werd ik gebeld en ontfermde ik me meestal over het 

naar boven dragen van de dozen. Ook die ene keer, dat de inhoud van de doos, die ik op mijn 

rechterhand liet balanceren, begon te schuiven. Om te voorkomen dat de doos de trap af zou storten, 

haalde ik rare capriolen uit, waardoor de doos met inhoud werd gered. In mijn linkerhand torste ik 

overigens een volle krat bier. Er verschoot iets in mijn rug en de behandeling, die ik daarna onderging 

van verbandmeester Hoedjes, heeft niet kunnen voorkomen dat ik een paar dagen 'plat in bed' moest, 

om te genezen. Het is altijd een 'zwakke' plek gebleven. Wat kon Hoedjes hard knijpen en wrijven. Ik 

hield vanuit mijn functie toezicht op het gebruik van de bar en was de enige die een sleutel had, toch? 

Overigens in de lijst van bedrijfsongevallen, was dit nog een ontbrekend voorval. 

 

Verhuizing: van de Powerhal naar de ’s-Gravelandseweg 557 (1979). 
 

 
Het schoon gepoetste gebouw rechts van het DSW-pand: 's Gravelandseweg 557. 
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In november 1979 werd het gehele inventaris, die zich in de kantoren in de Powerhall en deels in het 

Hoofdkantoor(Lichtdrukkerij en kantine inventaris) bevond, verhuisd naar de ’s-Gravelandseweg 557. 

Daar vestigden wij ons op anderhalve verdieping en op een groot deel van het souterrain. We richtten 

met spullen uit de werfkantine een eigen kantine in en lieten deze door BRN voorheen “de Volksbond” 

exploiteren.  De lichtdrukmachine met de vouwstraat die eraan gekoppeld was, werd in een deel van 

het souterrain opgesteld, zo ook het gehele microfiches-archief. Het domein van Jaap Paardekam.  Heel 

veel verhuisdozen vol met ‘archief’, dat later nog wel eens zou worden uitgezocht, werd op nieuw 

getimmerde rekken gezet naast de ruimte waar Jaap maar ook Theo Verschuren, Manie Degenaar en  

Joop Terlouw hun werk verrichtten. Zij konden wel daglicht zien door een klein kelderraam. Het 

afvoeren van de ammonia-dampen en het vloeibare residu van de lichtdrukmachine heeft de nodige 

aandacht gevraagd, omdat wandelende omwonenden dachten wel eens wat te ruiken. Dat was 

natuurlijk ook wel zo, maar er waren gezegelde verklaringen dat dit allemaal onschadelijk was voor 

het milieu en dat het residu op het riool kon worden geloosd.  

Leverancier van de lichtdrukmaterialen was de firma Arque-systems uit Delft. Met grote regelmaat 

werden we bevoorraad, want we namen nogal wat af. We deden pogingen om ‘voor derden’ te werken. 

Dat lukte prima, maar dat ging allemaal goed, totdat we door de Economische Controledienst werden 

verordonneerd ermee te stoppen vanwege ‘prijsbederf’. Een paar kleine aannemers (o.a. Kuijpers) en 

architectenbureaus hebben we toch nog als klant gehouden. Omdat Jaap mij het vertrouwen had 

gegeven en omdat het handig was, heb ik van Jaap mogen leren hoe ik moest lichtdrukken en vooral 

hoe nummers voor het microarchief moesten worden uitgegeven. Het was zo gemakkelijk om buiten 

de normale kantooruren de apparatuur even aan te kunnen zetten en te doen wat er gedaan moest 

worden, zonder Jaap of z'n mannen terug te laten komen. 

 

Wij huurden het pand van Progress, het Pensioenfonds van Unilever. Over de huurprijs en de 

huurperiode was hard onderhandeld met Brink en Kooiman, die het gebouw beheerde. Zo ook over de 

gewenste bouwkundige aanpassingen. We kregen heel wat voor elkaar die eerste keer, maar zeker ook 

de volgende keren, wanneer er opnieuw onderhandeld moest worden over uitbreiding of verlenging 

van het contract. Op vrijdag 7 november 1979 hadden alle GE’ers aan het einde van de dag hun 

verhuisdozen gevuld, de bureaus leeg en gemerkt, hun tekentafels gemerkt of aangegeven aan welk 

type tekentafel zij hun voorkeur gaven. Van heel veel oude tekentafels stelden we later betere 

exemplaren samen. We verkochten complete sets tekenbureaus bijvoorbeeld aan Nelcon ( de heer Van 

Dijck), waar een aantal van onze mannen (o.a. Gerard Saarberg en Milan Malecha) langdurig waren 

gedetacheerd. Het restant van complete machines en bureaus verkochten we later aan de plaatselijke 

kantoormachine- /boekhandel Mercurius. Ook de eigen medewerkers konden hun slag slaan. Zo ook 

Jan Broere. Wij hielpen hem zijn oude brik vol te laaien met bureaus en kasten. Het paste net niet in 

de auto, want dat bleek toen Jan het rechter voorportier met kracht sloot. De punt van een ladekast 

raakte de voorruit met kracht. Een grote ster zat erin. Jan zat er niet mee.  

Op de verhuisdag om precies 17.00 uur stonden de verhuiswagens van Van Geijl (Internationale 

Verhuizingen)  voor en met bouwliften werden alle stukken, die rollend waren gemaakt, geladen en 

kon de grote verhuizing plaats vinden. 
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. 

Maar goed dat ik 'gekooid'werd bij al die ellende ... 

 

 

 

 

 

 

Een en ander verliep niet geheel vlekkeloos. Bij het hoofdstuk 

vloerbedekking hadden we ons laten adviseren door Van der Laan 

Tapijthandel uit Rotterdam. We konden zonder problemen de door 

hem geleverde tapijttegels (dezelfde als die in de Powerhall nieuw 

waren gelegd) op de bestaande vloerbedekking leggen met hier en 

daar een klodder tapijtlijm. Zo geschiedde. Het werd door Van der 

Laan zelf uitgevoerd. Toen echter het rollend transport naar binnen werd gereden, werd bij iedere 

wenteling van de wielen de vloerbedekking een stukje opgeschoven. Dus na verloop van korte tijd 

floepten de eerste tegels omhoog uit het gelid en pasten niet meer in het gat wat achter bleef. Van der 

Laan werd (later) aansprakelijk gesteld, want de inruiming werd voortgezet, zij het, dat er gebruik werd 

gemaakt van een rijpad bestaande uit platen mazoniet om ‘nog’ erger te voorkomen. 

  

Op een ruim aantal punten bleek in de nachtelijke uren de intekening van het meubilair niet te kunnen 

kloppen. Er was te weinig ruimte en de Van Geel – opbouwzuiltjes, waar telefoon en elektrische 

aansluitingen in waren gemonteerd zaten precies op de verkeerde plaats. Je zou niet verwachten dat 

een dergelijke catastrofe bij een ingenieursbureau zou kunnen voorkomen. Er was een verkeerde 

schaalstok gebruikt. Het kostte in de daaropvolgende weken natuurlijk heel wat bloed zweet en tranen 

om een en ander toch toonbaar te maken en de tegels zoveel als mogelijk te vervangen door 

‘kamerbrede’ vloerbedekking. Van der Laan werkte niet meer mee, want die had de ‘pijp al aan 

Maarten gegeven’.  

Niettegenstaande alle ellende van het weekend, kon ‘het bedrijf’ op maandag 10 november weer 

‘gewoon’ aan het werk.  Er deed zich echter nog een ongeval voor. Toen ons koffiemeisje met 16 liter 

zwarte koffie in de Bravilor-pot de tekenzaal op draaide stond dat ene zuiltje nog steeds in de weg. De 

inhoud van de koffieketel stortte ter aarde toen de wielen van de kar het zuiltje schampten en de ketel 

omviel.  

 

De bouwkundige inrichting van het pand werd uitgevoerd door Bouwbedrijf Kuijpers, de aanleg van 

alle elektro werd uitgevoerd door Wim Vis van het gelijknamige bedrijf. Gas en water aansluitingen 

werden uitgevoerd door H.L. Bek want er moest ook een extra douche komen die gebruikt werd door 

een zwemmer(J.D. Bax) en enkele snelfietsers). De benodigde tekeningen werden vervaardigd door 

George Vermeul, ter goedkeuring voorgelegd aan Brandweer in verband met de brandveiligheid. Het 

verhuisteam bestond verder uit Jaap Paardekam maar ook Jan de Nijs, al was het maar voor z’n 

visseglas. Dat daarna de inrichting nog een enkele keer op de schop ging was begrijpelijk, al was het 

maar vanwege de intrede van de tekencomputers van Intergraph, waarbij de Vax 11/747 (CPU) in een 

apart gekoelde ruimte moest staan; uitbreiding benodigde ruimte in verband met de huisvesting van 

MSC; huisvesting van het Bouwteam van Dosbouw enz.  
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Ook het onderhoud van kantoor viel onder mijn jurisdictie. Een smerig detail moet worden verteld. De 

kantine-inrichting was aangesloten op de bestaande aan- en afvoersystemen. Iedere dag meerdere keren 

koffieverstrekking aan 120 personen, lunches en vrijwel iedere dag tig warme maaltijden voor de vele 

overwerkers. Ans en later Toos zorgden ervoor dat niemand iets tekort kwam. Dit leidde zelfs een keer 

tot protesten, want ‘men’ vond het te overdadig. Kortom er werd goed gebruik van de keuken gemaakt. 

En dan … ‘de afvoer zit verstopt! De mannen van loodgieter Bek werden verzocht om met spoed te 

komen en de zaak gangbaar te maken. Dat gebeurde meerdere keren: ‘als jullie nou koffie drab en vet 

door de afvoer blijven spoelen, dan kun je een abonnement op ons nemen’, zei Harrie Bek. De laatste 

keer dat dat gebeurde, was een van zijn mannen met de ontstopper aan het peuren vanuit de keuken. Ik 

stond, een verdieping lager bij de tekengroep van Kraanbouw, met een emmer bij een geopend deksel 

van de ontluchting van de afvoerleiding, boven het gipsen plafond, voor het geval er misschien wat uit 

zou spetteren. De verstopping liet zich plots opheffen, maar wel zo massaal dat de smurrie over de rand 

heen golfde uitgerekend naast de emmer, die ik op stond te houden. De geur was niet te harden. Ik liet 

naar huis bellen voor een complete verschoning, die Marja kwam brengen. We investeerden toen 

onmiddellijk in een nieuwe bredere afvoer zonder al die bochten. 

 

In ons pand was eveneens een huismeesterwoning, welke bevolkt werd door de familie Plezier. Vader, 

moeder en dochter. De man was als huismeester in dienst van Brink en Kooiman. Welke diensten hij 

aan de huurders precies zou moeten verlenen, was niet bekend bij de huurders en ook niet bij de man 

zelf. Verlichting, airco, vuilafvoer, parkeerplaatsen? In iedere werkkast op elke verdieping stond een 

fles geestrijk vocht. Wanneer je aan dat ritueel wilde meedoen, was hij de vriendelijkheid zelve en kon 

je alles gedaan krijgen. Ondanks gesprekken over en weer, waarbij ook de mevrouw zich niet onbetuigd 

liet, zijn we nooit tot elkaar kunnen komen, ondanks beloften van beterschap. Op een vrijdagochtend 

had hij het gepresteerd om rollen oude vervangen vloerbedekking, die hij in de kelder had aangetroffen, 

voor mijn kamerdeur te dumpen. Hij verklaarde met dubbele tong dat ik deze troep zelf maar moest 

opruimen, want daar was hij niet voor.  

 

 

Dit was de dumpplek. 

Kort daarop kwam de huismeesterwoning ter beschikking en niet 

lang daarna huurden we deze woning en werd omgebouwd tot 

het Nederlandse kantoor van IHC Caland. Het kantoor aan de 

Veerkade te Rotterdam waar Mw. A. Zondag haar werkplek had 

gevonden, inclusief Inge Krijgsman (controller) en Willem 

Wortelboer (bedrijfsjurist), werd gesloten, omdat het veel te 

groot en te duur was voor zo weinig mensen. Mw. Zondag ging 

toen met pensioen en het zou haar geen ‘zeer’ doen deze 

verhuizing naar ‘het huis van plezier’. De bestuurders en directie 

vergaderden op de nieuwe locatie aan de ‘s -Gravelandseweg of 

in de Filmzaal of in het kantoor van de heer Bax. Van de 

telefoongesprekken van de heer Mari, die zijn kantoor in de vroegere slaapkamer had, kan ik me alleen 

nog herinneren, dat ze erg luidruchtig waren. Over korte lontjes gesproken. Ik heb nooit aangifte 

gedaan van dit burengerucht. Voor alle duidelijkheid, mijn toenmalige kantoor grensde aan het 

gangetje waarop de ‘slaapkamer’ en ‘badkamer’ uitkwamen. 
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Automatisering. 
 

Op een aantal plaatsen is de opkomst van de automatisering bij GE al aangehaald. Hydrostatische 

berekeningen en te-water-latingsberekeningen maakten we via de aansluiting in de keuken in de 

Powerhal. Ik kreeg het spul aan de gang. De overgang naar RSV hield tevens in dat wij onze 

automatisering bij RSV-data in Maassluis moesten onderbrengen en niet langer bij Navalconsult. Het 

kostte klauwen met geld en de performance met zo veel gebruikers was ver beneden elk peil. We 

moesten wat voor onszelf zien te vinden op het gebied van tekenen en wordprocessing.. Leo 

Groenendaal, de beste inkoper van de NATO, en ik gingen op pad. Wij gingen kijken bij Siemens, bij 

Intergraph en nog een  enkele andere leverancier van tekensystemen. Wij vertelden de een dat we ook 

bij de anderen waren geweest. Om een lang verhaal kort te maken, wij kwamen uit bij Intergraph in 

Aalsmeer. Zoals wij het systeem wilden hebben, met de kennis van toen, kostte dat 1,2 miljoen guldens. 

Wij kwamen een prijs overeen van 800K. Toen JD dat hoorde, wilde hij met de directeur van Intergraph 

praten. Prijs 700K. Daarna begonnen wij onze ‘ervaring’ op te doen. Het systeem was zo traag als maar 

zijn kon met slechts 2 tekenstations. De Vax 11/747 CPU bleek over 1 MB werkgeheugen te 

beschikken. Na een indringend gesprek met diezelfde directeur, werd er gratis 1 MB bij geplaatst. 

Omdat wij van Gusto Engineering waren moest er een ‘dubbele A0 printer’ komen, vooral voor de 

machinebouw/pijpentekeningen. Die printer kwam, maar bleek lange tijd geen ronde cirkels te kunnen 

printen. Wij moesten ons pre kwalificeren om een offerte uit te mogen brengen voor engineering en 

bouw van de eilanden voor Aramco. Het team van Aramco zou ons kantoor op 1 april 1981 komen 

bezoeken. Onderdeel van de kwalificatie was een werkend computertekensysteem. Er werd grote druk 

gezet bij Intergraph. Op 1 april tijdens de inspectie werkte alles. Op 2 april geen cirkels. Het duurde 

nog heel wat weken voordat dat ook hardware-matig opgelost werd. De geheugenopslag op grote 

verwisselbare diskpacks (200MB) moest worden uitgebreid. Een ander voordeel was dat iedereen kon 

wordprocessen, zonder na iedere ‘enter’ vele seconden of minuten te moeten wachten op de bevestiging 

van de aankomst van de boodschap en het masterbrein. 

De Gemeente Schiedam liet op enig moment de riolering in de Delflandseweg vernieuwen. Er moest 

over het gehele tracé geheid worden. Op iedere verdieping van ons pand zaten wij in het begin mee te 

bewegen op de slagen van de heistelling. Totdat we begrepen, dat dit onherstelbare schade aan de 

disckpacks zou kunnen toebrengen. Er werd een rooster afgesproken met de Gemeente en de aannemer, 

waarbij beiden toch konden werken. Onze professionele automatiseerders van het eerste uur waren 

Rob van Osnabrugge en Stoffel van Gorp. Later kwam Ed van Eersel ter vervanging van Stoffel. Het 

was plezierig met hen werken. 
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Stropdassen. 
 

 
De twee dassen. 

J.D., die ik overigens altijd 'meneer Bax' noemde en hij mij 'meneer Vossen', ook wel zonder 'meneer', 

vond dat wij voor bijvoorbeeld boorschipklanten een waardevol en uniek aandenken moesten hebben. 

Hardop denkend kwamen wij op het idee om stropdassen te laten vervaardigen. Er werd een interne 

'prijsvraag' uitgeschreven voor het beste ontwerp hiervoor. Het ontwerp van Milan Malecha werd 

verkozen door de 'jury'. Uiteindelijk kwamen er zelfs twee dassen. Een met uitsluitend boorschepen en 

een met kranen en eilanden. (Zie foto's). De dassen werden vervaardigd door de firma Boule Noir en 

de directeur luisterde naar de gevleugelde naam Démétriades. De voorraad werd beheerd door het 

directiesecretariaat. Overigens werd de allereerste das door JD geschonken aan Ad van der Lugt.  

 

Sollicitant (1986). 
 

Op een dag reageerde een zekere Gert Spijkerman op een van onze advertenties. Hij was pas 

afgestudeerd in Delft en zijn CV was ongetwijfeld zo veel belovend, dat hij door mij werd uitgenodigd 

voor een gesprek. Terwijl ik met hem in gesprek was, liep JD mijn kamer binnen. Normaal deed hij 

dat nooit. Hij verontschuldigde zich en trok zich weer terug. Ik zou Gert voor een tweede gesprek 

uitnodigen. Toen Gert het pand had verlaten na dat eerste gesprek , vroeg JD: ‘heb je even?’. JD wond 

zich op over de uitmonstering van deze sollicitant. Geitenwollen sokken etc. Wanneer het tot een 

tweede gesprek zou komen, wilde JD ook nog met hem spreken. Gert vertelde mij, nadat ik hem erover 

had verteld, dat hij voor het gesprek met JD in pak zou komen. En jawel een pak van zeer lichtblauwe 

kleur, het moest een jaar of wat in de zon hebben gehangen en van kleur zijn verschoten. Het geheel 

werd gecompleteerd met een stropdas, die bestond uit een veter waarvan de twee uiteinden ter hoogte 

van de boord door een stuk ijzer bij elkaar werden gehouden. In het gesprek met JD beloofde hij dat, 

wanneer hij een goed inkomen bij GE kon verdienen een echt pak zou kopen. Hij kreeg een echte GE 

stropdas. Gert trad in dienst en deed enthousiast mee ook met de sport op dinsdagavond. Dat deed hij 

ook nog, toen hij later overstapte naar de A. de Jong Groep in Schiedam. Gert is ziek geworden en kort 

daarop plots overleden.  
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Samen Uit Samen Thuis (1978). 
 

Toen Gusto Engineering moest worden georganiseerd om als aparte club te gaan optreden zat het 

Managementteam, bestaande uit Jan Dekker, Bart Boon, Arie Heykoop en mijzelf onder aanvuring van 

de beide directeuren Willem de Vries en JD Bax  regelmatig bij elkaar. Wanneer we vonden dat we 

buiten de eigen locatie een vergaderplek moesten vinden, dan werd die gevonden Hotel Mercure in 

Papendrecht of het Novotel in Schiedam. Hoe een nieuwe onderneming in te richten op basis van de 

doelstellingen? In principe stond vast dat de medewerkers van de tekenkamers, projecten en de 

ontwerpgroep er deel van uit zouden maken. In het overleg kwamen wij, zonder nu verder namen te 

noemen, uit op een aantal van 106. Dat betekende in feite, dat er geen plaats was voor iedereen. Er 

ontstond reuring, toen dat bericht buiten de vergaderkamer kwam. Een aantal lieden stelde niet mee te 

willen doen, als niet iedereen mee zou gaan. Toen JD zich realiseerde welke consequenties dat met 

zich mee zou kunnen brengen, gingen wij door de wind en bepaalde JD de koers: “Samen uit, samen 

thuis.”  

 
 

Op bijgaand organigram zijn de namen met daarachter hun geboortejaar en codering opleidingsniveau 

en vakrichting, te lezen van alle ruim 116 medewerkers waarmee de GE begon.  

Niet onvermeld mag blijven dat er door de medewerkers van de afdeling Inkoop van de werf gestreden 

werd voor een plaats binnen de engineering afdeling. Geen enkele van die senior bemanningsleden 

ging mee, omdat zij met hun specifieke vakgebied (staal, gietwerk e.d.) en ‘verworvenheden’ niet 

plaatsbaar waren. Zij zouden een plek moeten vinden binnen de RSV of elders. Wij maakten er voor 
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GE een gecombineerde afdeling van Projectkalkulatie / Inkoop met Frans Ooms en Leo Groenendaal 

als karretrekkers onder leiding van Arie Heijkoop. Leidy Boon, de vroegere secretaresse van Chiel van 

Houselt, werd de secretaresse van A.M. Heijkoop.  

In die dagen had Bart Boon een uiterst interessante en aanlokkelijke aanbieding gekregen van de heer 

Schleumann van de Merwede om daar te komen werken. Ook ik heb stevig op Bart in moeten praten 

om hem bij de hoofdmacht te houden. Bart bleef en ging de Ontwerpgroep leiden. 

 

Druk werk(-er/n).  
 

Een belangrijk deel van de werkzaamheden van Gusto Engineering werd gevormd door ‘drukwerken’, 

geleverd door de afdeling Algemene Zaken. Maakten we tekeningen en berekeningen, we moesten een 

en ander ook van de nodige teksten voorzien om dat uit te leggen, toe te lichten  en dat deden we in de 

vorm van druk- en kopieerwerk. Een verzamelnaam voor veel van dit soort werk, liet zich vangen door 

‘bestekken’. De dames (Mw. Nugteren, Ans Wandel, Marria Peulen) van de 

correspondentie/typeafdeling waren dagelijks volop bezig om de aangeleverde teksten in het 

wordprocessingsysteem van Rank Xerox te stoppen met gebruikmaking van het toetsenbord. 

Aanvankelijk werden de teksten aangeleverd door Cees Renshof en later door Bertus Timmermans, 

wanneer zij als laatsten de teksten van de verschillende interne leveranciers hadden gescreend. Het was 

altijd een stressig gebeuren. Tekeningen en bestek moesten door een van de verkopers of 

projectenmensen op moment ‘x’ worden afgeleverd bij de klant. Terug rekenend werd er dus door de 

typeafdeling gezegd, wanneer uiterlijk de laatste concepten konden worden aangeleverd. Daarna moest 

een en ander natuurlijk, wanneer alle  typo’s eruit waren gehaald, worden ingebonden in een goed 

passend kaftje. Aanvankelijk ringbandjes of ringbanden, later mappen met plakruggen ook verkrijgbaar 

in alle maten met een specifiek GE-schuttingblad met venstertje, waarin de titel van de inhoud was te 

lezen. Al naar gelang de omvang van de opdracht werd ook de verpakking van de ‘boekwerken’ 

aangepast. Specifieke 4-rings Gusto Engineering mappen werden aangeschaft in diverse afmetingen. 

Een insteektas aan de voorzijde en een op de rug. Er moest een streng beheer worden gevoerd om 

ervoor te zorgen dat de mappen gevuld bij de klanten terecht kwamen en niet bij de diverse 

medewerkers. Het gevaar lag altijd op de loer dat je een of meerdere mappen tekort kwam. We 

experimenteerden ook met goedkope standaard mappen, die aan de voor- en rugzijde beplakt werden 

met een plasticfolie met teksten. Dat heette Art Screen. Aanvankelijk ‘lieten’ we dit doen, later konden 

wij dat zelf op het kopieerapparaat maken. 

 Voor het afdrukken van de teksten gebruikten we een Xerox printer, voor het vermenigvuldigen een 

Xerox copier 5000, die gevoed werd met toner en siliconenolie aan de ene kant en papier aan de andere 

kant. Tuurlijk Xerox-kwaliteit. Op enig moment was het niet meer doenlijk om voor bestekken alle 

pagina’s afzonderlijk af te drukken en met de hand in de juiste volgorde te vergaren. Dus werd de 

copier vervangen door een betere Xerox-copier 7000 met een sorteer- en vergaarunit erachter. Ik 

herinner mij het aanbiedingsbestek voor offshore kranen voor Brown & Root, in zevenvoud. Jawel, 

wij boden de kraan aan met 7 verschillende Japanse bouwers. Ik mocht die lading papier in Londen bij 

het kantoor van B&R afleveren. Het waren 7 verhuisdozen vol papier. Aanvankelijk gedacht om die 

aan een passagier op de lijn Zestienhoven Gatwick mee te geven. De kosten en de onmogelijkheid van 

die exercitie wogen niet op tegen het gemak van een Volvo 245 als verhuiswagen (elders beschreven). 
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De allergrootste inspanning echter werd gepleegd in 1981 met betrekking tot de project proposals voor 

de 4 hefeilanden voor ARAM(P)CO, waarvan hiernaast  

een afbeelding, althans van de eerste versie. In de definitieve versie moesten alle tekeningen verkleind 

naar A3-formaat worden opgenomen. A3 is twee keer zo groot als A4, maar wanneer je een A3 vouwt 

naar het formaat van een A4 om leesbaar in te voegen in een boekwerk, dan ontstaat er een ongelijke 

dikte (1:3). Dit bracht als consequentie met zich mee dat er aan de linker zijde gecompenseerd moest 

worden om te voorkomen dat het boekwerk wanstaltig zou 

worden. De oplossing daarvoor werd ‘opvulkarton’. 

Wanneer je op het laatst, onvoldoende opvulkarton hebt, loop 

je stad en land af om het te vinden. Ieder kartonnetje moest 

ook nog eens voorzien zijn van 4 gaatjes.  

We hadden in de tussentijd ook een papierboor aangeschaft, 

waarmee we ook in karton gaatjes konden boren. De 

weerstand van papier en karton zorgde er ook voor, dat een 

oververhitte boor brak of snel bot werd. Dat gebeurde dus 

altijd ook allemaal op het laatste moment. Van deze Aramco-

bestekken was bij voorbaat bekend dat de voorzijde in goud 

moest worden gedrukt. Dat was cool. De dikte van de 

mappen onder andere onder invloed van massa’s tekeningen 

groeide en groeide. Mr. Migalopoulos van Aramco betaalde 

en bepaalde. Het was een losbladig systeem, waarbij de 

lengte van de koperen staafjes vergroot kon worden door er 

meerdere op elkaar te schroeven: ze waren namelijk voorzien 

van schroefdraad. Op een kwaad moment bleken de koperen 

staafjes te zwak te zijn om het gewicht van het papier te 

dragen. Ze braken af. Gelukkig vonden we op tijd nieuwe staafjes die sterker bleken, maar wat een 

stress!! Eén exemplaar ( 15 a 20 cm dik) staat nog te pronken in de bibliotheek bij GustoMSC. Ik dacht 

er nog een foto van te hebben, maar niet te vinden. Waarom zou de P in de naamgeving voor ARAMCO 

niet hebben misstaan?  

 

 

Dit koperen staafje zorgde vele jaren voor 

een rammeltje in mijn Samsonitekoffer, als 

ik ermee liep. Hij kwam een paar jaar 

geleden terecht tussen boutjes en moeren.  

In het kader van dit boekwerkje bracht het 

de herinnering terug aan …….. . 

 

 

 

 

Al dit soort werkzaamheden, was een kwestie van samenwerken, opjuinen, achter de kont zitten, 

plannen, klagen, stressen, flexibel zijn en rust bewaren en zorgen dat je het overzicht houdt om 

uiteindelijk opgelucht adem te halen, als het is afgeleverd. Over de periode van mijn bewind over ‘alle 

gemene zaken’ ben ik veel dank verschuldigd aan Mw. Nugteren, Janna, Marria, Jaap, Jan, Manie, 

Joop, Frans, Theo, de meiden van de kantine en nog vele anderen.  
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We hebben ook een keer ‘vals’ gespeeld. Voor Heerema moesten de kraanbestekken aangeleverd 

worden op papier én op floppydisk. De hoeveelheid tekst was enorm, we hadden maar twee 

tekstverwerkers. Dat was te weinig capaciteit om op tijd klaar te zijn. Ik slaagde erin een apparaat te 

lenen bij onze IHC-broeders in de Kinderdijk. We peesden op drie apparaten tegelijk. Na enige tijd 

realiseerden wij ons, dat de twee typen tekstverwerkers niet compatibel waren. Goede raad was duur. 

Nadat de floppy’s waren aangeleverd, bleven de dames nog ‘een poosje’ doortypen om later alsnog de 

goede floppy’s aan te kunnen leveren. Iedereen toch nog blij en het bleek dat onze klant toch niet het 

hele bestek al zat door te nemen in de eerste dagen. Onze roerganger was ervan op de hoogte. Gokje 

…. ? Maar stressen!  

 

Het kleinste drukwerkje dat Jaap Paardekam op de Xerox maakte en waar ook JD soms om een nieuwe uitgave vroeg, is 

hierboven te zien. Ongedateerd, maar je kunt niet alles hebben, toch? Daar dachten we toen nog even niet aan. 

 

Licht drukken.  
 

Het product van GE zou bestaan voor een groot deel in klasse-keur-tekeningen. Om tekeningen te 

reproduceren hadden we op de werf apparatuur, waarmee we tekeningen konden afdrukken (1:1) op 

papier. De tekenaars vervaardigden tekeningen van onderdelen van het schip, kraan of wat dan ook op 

een soort folie/ calque. Elke tekening kreeg een uniek nummer en werd na het gereed komen 

(Approved) vastgelegd op foto (microfiche). Vanaf die foto kon later de afbeelding weer op juiste 

grootte op papier of calque worden overgebracht. De tekeningnummers werden vermeld op de 

tekeningnummerlijst per opdracht. Wanneer een deel voor een andere opdracht werd 

gebruikt/gekopieerd, kreeg iedere tekening een nieuw nummer.  

Natuurlijk werden er bij GE ook werktijden gehanteerd, zeg maar van 8 tot 5 uur. Er waren er onder 

ons die pas om 17.00 uur wakker werden en dan bedachten een afdruk nodig te hebben van een calque. 

De manschappen van de lichtdrukkerij hadden een soort vroeg/ laat dienst, waardoor er toch geholpen 

kon worden. Maar ook dat was niet genoeg. Wanneer het lichtdrukapparaat al was afgekoeld en de 

ammonia vervlogen waren er toch nog apostelen die bij mij om een afdruk kwamen zeuren. Waarom 

konden zij nou niet zelf …. . Jaap Paardekam wijdde mij in in de geheimen van de lichtdrukkerij, zodat 

ik de dienst kon verlenen, maar ook een terechtwijzing aan het adres van de aanvrager kon uitspreken. 

De rapen waren natuurlijk wel gaar, wanneer er een origineel ergens in het machine opstroopte of 

inscheurde. Afijn, ik was na enige tijd bedreven in het geheel, inclusief uitgifte van tekeningnummers.  

Wij draaiden een aardige omzet en Arque Systems in Delft vroeg ons een keer om een nieuw soort 

tekenpolyester uit te willen proberen. De mannen van de Tekengroep Kraanbouw onder leiding van 

Eef van Leeuwen, werden ermee opgezadeld, zij waren het proefkonijn. Het materiaal was beduidend 

goedkoper. Eef zelf en z’n mannen bijtelden de toplaag van het polyester eraf met hun pentelstiften, 

zonder dat er een streepje achter bleef. Natuurlijk werden ze beschuldigd van boze opzet, hetgeen ook 
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waar was, want anders ben je geen proefkonijn. Arque Systems kon de gehele partij weer ophalen en 

wij gingen weer door op de oude bekende kwaliteit. Zo kan ik mij ook herinneren dat ik met Ans 

besloot een ander merk koffie te laten pruttelen in de Bravilor. De goegemeente kreeg het in de gaten, 

ik had wijselijk mijn mond gehouden, men was niet van zins te willen wennen aan een andere 

koffiesmaak.  

 

Expats. 

 
Natuurlijk was Cees Verhagen niet de eerste expat, maar wel voor GE. Hij trok met Elly en Penny naar 

Japan om de bouw van een van de Gusto-kranen bij Sumitomo te begeleiden. Een deel van de sluitings-

ellende van de werf heeft hij niet mee hoeven maken want hij keerde, na een jaar, terug in september 

1978. Er waren werfregelingen voor het werken in het buitenland. Een voor ‘gewone’ mensen en een 

voor Service- en Garantiemedewerkers. Iedere keer dat deze regelingen bij JD onder ogen kwamen, 

moesten wij beseffen dat ze veel te ‘goudgerand’ waren. Het was mijn taak mensen op pad te sturen 

en afspraken te maken over hun vergoedingen. Voor de begeleiding van de bouw in Brazilië van de 4 

eilanden voor Aramco waren Karel de Werk, Martin van der Schouw, Otto Pieter Brinksma en Bart 

van Rijnsbergen uitgezocht. Door de Verolme werf was onderkomen voor de heren geregeld. Otto 

maakte daar geen gebruik van, althans hij nam een huishoudster die voor hem de zaken regelde. De 

anderen moesten dat zelf doen. Karel nam Salsa-lessen en plaatste de kosten hiervan op de 

onkostenrekening. Hij wilde verwachten dat dit betaald zou worden door GE. Niet dus. Josefien, de 

vrouw van Otto, vond dat zij naar Brazilië moest om naast Otto te kunnen staan, wanneer een van de 

eilanden officieel zou worden gedoopt en te water gelaten. Ik had deze wens al eerder ter kennis 

gebracht aan JD en haar dus verteld, dat er geen plaats op het podium was. Op een dag kwam zij naar 

de ‘s -Gravelandseweg om het persoonlijk aan JD uit te leggen. Het mocht ook nu niet baten.  

De heren waren werkzaam op een dollarcontract. Dus wanneer de Braziliaanse munt devalueerde, en 

dat gebeurde een keer per maand, dan kreeg je nog steeds dezelfde hoeveelheid dollars en dus veel 

meer cruzeiro’s bij de change-office en nog meer op de zwarte makt, maar dat laatste werd niet 

gepropageerd.  

Harrie Klinkhamer was aan boord van de Tourmalines in Zuid-Frankrijk om het eiland in bedrijf te 

stellen. Bij het onder druk zetten van een deel van het hydraulieksysteem bleek een pijp niet goed 

vastgezet te zijn. De pijp draaide met kracht rond en verwondde Harrie en daarbij vloeide 

hydrauliekolie. Er moet op zo’n moment van allerlei gebeuren vanuit het verre Schiedam. De vrouw 

van Harrie heeft enige tijd in de omgeving van het ziekenhuis in een hotel doorgebracht. Het duurde 

een hele poos voordat de vergiftiging door de olie werd overwonnen. 

De verkopers zoals Alex Binee en Paul Doorenbosch kwamen niet in aanmerking voor een 

buitenlandtoeslag. Dat zit bij de heren in hun salaris! Bij de directeur ook. JD en Paul verbleven alles 

bij elkaar samen zes aaneengesloten weken in China om de opdracht voor het ‘eerste Chinese 

hefeiland’ binnen te halen. Paul had in de weken ervoor al het nodige voorwerk gedaan. Het eiland 

was bedoeld als ‘ontwikkelingshulp’ voor Mauritanië. (De aanwezigheid van China in Afrika dateert 

dus al wat van langer geleden dan nu wordt gezegd.) 

Ook George Nikkels werd een keer op pad gestuurd, waarbij ik hem hielp tot aan de ingang op 

Schiphol. Het moet ergens in 1988 zijn geweest, dat hij een grote hoeveelheid dunwandige 

hydrauliekleidingen mee moest nemen op zijn spoedkarwei. Hij ging aan boord op drie stoelen naast 

elkaar, want zolang waren de lichtgewicht pijpen. 
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Het 5 jarig Jubileum (1983). 
 

Sinds het begin van GE was het traditie geworden dat er bij het verwerven van een opdracht, ook bij 

kleine, getrakteerd werd op warme appelflappen. Dus Janna of wie er ook achter de telefoon zat kende 

het nummer van Bakker Scheffers uit het hoofd. Soms was er een jarige, die meende dat hij ook de 

hele goegemeente moest trakteren op warme flappen en dan hapten we naar lucht om het spul naar 

beneden te krijgen. Ieder van ons heeft heel wat exemplaren verzwolgen. 

 

  
 

In 1983 vierden we op 29 september het bereiken van de eerste mijlpaal in het bestaan van Gusto 

Engineering. Het 5 jarig bestaan. Dit mocht goed gevierd worden, want we stonden er zakelijk goed 

voor. De gehele bemensing van Gusto Engineering met partner werd uitgenodigd om scheep te gaan 

aan boord van het schip van Rederij Heijmen uit Deventer. Het werd een diner-dansant, waarbij de 

muziek werd verzorgd door een live band: de J.G. Band uit Nijmegen. Bij de keuze voor deze band 

hadden zij cassettebandjes met gespeelde muziek op moeten sturen op grond waarvan de 

‘feestcommissie’ haar keuze voor de band en het soort muziek kon bepalen. De vaartocht ging rond 

het eiland van Dordrecht. Het eten en de drank waren prima in orde. Iedereen was opgetogen. Er werd 

gedanst. Het hoogtepunt was de overhandiging van een aandenken aan JD Bax. Een boekwerk vervat 

in een lederen zwarte omslag met gouden opdrukletters: ‘Bax Dictionary’ getiteld. In dit boekwerk 

waren zo mogelijk alle gevleugelde kreten en uitdrukkingen van onze roerganger verzameld en 

voorzien van een passende verklaring. Een eenvoudig exemplaar ervan zal mogelijk nog te vinden zijn 

in het archief bij GustoMSC. Woorden als: toko, hobbezak, hobbelduif, zandbakkenkleuters  etc. 

Uitdrukkingen als: … “en meneer Timmermans zorgt voor het klaar komen”. Het boekwerk viel zeer 

in de smaak. Men kwam in de maanden voorafgaand aan het inbinden van het boek bij mij in het 

kantoor om allerlei vondsten te melden voor verwerking. We beleefden er een hoop plezier aan. 
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De vaartocht werd  op zaterdagavond vóór 23.00 uur besloten op het Havenhoofd van Schiedam. Die 

toezegging had ik moeten doen aan de bewoners van de ‘Biblebelt’. Zij konden dan op tijd weer thuis 

zijn in Ridderkerk en Alblasserdam. 

 

 
In een beetje veel licht van boven: Ben Berkhout ,Harrie Klinkhamer, Mw. en Leo Groenendaal, Mw.  Berkhout, Cees 

Verhagen, Jeanne Paardekam, Beatrice Nikkels, Marja Vossen, Mw. Klinkhamer en Elly Verhagen op het feest. 
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Sinterklaas. 
 

Vanaf november 1984 was het Sinterklaasfeest een jaarlijks weerkerend festijn. De afdeling 

Algemene Zaken vulde de zakken en een bont gezelschap Toos, Janna, Marria en diverse anderen 

stonden de Sint (Martin van der Schouw) bij, zijn zware taak te vervullen. Diverse malen heeft hij het 

geloof aangewakkerd bij mijn kinderen. 

 

 
Mijke mag Sint een handje geven, Ruurd staat ‘zeeziek’ te zijn. 

Wanneer zij Sint in deze uitdossing hadden gezien, was er weinig van hun geloof overgebleven. 

 

 
De zakken werden gevuld. 
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Auto ‘s. 
 

In de eerste jaren van GE was de autokostenregeling van de werf (centen/km.) nog van toepassing. 

Voor Stafleden, wie zijn dat eigenlijk, bestond een regeling bestaande uit een vast bedrag per maand 

en een variabele vergoeding per gereden kilometer inclusief woon-/ werkverkeer. De fiscus begon zich 

met dit soort regelingen te bemoeien.  We vonden wat anders uit: GE kocht de auto, althans in een 

bepaalde prijsklasse, waarop het Staflid zijn zinnen had gezet. Het staflid moest twee offertes, inclusief 

gewenste accessoires, aanvragen bij erkende dealers. Een in de eigen woonplaats en een bij een garage 

in de buurt van GE. De dealer met de laagste prijs mocht de auto leveren en wist dat het onderhoud 

ook bij hem zou plaats vinden. Toen Wim Schoonmade en Han Commandeur toch een Alfa Romeo 

wilden aanschaften werd dat door JD niet (meer) tegen gehouden. Het aantal parkeerplaatsen bij het 

kantoor aan de ‘s -Gravelandseweg was beperkt. Er werden borden vervaardigd met het kenteken van 

parkeergerechtigden. Ook overtreders die niet bij GE werkzaam waren, werden wel eens langdurig 

klem gezet door Jan de Nijs of een ander. Maar een ding was zeker, er was altijd gelazer over die 

parkeerplaatsen. 

De idee, dat een huismeester de parkeerplaatsen schoon zou houden of doen houden en dus ontdoen 

van grassen mossen en zwerfvuil, was geheel verkeerd. Toen mijn kinderen vroegen of zij 

‘vakantiewerk’ mochten doen op kantoor bij GE, heb ik ze dat karwei eenmalig laten uitvoeren. Van 

het vegen, schoffelen en harken hadden ze grote blaren op hun handen overgehouden. Iedereen sprak 

schande over deze kindermishandeling. De afvalcontainer was loodzwaar die keer. Daarna wilden ze 

liever bij Ans in de kantine helpen. 

 

Pingtaichuan yi hao (79) 
 

 
Op locatie in Mauritanië. 

Elders heb ik beschreven dat JD en Paul Doorenbosch samen 6 weken in China bivakkeerden om de 

Chinezen te bewegen GE de opdracht voor hun eerste werkeiland te geven. Twee van die grote witte 

mannen die hun tijd moesten doorkomen. Samen door de parken aan het joggen, wachtend op uitslag 

voor de volgende stap in het proces. We verwierven de opdracht.  

Na enige tijd werden we verblijd met de komst van een 5 koppig team dat ons op de handen kwam 

kijken. Aan mij werd verzocht om de heren te huisvesten en te laten acclimatiseren. Ik bracht ze in 

eerste instantie onder in het Novotel in Schiedam. Bij de afrekening later bleken vrijwel alle teamleden 
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dezelfde video’s te hebben bekeken op 

hun kamer, alleen waren ze niet slim 

genoeg geweest zo’n video gewoon door 

te geven. Neen, ze brachten ze keurig 

terug naar de receptie. De muntmeter 

draaide. Met dit team gingen we een keer 

met een GE delegatie chinees eten bij 

Dynastie aan de overzijde van de ’s-

Gravelandseweg. Bij binnenkomst dook 

een van ‘onze’ chinezen de keuken in 

van de Hongkong chinees en toen we 

dachten dat de ruzie was beslecht, kwam 

onze chinees weer bij ons zitten met een 

grijns op z’n gezicht. Wat we voorgezet 

kregen, had ik in ieder geval nog nooit 

gehad daar: vogelnestjes, vissen, 

pekingeend,  kunstig gesneden kool, ui, 

wortelen. Te gek om op te noemen. 

Heerlijk, en voor bijna geen geld! 

Overigens wel een glaasje moutai vooraf 

en tijdens de maaltijd Tsingtao-bier. Ik 

vroeg aan onze chinees om de 

samenstelling van de maaltijd op papier 

te zetten, zodat we in een volgend geval dat papiertje konden laten zien. Dan konden we hetzelfde 

krijgen. Misschien een jaar later heb ik met Marja en de kinderen met dit papiertje een maaltijd besteld. 

Jawel erg gelijkend. Het papiertje was in de keuken achtergebleven en niet meer te vinden. Nooit meer 

zo lekker gegeten. 

Na een paar weken Novotel, slaagde ik er eindelijk in om een appartement voor de heren te vinden. In 

Rotterdam-Kralingen. Het was een licht, zonnig onderkomen op de bovenste verdieping   met 

voldoende slaapgelegenheid. De mannen vonden het niet erg om met twee in een apart bed op een 

kamer te liggen. Alles wat we tekort kwamen werd aangeschaft. Zij zouden ook zelf de zaak 

schoonmaken, koken etc. Helaas was de vloerbedekking in een heel besmettelijke kleurschakering: 

bijna wit. Toen de eigenaresse aan het einde van de huurperiode kwam kijken, kreeg ze hysterische 

aanvallen. Ik heb onze kantoorschoonmaker gevraagd een afleveringsschoonmaak uit te voeren maar 

ook hem lukte het niet er veel verbetering in te krijgen. We hebben toen maar aangeboden nieuwe 

vloerbedekking te betalen. Op een zondagmiddag heb ik de mannen opgehaald en bij mij thuis 

ontvangen. Ze vonden het prachtig. Ze zaten met vier man op de bank. Wij moesten wel erg rijk zijn: 

een eigen huis met zoveel kamers, zoveel stoelen, twee auto’s, 4 fietsen. Het kon niet op. Hun 

omstandigheden waren beduidend minder, maar ze beklaagden zich niet. Ze brachten een paar leuke 

cadeautjes mee, die nog steeds hun plek vinden in ons huis. We kregen ook nog een stapeltje postzegels, 

want die spaarden we toen nog.  

 

Op mijn voorstel om een gezamenlijk postzegelhandeltje te starten werd afwijzend gereageerd. Handel 

was weggelegd voor het ‘PRC Inkoopbureau’. 

Een van de mannen luisterde naar de naam Wu Jing. Hij was de tolk-vertaler en door de Intelligence 

Service gedetacheerd bij de onderneming. Een aardige jongen. Zijn broer werkte op de ambassade in 
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Wenen. Ik heb geprobeerd om met hem te blijven corresponderen toen hij weer terug was in China. 

Dat lukte prima tot 1992. 

Toen de studentenopstand op het Tiananmen begon, werd dat in kranten beschreven. Desgevraagd 

stuurde hij me enkele exemplaren (d.d. 24/,25/,26/5en 28/5) in het Chinees en in het Engels. Niet van 

de dag (4 juni) waarop een einde werd gemaakt aan de protesten. Later heb ik via collega’s van Wu 

Jing, die in Nederland waren voor een andere opdracht, nog een groot pak jasmijnthee gekregen. In 

december 1992 vertelde hij, dat hij in dat jaar via COIC een week bij SBM in Monaco was geweest in 

verband met een tender voor een FPSO. In de brief die hij schreef, vertelde hij dat hij daarna naar het 

BFLI (Beijing Foreign Language Instituut) mocht om gedurende een jaar zijn Engels te verbeteren. 

Een goede investering. 

 

Modelbouw. 
 

Van alle opdrachten die GE binnen haalde en waarvoor ‘gebouwd’ werd, lieten we een model maken. 

Een voor GE om in de showroom te zetten en meestal ook een voor de klant. Samen met Leo 

Groenendaal bezocht ik verschillende modelbouwers in Nederland, waar de opdracht voor het 

vervaardigen van een model was geplaatst. Onze huisleverancier Dubbelman was goed, maar vrij 

prijzig en het leek op z’n minst goed om anderen ook een prijs te laten maken. Wat er dan voor geleverd 

wordt, moet je ook nog weer afwachten. Mocht zo’n apparaat dan ook nog een keer op de ‘s -

Gravelandseweg komen, dan waren daar voldoende critici. Dus in ieder geval ‘kijken met z’n twee’ 

leek al een goede oplossing voor later ‘onherstelbare’ schade. We gingen op inspectie om de status van 

de Avala, Saga Benin, het zware lading transportschip, de Balder, de Hermod te bekijken. Jaap 

Paardekam maakte steeds, wanneer de producten in Schiedam waren afgeleverd, de foto’s voor de 

verschillende brochures. Zo te zien op onderstaande foto, kon hij wat assistentie gebruiken voor het 

grondwerk. De rest van de Gusto-familie kon dan commentaar gaan geven, wat ze ook deden. 

 
25 februari 1981 
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Jaap Paardekam.’89 

 

Jaap overleed op 8 augustus 1989. Ik was op dat moment op vakantie in Frankrijk en belde naar Jaap’s 

dochter en kreeg te horen dat hij daags tevoren was overleden. Op de dag voordat we op vakantie 

gingen, hadden wij hem nog bezocht. In de weken daarvoor had ik Jaap een aantal malen naar het 

Antoniusziekenhuis in Nieuwegein gebracht. De longspecialisten hadden vastgesteld dat hij een 

kwaadaardig gezwel in de keel had waarvoor hij werd bestraald. Door de laatste bestraling zwol het 

bestraalde gebied zodanig, dat hij geen adem meer kreeg en kwam te overlijden. Jeanne had dringend 

om hulp gevraagd aan de huisarts en 112, maar deze hulp kwam te laat. Jaap zou in september 60 jaar 

zijn geworden. Met Jaap heb ik ‘hevig’ samen gewerkt, zeker sinds de verzelfstandiging van Gusto 

Engineering werd aangekondigd. Daarvoor hadden wij ook met elkaar te maken. Jaap was de 

huisfotograaf van de werf en dus voor alle gelegenheden, waaronde jubilea, leverde hij zijn producten. 

Een groot deel van alle fotowerk kwam uit zijn Hasselblatt camera. Soms kwam hij wat ‘extra’ plaatjes 

schieten, wanneer hij na een shoot op de werf nog wat opnames over had. Jawel, we hadden toen nog 

gewoon rolletjes. Op diverse plaatsen in dit boekwerk komen we de naam van Jaap tegen. Hij wist van 

aanpakken, maar er waren momenten, waarop hij er niet was. Zijn jongste dochter werd op een kwade 

dag geopereerd in het Sophia Kinderziekenhuis aan een gezwel aan een van de wervels. Het gevolg 

was een dwarslaesie, waardoor zij geheel rolstoelafhankelijk werd. Jaap deed alles om het Jolanda 

makkelijker te maken. Zij had talent voor tafeltennis en kwam later zelfs uit op de Paralympics. Halen 

en brengen voor de trainingen etc., verhinderden Jaap veelal ‘over’ te werken. Wanneer je deze 

achtergrond wist, had je er vrede mee, dat hij andere verplichtingen had. In het jaar na Jaap’s overlijden 

in augustus ‘89 ging Jolanda studeren. Ik overlegde met JD en het studeren werd veraangenaamd met 

een computer en een printer. Zij was er erg verguld mee, vertelde ze, toen zij JD een keer opzocht op 

kantoor om hem te bedanken. 

Door mijn verhalen over caravans hadden Jaap en Jeanne ook belangstelling gekregen. Zij kwamen 

naar mijn ‘Vossenstaart’ kijken, gingen naar beurzen en kochten na veel wikken en wegen een kleine 

Adria-caravan. Voordat de eerste reis ermee werd gemaakt, werd het interieur grondig verbouwd. Jaap 

bouwde zelf een verwarming erin, paste kastjes aan etc.. Hiermee kon hij nog weer eens laten zien dat 

hij van oorsprong timmerman was. Maar hij was van meerdere markten thuis. Ik heb samen met hem 

bij mij thuis voor de deur de complete elektrische bedrading van mijn caravan( Lander Graciëlla 401.) 

vervangen. Een apparaat van Italiaanse makelij in die tijd, daarvan kon je eigenlijk gewoon aannemen 

dat de kwaliteit te wensen over liet. Maar ja, ik wilde de lichtste. Ik reed toen ook in een Italiaanse Fiat 

131, Mirafiori. Zelfs de twee voor gaande 128’s waren al op de folder aan het roesten. Ik had beter 

moeten weten. Met uitzondering van de omvormer werd alles vervangen inclusief het kastje ( black 

box ) waarin alle schakelingen samen kwamen. De uitvoering was nu in doorzichtig plexiglas waarin 

ventilatiegaten waren geboord. 

Jaap en Jeanne genoten van hun caravan en van alles wat hen tijdens hun reizen overkwam. Kort voor 

de VUT kwam hier dus een plotseling einde aan. De plastic klompen van Jaap gebruik ik nog steeds. 

In juni 1990 organiseerde Jeanne een BBQ voor ieder, die haar en haar gezin tot steun was geweest. 

Marja en ik hebben haar daarna nog helpen verhuizen naar een senioren patiobungalow. Zoals we wel 

vaker deden, wij namen het behangen voor onze rekening.  Daarna is Jeanne haar eigen weg gaan 

vinden. 
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Telefoon. 
 

Wanneer wij het over telefoons hebben, heb ik nog een paar herinneringen. Allereerst kwamen wij op 

de ’s-Gravelandseweg in een pand waar een mechanische schakelinstallatie van de PTT op de begane 

grond, naast de kamer van JD, was geïnstalleerd. De installatie was bedoeld voor alle huurders in het 

pand en bij iedere wijziging moest er weer een PTT mannetje komen opdraven. Al snel bleek deze 

installatie te klein. Gelukkig konden er een paar ‘groepen’ bij geplaatst worden. Nog weer later 

moesten we naar een eigen digitale centrale gaan kijken, die gewoon op het bureau van Janna geplaatst 

kon worden. Oneindig veel meer mogelijkheden gaf dat en een bijkomend voordeel was dat de 

vrijgekomen ‘kantoorruimte’ door ons in beslag werd genomen.  

Zonder telefoon was JD niets. “Heb je even tijd?” Wanneer ik aan het golfen ben, wil ik bereikbaar 

zijn voor de klanten. ‘Er zijn zelf oprollende telefoonhaspels!’: zei ik, maar dat was niet de bedoeling. 

Er werd een golfwagentje aangeschaft, waarop de grote accu was bevestigd, een telefoontoestel en een 

antenne. Zal  wel geen 5G geweest zijn. De apparatuur werd dus overal mee naar toe gesleurd, dus ook 

de golfbaan op. Jan de Nijs had heel wat te sjouwen in die tijd.  

 

 
Nog slechts een exemplaar ‘voorradig’ op Wikipedia 

 

Roken (82). 
 

Al eerder heb ik aangegeven, dat ik rookwaren met mij meezeulde ten tijde van de wervingsacties. Dat 

was nog gewoon toen, alhoewel de longfoto’s van Dr. L. Meinsma overal circuleerden. Bij 

jubileumvieringen, te waterlatingen of bijeenkomsten als Open Huis. Er waren altijd rookwaren 

voorhanden ook voor sollicitanten. Ook ik rookte. De selectie bestond uit: Caballero (zonder filter), 

pijp (Voortrekkers), kleine sigaar (Willem II), shag (Drum, half zware). In de werfperiode probeerde 

ik samen met Bart Roelfsema meerdere keren van deze verslaving af te komen. Alleen bij de koffie 

(wat dronken we veel koffie), een halve sigaret per keer etc. Steeds weer de terugval. Totdat op vrijdag 

9 april 1982 ik om 09.00 uur mijn laatste Caballero zonder filter uit maakte. Daarna heb ik nog slechts 

één keer een sigaret met mondstuk gerookt. Dat gebeurde  tijdens de wintersportvakantie. Ik bezocht 

toen samen met ene Jan Batteram (Amsterdammer, verkoper van telefooncentrales in het Midden-

Oosten voor Philips), die ook wintercaravanner was, de nachtclub in Achenkirch in Tirol. Mogelijk 

was ik even  de weg kwijt vanwege een glaasje whisky te veel.  

Maar ik bleef volhouden en het kost heden ten dage geen enkele moeite meer. Ik ben clean. Het kwam 

overigens niet in de laatste plaats door mijn eigen kinderen die zich beklaagden over die vieze rook in 

https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Telecar-cd.jpg
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de auto. Inmiddels zijn er meer dan de 17 jaar voorbij, waarvan Dr. Tan ooit zei, dat je dan weer schone 

longen zou hebben. 

In mijn GE-periode voerde ik vanaf 1980 ieder jaar in de aanloop naar de ‘Kerstvakantie’ een kleine 

act op in de kantine. Soms daartoe uitgedaagd door een collega (Wim van Haren). We stonden in de 

kantine te wachten op de verstrekking van de alleen-op-vrijdag-uitsmijter. Het wachten in de rij, riep 

bij mij herinneringen op aan het wachten in de rij voor de skilift in Oostenrijk. Er werd daar 

voorgedrongen, geduwd, geschreeuwd : “Pressiert’s. Habs Eilig? Obs Eilig hast, hab Ich gefragt??”. 

Wanneer ik dit enkele keren achter elkaar had uitgeroepen met de vereiste taalgevoeligheid, zat de 

goegemeente te lachen. Wanneer ik dan ook de vrouw van de Campingeigenaar in Achenkirch ten 

tonele voerde en imiteerde was het bijna compleet een voorstelling: “Fränzel, Heim kommen, Fränzel 

sofort Heim kommen.” Ik moest er ook nog een beetje omroepinstallatiegeluid bij doen. In de toegift, 

bleek ik half zingend ook gespecialiseerd te zijn in Toon Hermans: “Wat ruist daar in het ranke riet 

(2x), Het is de hmmmmhmmm”, “Polifinario” en “Kruuuut Kruuuut” maakten het compleet. Daarna 

weer gewoon aan de lunch,  want d tijd was beperkt. 

In december 1978 kocht ik een winterharde caravan van het merk Lander op de beurs in de 

Jaarmarkthallen in Utrecht. Zoals ik eerder heb beschreven dat niet iedere nieuwkoop ook ‘goed’ koop 

is. Vanaf 1979 ging ik met mijn gezin ieder jaar naar de wintersport mét de caravan. Wij hadden twee 

gezamenlijke hobby’s gevonden. We werden lid van de Nederlandse Caravanclub. Ook anno 2020 

gaan wij nog steeds , zij het zonder kinderen, naar het witte spul. Toentertijd steeds in de kerstvakantie-

periode, tegenwoordig gewoon een hele maand en dan buiten het hoogseizoen. De eerste jaren in 

Achenkirch, later Schladming, Kleinwaltzertal, Gaschurn, Lenk, Adelboden, de laatste 15 jaar in 

Franrijk in Montchavin Les Coches. Een dorpje in de Savois, gelegen  tussen Les Arcs en La Plagne. 

Wij bevelen het niet aan, want anders wordt het te druk op de camping, die inmiddels overigens 

verkleind is vanwege woningbouw voor de lokalen. Wij kopen ieder een jaarseizoenkaart en gaan skiën 

wanneer het ons belieft. Met vroegboekkorting en seniorenkorting is dat veel goedkoper dan 

weekkaarten of anderszins rittenkaarten. Wanneer de regels onveranderd blijven, mag ik komende 

winter in Frankrijk een gratis skipas gaan ophalen. Positieve leeftijdsdiscriminatie noemen ze dat. Het 

werd tijd na 41 jaar caravannen. Of zal Corona toch roet in het eten gooien? 

 

Ogen.  

 

Toen wij terug kwamen van de wintersport in januari 1982 bemerkte ik tijdens de thuisreis, wanneer 

ik in de linker achteruitkijkspiegel keek, dat alle achteropkomende verkeer kennelijk in een kop- 

staartbotsing betrokken was geweest. De bumpers waren vervormd. Na enige tijd bemerkte ik, dat ook 

de achterzijde van elke auto vervormd was. Ik werd mij ervan bewust, dat het toch wat anders moest 

zijn. Thuis gekomen was het zaak zo snel mogelijk bij de oogarts te komen om te laten beoordelen wat 

er aan de hand was. Toen ik de gelegenheid kreeg van de assistente om haar te vertellen wat mij was 

overkomen, had ze kennelijk zoveel kennis van zaken, dat ik deze keer direct diezelfde dag al terecht 

kon bij de arts. Deze stuurde mij door naar het Oogziekenhuis in Rotterdam en wel naar Prof. Henkes. 

Die stelde mij gerust en zei dat de natuur zich herstelde. Heb vertrouwen. Ik had te maken met een 

bloeding achter het netvlies, waardoor dit omhoog kwam en dat zorgde voor een vertekend beeld. In 

september 1982 kreeg ik er opnieuw last van. Opnieuw naar het Oogziekenhuis nu naar Prof. de Jong. 

Van hem kreeg ik te horen dat ik er maar mee moest leren leven. Er was niets aan te doen. Dat ik vond 

dat er wel iets zou moeten gebeuren, lag voor de hand. Ik was nog niet oud en der dagen zat. Ik werd 

door mijn oogarts verwezen naar het Radboudziekenhuis, naar Professor Deutman. Ik werd in oktober 

binnenste buiten gekeerd en moest me opnieuw melden, wanneer zich een verandering voordeed. Dat 
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gebeurde op 18 juli 1983 en op die dag zat ik ’s avonds achter een laserapparaat, de professor aan de 

knoppen aan de andere kant. Ik werd gelazerd. Ik bleef onder controle en later werd ik nog weer 

gelazerd, waarbij het netvlies van beide ogen met ‘puntlassen’ werd vastgezet. Tot op de dag van 

vandaag zit alles nog vast. Op mijn ‘eigen verklaring’ voor het rijbewijs moet ik dus steeds naar 

waarheid invullen dat ik een laseroperatie heb ondergaan. Altijd gedoe gehad met extra keuring. In de 

waarneming van mijn linkeroog, dat niet altijd parallel met het rechter werkt, mis ik een stukje door de 

beschadiging van de eerste laserbehandeling. Waren ze nou in Nijmegen knapper dan in Rotterdam? 

Ja! Zij hadden de juiste apparatuur. De Rotterdammers hadden mij direct moeten verwijzen, omdat zij 

niet over het juiste apparaat beschikten voor dit soort aandoeningen. Zij wisten dat, want er was 

periodiek overleg tussen de klinieken over de moeilijke patiënten, die men tegen kwam. Waarom dit 

verhaal? Het geeft antwoord op een van de meest aan mij gestelde vragen over, Hoe gaat het met je 

ogen? Ook JD gaf er blijk van steeds zeer begaan te zijn. Gelukkig kan ik nog steeds alles doen wat ik 

wil: bergwandelen, skiën, lezen, tennissen, motorrijden etc. 

 

Marine Structure Consultants. 
 

In 1984 gingen IHC Inter en IHC Caland samen en vormden een nieuwe onderneming IHC Caland 

N.V.. Gusto Engineering maakte samen met SBM deel uit van de Offshore Divisie van Caland. Op 

enig moment bleek dat MSC in de etalage stond en werden wij als MT van GE door JD in kennis 

gesteld van het voornemen om MSC over te nemen. Caland zou MSC kopen, maar we moesten wel 

gaan samen werken. Het was een wat mistige toestand. Een deel van het management van MSC en het 

MT van GE zat bij elkaar in Motel Zestienhoven. Hoewel Jan Suyderhoud aanwezig was, bleek Han 

Mommaas de sterke man van de club. Waar mannen als Groeneveld, Higler, Lagers e.a. waren en of 

zij een rol speelden, wist ik niet. Later werd dat pas ingevuld.  

Ik had in 1979 voor het laatst contact gehad, toen ik MSC bezocht in het pand van een verhuizer in H’ 

veld-Giessendam. Het was een ‘social visit’, maar met de opdracht van JD, kijk eens om je heen, hoor 

hoe het ze vergaat, misschien kun jij wat meer horen. 

Het vertrek van de MSC‘ers bij de sluiting van de werf had bij een deel van de Gustorianen pijn gedaan. 

Zo’n grote club zou geen kans van slagen hebben. Wat hadden ze allemaal aan tekenwerk en 

berekeningen meegepikt? Kortom er moesten op Zestienhoven wat plooien recht gestreken en fabels 

uit de wereld geholpen worden om een basis voor samenwerking te kunnen vinden.  

In mijn ogen is MSC altijd ‘bijzonder’ gebleven. Hadden zij misschien 20 man op de payroll staan; ze 

hadden een OR. GE had geen OR, maar maakte gebruik van de ‘good and bad news show’. Namen wij 

-onder protest- genoegen met een kantooroppervlakte van gemiddeld 7m² per persoon, bij MSC moest 

het dus meer dan 11m² zijn. Er heerste een vorm van ‘arbeiderszelfbestuur’. Er waren altijd een stel 

‘zeurders’ die dachten het beter te weten dan het Hoofd Algemene- en Personeelszaken en diens 

ondergeschikten. Het droeg niet bij aan een goede, ontspannen werksfeer. Er heerste zoiets als, ze 

moeten blij zijn dat we ze gekocht hebben, anders ….. . Het was een l.a.t.-relatie. Of dat in latere jaren 

verbeterde, toen de beide bedrijven echt in elkaar opgingen, daar ben ik niet meer bij geweest. 

 

Reorganisatie GE (1986). 
 

Het ging superslecht in de scheepsbouw en offshore-industrie. Wij zagen en hoorden dat IHC Holland 

op sterven na dood was. Ik had geregeld contact met Bart Roelfsema en Dick de Haan en mensen uit 

de redactie van het Zeskrant. Ik had ook zitting in de deelnemersraad van het IHC Pensioenfonds. Bij 

de samenkomsten werd er gewag gemaakt van de ellende waarin men zat. Er moest overal stevig 
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worden ingegrepen. Bij IHC Holland werd het bedrijf gehalveerd van 3000 man naar 1500 en daarna 

nog weer eens verder terug naar 625 man.  

IHC werd gered doordat Bart van Dam, samen met Ruud Cornet, erin slaagde, mede dank zij een 

bedrag van 200 miljoen gulden aan India ter beschikking gesteld ontwikkelingsgeld  (Mw. E. Schoo 

minister van Ontwikkelingssamenwerking), in India de order geplaatst te krijgen voor de bouw van 

een viertal hoppers, waarvan er twee in Kinderdijk gebouwd zouden worden. Omdat IHC er zo in 

slaagde om het bedrijf weer enkele jaren aan het werk te houden door die order te verwerven werden 

alle eerdere agl’s (achtergestelde leningen) en bagl’s door de overheid kwijtgescholden. 

 

Voor GE was er geen droog brood te verdienen, Alleen wat kleine studies. In het MT werd bedacht dat 

je de bemensing beter in één keer kon aanpassen, wanneer je tenminste nog over een zak geld beschikte. 

En niet dus met de zogenaamde kaasschaafmethode, zoals bij veel andere bedrijven werd gedaan. 

Snijden in het vlees tot het bot. De volgende brief laat aan duidelijkheid niets te wensen over: 
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Kortom wij besloten, dat wij zouden moeten halveren( 130 > 68). Wij gebruikten hierbij het door IHC 

Holland gebruikte Sociaal Plan, dat ik van Dick de Haan had gekregen. Uitgaande van de 

veronderstelling dat dat plan overeengekomen was met de vakbonden en dus niet meer uit 

onderhandeld hoefde te worden. De bonden werden weliswaar uitgenodigd maar kwamen niet allemaal 

opdraven. Kortom we besloten ons gang te gaan. 

GE stuurde mij de brief, waarin stond, dat ik bij de gelukkigen hoorde, die zich tot de kernbemanning 

mochten rekenen. De toko zou wel kleiner, maar sterker worden. 

 

 
 

Er waren 44 collega’s, die al op korte termijn een goed heenkomen zochten of gered werden door de 

VUT. Er bleven er nog 18 over. Collectief ontslag, waarbij de bonden en het GAB betrokken móesten 

worden, ging over een situatie waarin 20 of meer personen zouden worden ontslagen. Het werden er 

uiteindelijk 18. Dus allemaal ‘individuele’ ontslagprocedures bij de Kantonrechter, waarvan er 16 

werden toegewezen. Er waren uiteindelijk twee procedures, die door de rechter ook voor de twééde 

keer geweigerd werden: Jan de Nijs en Dick Dekker. Ze werden weer in liefde ontvangen en te werk 

gesteld. Een uitermate slopende periode, want het gaat je niet in de koude kleren zitten om maar liefst 

18 collega’s op die manier eruit te moeten werken. Natuurlijk was het allemaal niet ‘persoonlijk’ 

bedoeld, maar het was geen spelletje. Het had er veel van weg, dat de sfeer veranderde, hoewel iedereen 

begreep, dat er gereduceerd moest worden in deze moeilijke tijd. Anders zou de gehele toko omvallen. 

Duidelijk, maar aan de periode van ‘Samen Uit, Samen Thuis’ was een einde gekomen.  

In de aanloop van het proces om de capaciteit aan te passen, is er nog een poging geweest om het 

ontslag van die medewerkers te voorkomen. Jan Dekker, Martin van Beurden en ikzelf bedachten, dat 

wij een tekenbureau zouden kunnen oprichten. GE zou onze beste klant worden en geen tekengroepen 

en lichtdrukkerij meer hebben. Wij moesten natuurlijk over een startkapitaal beschikken. Het 

merendeel van de mensen uit de tekengroepen, die wij een plek wilden bieden, had een lange 

opzegtermijn. Met al die termijnen bij elkaar in geld, konden wij aardig vooruit. Toko DEVO zou een 

toepasselijke naam hebben kunnen zijn geweest. Toen wij gedrieën de plannen onthulden. JD was 

geïnteresseerd in de idee en de namen. Hij wilde er over denken. Daarna kwam hij met voorstellen om 

die en die en die met ons mee te nemen? Het antwoord daarop was: zorg dan voor het werk, dat ‘die’ 

kan doen, dan nemen wij die mee. Natuurlijk kon hij dat niet. Wij wisten in het geheel niet of men 

überhaupt met Toko DEVO mee zou willen gaan. Het was het proberen waard. JD blies de zaak van 

zijn kant af. Hij heeft er verder geen ruchtbaarheid aan gegeven en wij ook niet, althans zo spraken wij 
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af. En namen noemen we niet van wie wel en wie niet. Martin van Beurden nam kort daarna ontslag. 

De periode waarin zich dit afspeelde was gelegen tussen 1986 en 1987.  

 

Weg bij GE (89 /92). 
 

In 1989 heb ik GE verlaten. Ik zat bij een club van 68 man als P&O’er, die wel meer wilde dan ‘stof 

afnemen’. De laatste jaren waren gezien de ontwikkelingen voor GE op het professionele en financiële 

vlak weinig inspirerend geweest en de vooruitzichten waren nauwelijks hoopgevend. Althans over een 

jaar of wat wel weer, maar nu? Kortom ik stond op een punt in mijn carriere, waarin ik een nieuwe 

uitdaging dacht te moeten vinden. Ik orienteerde mij op twee zaken. Ik bedacht dat ik ‘voor mezelf’ 

zou kunnen beginnen. Ik sprak met een aantal oud collega’s, die deze stap hadden gemaakt. Ik besloot 

dit niet door te zetten. 60 a 80 Uur in een week werken is niet erg, maar wat blijft er over van het 

gezinsleven? In gesprekken met een aantal FME’ers was een idee ontstaan over de oprichting van een 

nieuwe tak van dienstverlening aan bedrijven, die zich qua kosten geen full prof personeelsman, 

opleidingsman, organisatiedeskundige, arbodeskundige of milieudeskundige konden veroorloven. Er 

werd een plan uitgewerkt en het kreeg handen en voeten. Later zou dat resulteren in oprichting van de 

dienst Management Ondersteunende Diensten (M.O.D.) onder de paraplue van de FME. Er was een 

hoop lobbywerk intern tot in de hoogste regionen bij de FME voor nodig om het van de grond te 

krijgen. In 1988 mocht ik gaan solliciteren. De personeelsman bij FME werd ziek en werd na enige 

tijd vervangen. Ik mocht opnieuw opdraven. Er werd een directeur aan gesteld (Leen van Rietschoten), 

er kwam beweging. Er gebeurde van allerlei. Ook hier bracht Portacabin uitkomst bij het tekort aan 

kantoorruimte. 

 

 
 

Eindelijk was het dan zover dat ik in augustus 1989 vertrok naar de MOD. Ik had JD natuurlijk van 

alle verwikkelingen op de hoogte gehouden. Wij spraken af dat ik op parttime basis voor GE zou 

werken, terwijl John Westerholt de dagelijkse gang van zaken zou gaan bestieren. In de daarop 

volgende twee en een half jaar heb ik mijn aandacht meer op andere bedrijven gericht dan op GE. Niet 

in de laatste plaats omdat John natuurlijk vond, dat hij het wel alleen kon. Voor het overige hebben we 

het wel steeds in goed overleg gedaan. Ik kan me niet herinneren ‘officieel’ afscheid genomen te 

hebben. Dat kwam vanwege het feit dat Jaap Paardekam half augustus, vlak voor mijn vertrek en na 

mijn vakantie, kwam te overlijden. Zijn overlijden heeft me wel aangepakt. Maar ik ging nog niet echt 

weg en er was ineens ook geen tijd meer voor.  In 1992 had ik er geen behoefte meer aan om nog 

‘afscheid’ te nemen.Toen ik in mei 2007 afscheid van IHC Holland nam, kwam een hele delegatie van 

GE op dat feestje, onder leiding van Wim Janse. Dat voelde goed. 
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Kantelpunten. 
 

GE was uit een familie-bedrijf ontstaan en bleef alle kenmerken ervan houden, totdat er een game-

changer kwam. In goed Nederlands heet dit een kantelpunt. We keerden ons gezamenlijk af van RSV. 

Daar wilden we niet bij horen. Dat was dus een versteviging van ons familiegevoel. We gingen ‘Samen 

uit, samen thuis’. De binding bleef. De automatisering deed zijn intrede. Niet alleen de tekencomputers 

van Intergraph maar ook het gebruik van de computerinstallatie van ECN in Petten zorgden voor grote 

wijzigingen in doen en denken (Peter Dijkgraaf). Op kantoor allemaal achter een blauw-oog om allerlei 

dingen te doen met wordprocessing. Thuis zat iedereen achter de Commodore 64. En wat te doen met 

die leden van de bemanning die deze slag niet mee kunnen maken? Hoe lang kun je die nog aan boord 

houden? Vooral, als ze aangeven eigenlijk niet te willen?  Zij bleven hun ouderwetse tekenbord houden 

met aangepast werk. Zij bleven in de familie.  

De eerste echte changer kwam in 1986 toen de toko gehalveerd moest worden. De cultuur veranderde. 

We gingen richting projectmanagement zonder goed af te spreken, wat dat zou betekenen voor de 

bestaande hierarchische verhoudingen. Wat was de rol van de hoofden van dienst ten opzichte van de 

projectontwerp leiders (POL)? Die wilden meer zeggenschap en verantwoording. Geen 

verantwoording afleggen aan de hoofden van dienst, die alleen maar voor voldoende ‘mensen’en 

‘opleiden’ moesten zorgen. Neen. Slechts aan de directie verantwoording afleggen. Die stond daarvoor 

trouwens open en liet het begaan. Maar toen Bart Boon zich probeerde te profileren ten opzichte van 

JD, trok hij aan het kortste eind. Hij waagde het om tijdens de Prover het leiderschap van JD ter 

discussie te stellen. Bart verliet het pand met een beeindigingsovereenkomst. Wanneer JD statutair 

directeur van SBM wordt en de betrokkenheid met SBM groter wordt en A.M. Heijkoop met pensioen 

gaat en Ard van Lent zijn intrede doet, gaan we als vanzelf sprekend verder in de projectmatige 

benadering van onze opdrachten. Uiteraard onstaan er discussies over beloning en bonussen. De 

Formule 1 in Monaco is ineens een incentive geworden voor een bepaalde groep. JD is spaarzaam met 

de tickets, waarover hij beschikt. Vanaf 1986 is het ieder jaar uitsluitend de cao-verhoging over de 

salarissen, althans wanneer die al was afgesproken. Wij volgden de CAO Grootmetaal, dat hadden we 

aan het begin beloofd. Toch waren er jongelui die desondanks op een initiële verhoging mochten 

rekenen. Wie besloot daarover? Willekeur? Bevoorrechting? Wie voerde die veranderingen door? 

Hoorde dat bij onze cultuur? Nieuwe cultuur? Ik heb het losgelaten, want er waren andere uitdagingen. 

JD zocht bevestiging voor zijn handelen bij anderen. Dat mag, want hij was de baas. GE was veranderd. 

 

Hoe anders wordt de cultuur, wanneer er een nieuwe General Manager komt? En daarna nog weer een? 

Wat gebeurt er met de toko als staf en personeel mede eigenaar worden, aandeelhouder. Wat is de rol 

van de grootaandeelhouder in het verhogen van het rendement? Wat, wanneer de toko weer verkocht 

wordt, omdat ze niet meer kan bijdragen aan de core business van SBM? Vanuit de verte (Sliedrecht/ 

Kinderdijk) heb ik die veranderingen zien gebeuren. 
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Afscheid J.D. Bax.(‘99) 

 
 

Door John Westerholt werd ik benaderd om 

luister bij te zetten aan het afscheid van J.D. Bax. 

Of ik namens de oud-Gustorianen een verhaaltje 

zou willen doen. Dat wilde ik wel. Ik was 

natuurlijk al weer even weg en werkzaam bij IHC 

Holland. Maar wat zouden Gustorianen aan JD 

willen schenken? Hij zou naar verluidt erg 

gecharmeerd zijn van een naambord, naar het 

bovenstaande model. IHC had in die tijd een 

gieterij gekocht in Slovenië in Litostroj. Zij hadden om zich te kwalificeren o.a. een naambord van 

IHC moeten gieten en afwerken naar een bestaand model. Samen met Joop Hylkema van IHC Parts en 

Services, zocht ik het mooiste en gaafste exemplaar uit dat ik aan JD zou overhandigen. Ik wist vanaf 

dat moment ook, dat er nog vier naamborden in het modelmakerij lagen. Eén bord heb ik geclaimd 

voor mijn eigen afscheid jaren later (2007). Sinds die tijd siert dit bord mijn huis op, want het lag nog 

altijd in de Modelmakerij in Kinderdijk. 

 

Het afscheid van JD vond plaats in het Hulstkamp gebouw in Rotterdam op 29 mei 1999. 

Hieronder mijn korte toespraak namens de ‘oud-gustorianen’. 

 

 

Aan het einde van de drukbezochte 

receptie heb ik samen met Marja 

nog een paar minuten met JD en zijn 

vrouw gesproken. Zo ook over onze 

gezamenlijke interesse. 

Bergwandelen. In Zwitserland 

natuurlijk. JD zei, dat hij het altijd 

lastig vond grote tochten te maken 

in de bergen, omdat er toch ook in 

Zwitserland op veel plaatsen ‘geen 

bereik’ is met de telefoon. Wij 

vertelden, dat daar wat op gevonden 

was en dat wij er reeds over 

beschikten. Wanneer je iets is 

overkomen, kun je waarschijnlijk 

altijd nog makkelijk op een fluitje 

blazen, dat kost weinig inspanning. 

Het geluid van een fluit draagt ver in 

de bergen en kan dus goed gehoord 

worden, zeker als er een bepaalde 

code achter steekt. Lees hieronder wat wij aan de heer en mevrouw Bax schreven en toezonden. Wij 

hebben nooit meer vernomen of de fluit ( uitgevoerd in geel plastic) in of aan de rugzak is gegaan. 
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Slotwoord. 

 

Heb ik nu verteld, wat ik wilde? Er zijn zaken die niet genoemd zijn in deze verhandeling. Waarom? 

Het is mijn verhaal. Ik kán dit nu nog opschrijven, maar het moest niet. Tenzij, kijkend naar de 

gevolgen van corona, maar even zeer het ouder worden van ieder van ons. De vergankelijkheid begint 

zich steeds meer op te dringen. Wat is er leuker dan herinneringen op te halen. Navertellen hoe dat 

allemaal zo gekomen is. 

Het is alsof herinneringen in een magazijn liggen opgeslagen. Wanneer het ‘stof’ ervan afgeblazen 

wordt, komen ze, al of niet, terug in herinnering en vaak beginnen ze opnieuw te leven. De belevenis 

nù, is anders dan toen het actualiteit was. We zijn jaren ouder geworden. We kennen de afloop van 

veel van die gebeurtenissen. Op welke plek zat je om die afloop ook te kunnen begrijpen. Hoe wordt 

het nù verteld en in herinnering gebracht? Je kunt het lezen?  Begrijpen? Wil je er moeite voor doen? 

Heb je er tijd voor? Weet je nog ? 

 

Wanneer we het over Gusto of Gusto Engineering hebben, spreken we vooral over mensen. Zij maakten 

dat bedrijf. Voelden zich één met dat bedrijf. Jammer, dat de werf geofferd werd. Jammer, dat we de 

idee hadden, dat het met vooropgezette bedoeling was. Jammer, dat we de sluiting niet hebben kunnen 

voorkomen. Jammer, dat die imponerende producten niet meer op de werf in Schiedam gebouwd 

zouden worden. Dat gingen anderen, verspreid over de hele wereld, doen met succes. Lees de 

refencelist  van GE erop na, want wij waren daarbij.. 

 

Gusto Engineering deelde in die nieuwe nog grotere successen. We weten maar al te goed dat succes 

een beperkte houdbaarheidsdatum heeft. Wanneer aandeelhouders vinden dat er grotere successen 

moeten worden geboekt; hun aandeel meer op moet brengen, dan gebeuren er dingen die niet 

beheersbaar zijn en niet passen in de gedachten van een familie-bedrijf. Er is heel wat nodig om een 

family-man, die gebonden is aan de toko, te laten vertrekken. Anderen worden niet langer geboeid en 

zijn snel vertrokken naar een nieuwe uitdaging. Dit alles speelt zich af met golfbewegingen. Iedere 

zeven jaar? 

 

Ieder kan zijn memoires te boek stellen en daarin vooral de eigen verworvenheden lovend voor het 

voetlicht brengen. In mijn verhaal heb ik niet aangegeven, welke successen ik allemaal op mijn conto 

zou willen plaatsen. Kijk eens, hoe goed ik was. Neen, ik wil ook hierin bescheiden blijven. Ik heb 

mee gedaan, ik heb leiding gegeven, ik heb fouten gemaakt, ik heb mijn werk met plezier gedaan. Mijn 

motto steeds was: Heb plezier in je werk. 

 

Januari 2021, 

 

Wim Vossen. 
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In memoriam. 
 

Voordat ik mijn herinneringen op papier zal beeindigen, wil ik een aantal van mijn collega’s, waar ik 

veel contact mee heb gehad, gedenken, zij zijn ons ontvallen gedurende de periode, waarin wij 

 

 

‘de Gusto waren’ 
 

Jaap Paardekam 

Reno van Leeuwen 

Gert Spijkerman 

George Nikkels 

Harrie Klinkhamer 

Bart Boon 

Rob Bos 

Karel de Werk 

Jop de Gelder 

Leo Ham 

Jan Mookhoek 

Jaap van der Drift 

Ali Straver 

Aart van Luijk 

Anton van Latensteijn 

Ab Bijloo 

Kerst Toxopeus 

Arend Nieuwstraten 

Jan de Nijs 

Jan Heeres 

Otto Brinksma 

Leidy Boon 

Leo Groenendaal 

William de Haas 

J. Hoedjes 

Theo de Kleijn 

Gerrit van Steijn 

Ben Rasenberg 

En vele anderen …….. 
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